
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه اباغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی اباغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر اباغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه اباغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی اباغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

شهر کرمان با نظر مثبت وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی بار 
دیگر میزبان جشــنواره موسیقی نواحی ایران می شود. پس 
از انتقاد تند محمدرضا پورابراهیمی، نماینده مردم کرمان و 
راور در مجلس شورای اسامی در مورد لغو استمرار برگزاری 
موسیقی نواحی در کرمان، سیدعباس صالحی با ادامه فعالیت 

جشنواره موسیقی نواحی ایران در این استان موافقت کرد.
پیش از این محمدعلی مراتی دبیر چهاردهمین جشنواره 
موســیقی نواحی به »ایران« گفته بود: »شهر کرمان کارنامه 
پرباری در برگزاری جشنواره موسیقی نواحی داشته و همچنان 
کاندیدای اصلی محسوب می شــود، بنابراین هیچ تصمیمی 
درخصوص جابه جایی محل برگزاری این جشنواره از کرمان 

به شهر دیگری گرفته نشده است.«
حواشی تغییرجابه جایی محل برگزاری جشنواره موسیقی 
نواحی در همان روزهای نخست پایان سیزدهمین دوره آن و 
انتخاب دبیر این دوره از جشنواره رقم خورد و این انتقادها از 
فضای مجازی به مجلسی ها هم کشیده شد تا آنجا که نماینده 
مردم کرمان و راور نســبت به این موضوع واکنش نشان داد. 
انتقاداتی که از ســوی نماینده مردم نیز مطرح شد که نظر 
مســاعد وزیر فرهنگ و ارشاد اســامی را به دنبال داشت: 
»کرمان ظرفیت استمرار برگزاری جشنواره موسیقی نواحی 
را دارد و با درخواســت نماینده مردم کرمان و راور مبنی بر 

استمرار این جشنواره در کرمان موافقت می کنیم.«
سیدعباس صالحی همچنین درباره درخواست پورابراهیمی 
مبنی بر تکمیل تاار مرکزی فرهنگ و هنر کرمان افزود: »تا 
پایان دولت دوازدهم عملیات ساخت این مجموعه فرهنگی 
و هنری به اتمام می رســد.« درخواست دیگر نماینده مردم 
کرمان و راور مبنی بر کمک به مؤسســات فرهنگی، بررسی 
مشکات مطبوعات کرمان، حمایت از مطبوعات و تسریع در 
زمینه صدور مجوزها بوده که در این خصوص هم وزیر ارشاد 
اعام کرده: »تمامی این موارد در بازه زمانی مشخص عملیاتی 

و به انجام خواهند رسید.«
احمد صدری که چهار دوره دبیری جشــنواره موســیقی 
نواحی ایران را برعهده داشــته درخصوص تأکید بر انتخاب 
شهر کرمان به عنوان پایلوت جشنواره موسیقی نواحی گفت: 
»ســال ها قبل برگزارکنندگان جشنواره موسیقی نواحی بنا 
برضرورت اجتماعی و تاریخی بر این نظر شدند این جشنواره 
در شهر کرمان برگزار شود و حاا چندین سال از برپایی این 
رویداد در این شــهر می گذرد و از دیدگاه من شــهر کرمان 
درخصوص برگزاری این جشــنواره به یک برند ملی تبدیل 

شده و نباید این برند را از بین برد.«
بــه گفته عضــو شــورای سیاســت گذاری چهاردهمین 
جشنواره موسیقی نواحی: »عنوان جشنواره موسیقی نواحی 
با شــهر کرمان پیوند خورده و هرگاه نام آن شنیده می شود 
ناخودآگاه تداعی گر نام این شــهر اســت که همزمان با هم 
متبــادر می گردد و این دو واژه درکنار هم امتزاج پیدا کرده، 
بنابرایــن نباید این درخت تناور و تنومند را که در دل زمین 
ریشــه انداخته جدا کردو با کاشت یک نهال درجایی دیگر 

این مسیر ادامه پیدا کند.«
دبیر پیشــین جشنواره موســیقی نواحی در ادامه افزود: 
»برگزاری چهاردهمین دوره این جشــنواره در شهر کرمان 
منوط به تصمیم و سیاست های کلی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسامی است اما به عنوان شخص حقیقی نظرم بر این است 
که نباید ایــن جابه جایی صورت بگیرد. البته این انتخاب به 
معنای غافل شدن از دیگر شهرستان ها نبوده بلکه پیشنهاد 
بنده این اســت بخش اصلی جشنواره در شهر کرمان برگزار 
شــود و شــاخه های دیگر آن مانند فیلم و مســتند، عکس، 
سازسازی، پژوهش و... به استان هایی که قابلیت های فرهنگی 
و هنری شــان اجازه می دهد واگذار گردد و با این حساب هر 
شــهری می تواند متولــی این بخش ها باشــد و در کنار آن 
اجراهایی را هم موازی با جشنواره اصلی که در کرمان است 

برگزار کند.«
صدری می گوید: »طی ســال جشــنواره های متعددی با 
عنوان موسیقی اقوام در کشور برگزار می شود مانند جشنواره 
زاگرس نشــینان که به خودی خود یک جشــنواره موسیقی 
نواحی اســت و تقریباً 15 اســتان را شامل می شود یا دیگر 
جشنواره ها که به صورت متمرکز و غیر متمرکز در استان های 
دیگر برپا شــده و این اتفاقات بیانگر این است موسیقی اقوام 
همچنان در کشور می تپد و برگزار می شود و نباید با انتخاب 
شهر کرمان صورت مسأله را تغییر بدهیم. بنابراین می توان با 
ارائه راه حل های درست در کنار به روزرسانی جشنواره موسیقی 

نواحی تغییری در شاکله اصلی آن ایجاد نکرد.«
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پیشرفت های خوبی در مذاکرات وین انجام شده است
سخنگوی وزارت امور خارجه مطرح کرد

ســخنگوی وزارت خارجه روند مذاکرات برجام در وین را رو به پیشــرفت خواند و 
همچنین تأکید کرد که ایران از گفت و گو با عربستان استقبال می کند. سعید خطیب زاده 
در نشست خبری با نمایندگان رسانه ها که به صورت ویدیو کنفرانس برگزار شد به تشریح 

ابعاد تحوات پرشمار سیاست خارجی پرداخت.
ســخنگوی وزارت خارجه درباره اخبار منتشر شــده مبنی بر گفت وگوی ایران و 
عربستان گفت: ما هم این گزارش های رسانه ای و مطبوعاتی منتشر شده را دیدیم. نقل 
قول های متضادی در این گزارش ها منتشر شده است. جمهوری اسامی ایران همواره 
از گفت وگو با پادشاهی سعودی استقبال کرده و آن را به نفع مردم دو کشور و صلح و 

ثبات منطقه ای دانسته و همین فکر ادامه خواهد داشت.
خطیب زاده نشست های جاری در وین را هم در امتداد رایزنی های فنی برای اجرایی 
کردن تفاهمات صورت گرفته دانست و گفت: آنچه در وین اتفاق می افتد گفت وگوهای 
فنــی در خصوص چگونگی رفع تحریم های ظالمانه امریکا و بازگشــت دولت ایاات 
متحده به تعهدات خودش ذیل برجام و قطعنامه ۲۲۳1 است. در مسیر درستی هستیم 
و پیشــرفت هایی حاصل شده، ولی به این معنا نیست که گفت وگوها به مرحله نهایی 
رسیده است. وی افزود: چون هیأت ما برای فرسایشی شدن مذاکرات و گفت وگوها در 
وین حاضر نشده، سعی کردیم متون خودمان را ارائه کنیم و از طرف مقابل خواستیم 
که سریعاً وارد مصادیق و متون مشترک بشود. هر چه زودتر این اتفاق بیفتد، ما بهتر 

می توانیم به نتیجه فکر کنیم. 
خطیب زاده با اشاره به اینکه اان در مرحله ای هستیم که باید گفت وگوها در موضوعات 
سختی صورت بگیرد، درباره اظهارات عباس عراقچی، رئیس هیأت مذاکره کننده در وین 
مبنی شکل گیری تفاهم جدید، تصریح کرد: پیشرفت های خوبی در خصوص چگونگی 

بازگشت امریکا به تعهدات برجامی خودش حاصل شده است.
به گزارش ایرنا، وی افزود: آنچه به عنوان مذاکرات گفته  می  شود، مذاکرات در خصوص 
چگونگی اجرای تعهدات امریکا ذیل برجام است. ما برجام را مذاکره نمی کنیم. آنچه انجام 
می شود گفت وگوهای تکنیکی است که بسیار پیچیده است و باید مطمئن شویم که 
امریکا این بار قابل راستی آزمایی است و هم با اعضای 1+۴ و هم با دوستان و متحدان 
خود به صورت نزدیک کار می کنیم که این مسیر، مسیری باشد که در تمامی ابعادش 
قابل راستی آزمایی باشد. سخنگوی وزارت خارجه بیان کرد: کوچک ترین نکات آن باید 
مورد گفت وگو قرار بگیرد و تعهدات طرف مقابل روشن شود. اساساً بدون گفت وگو که 
نمی شود این را با یک نامه و اعام از سوی واشنگتن بپذیریم. اتفاقاً برای اینکه مطمئن 
شــویم این بار آنچه امریکا می گوید روی کاغذ نیســت، تمامی تعهدات امریکا در یک 

لیستی باید کاماً روشن شود که قابل راستی آزمایی باشد.
خطیب زاده ادامه داد: در خصوص متنی که صحبت می کنیم متن کلیه تعهداتی است 
که امریکا باید انجام دهد، البته این بدان معنا نیست که ما خسارات امریکا به مردم ایران 
را فراموش کردیم و آن در جای خود قابل بحث اســت. اان تمرکز ما بر این است که 

بدون هیچ گونه خدشــه ای باید کلیه تعهدات امریکا روشن شود. نقاط اختافی وجود 
دارد و پنهانی نیســت و امریکا صحبت هایی را کرده که برخی تحریم های اعمال شده 
را برجامی نمی داند و ما هم گفته ایم که تمامی تحریم هایی که امریکا در دوران ترامپ 
انجام داده، برای این بوده که بازگشت امریکا به برجام غیر ممکن و سخت شود و پنهان 
هم نبوده و مقامات دولت ترامپ هم ابایی نداشتند که بگویند این تحریم ها را باز اعمال 

یا تغییر عنوان می دهند. مسیر شفافی وجود دارد.
این دیپلمات ارشد کشورمان همچنین درباره اظهارات برخی نمایندگان مجلس مبنی 
بر اینکه راستی آزمایی در حوزه رفع تحریم ها بر عهده مجلس است و همه تصمیمات 
در نشست وین باید به تصویب مجلس برسد هم گفت: مجاری سیاست خارجی مجاری 
تخصصی و فنی است و تمامی تصمیمات در شورای عالی امنیت ملی در موضوعاتی در 
این سطح بررسی و تصمیم گرفته می شود. رئیس مجلس شورای اسامی عضو شورای 

عالی امنیت ملی است و همه به توشیح و تنفیذ رهبر معظم انقاب می رسد.
سخنگوی وزارت خارجه بیان کرد: مسیر راستی آزمایی یک مسیر کاماً فنی، تکنیکی، 
میان ســازمانی و چند بعدی اســت و یک نفر و یک گروه و یک جا انجام نمی دهد و 
وزارت خارجه تنها هماهنگ کننده تمامی این اقدامات خواهد بود. قطعاً مجلس شورای 
اسامی مثل همیشه در تمامی این مسیر هر کجا که خودشان مایل باشند هم مطلع 
هستند و هم ورود دارند. سخنگوی وزارت خارجه درباره سفر اوروف به تهران و اینکه 
قرار بود توافقنامه جامع بین ایران و روسیه در این سفر امضا شود نیز اظهار داشت: دو 
سند موازی در حال تکمیل است. آنچه به عنوان سند همکاری دو کشور است هر پنج 
ســال تمدید می شود و فروردین امسال پنج سال آن تمام شد و براساس مصوبات آن 

به صورت خودکار تمدید می شود و آن سند معتبر است.
وی یادآور شد: همزمان روی یک سند ارتقا یافته کار می کنیم و در این سفر توافق های 
خیلی خوبی در خصوص پیگیری سند جامع انجام شد و ان شاءاه متون پیگیری و مبادله 
می شود و زمانی به نقطه ای برسد که قابل امضا باشد، امضا خواهد شد. سند همکاری های 

فرهنگی بین دو کشور بود که مدت ها در حال مذاکره بود در این سفر امضا شد.
سخنگوی وزارت خارجه درباره امضای سند همکاری های جامع راهبردی بین ایران و 
افغانستان و روند صلح در این کشور با اشاره به گفت وگوهای ظریف با همتای افغانستانی 
و همچنین گفت وگوی نماینده وزیر خارجه در امور افغانستان با مقامات افغانستان، اظهار 
داشت: نه تنها در گفت وگوی آقای ظریف با همتای افغانستانی بلکه در گفت وگوهای 
نماینده ویژه ایران با مقامات افغانســتان این موضوع طرح شده است. عاوه بر این، در 
ماقات ظریف با رئیس جمهوری افغانستان در تاجیکستان این موضوع مورد گفت وگو 
قرار گرفته است. وی گفت: در موضوعات دوجانبه از جمله سند همکاری گفت وگوها 
انجام شــده است و بیش از ۹۹ درصد سند جامع همکاری ایران و افغانستان محقق و 
توافق شده و در برخی موارد گفت وگوها همچنان ادامه دارد و امیدواریم در آینده نزدیک 

باقیمانده آن به نتیجه برسد.

»نواحی« در کرمان 
می ماند

جامعه شناس و عضو هیأت مدیره انجمن جامعه شناسی ایران
خیلی خوب و راحت اســت اگر بتوانیم به سادگی دنبال یک مقصر 
بگردیم و تمام تقصیرات را بر گردن او بیندازیم و به آرامش برسیم اما 
این بار با این کار همیشه به آرامش نمی رسیم و ممکن است در عوض 
نابهنگام به لقاء اه بپیوندیم. از نگاه جامعه شناختی، می توان ساختارها 
را مقصر تشــخیص داد و انتظار داشــت که همه امور از باا به خوبی 
بچرخد و مدیریت شود؛ تا ما افراد جامعه سالم و سامت زندگی کنیم، 
اما واقعیت این اســت که هرچند مســلماً ساختارها نقشی کلیدی ایفا 
می کنند و مدیران و مســئوان باید همواره هوشــیار و بیدار باشند، به 
وظایف خود پایبند بوده و با مســئولیت پذیری مداخات ازم را تدارک 
ببیننــد، پروتکل ها را طراحی کرده و آموزش دهند و قواعد رعایت آنها 
را پیش بینی و اطاع رســانی کنند از سوی دیگر البته؛ نظام بهداشتی 
درمانی را برای پیشــگیری و درمان بســیج کنند و ابعــاد مخاطره را 
تشــخیص دهند و تدارکات را هم متناسب با همه گیری کرونا ببینند و 
بچینند، اما همه اینها چیزی از مســئولیت پذیری متقابل آحاد مردم یا 

همان شهروندان کم نمی کند.
 ماه هاست که همه ما شاهد نسبت های چشمگیر کشتار این عامل 
بیماری زا و مرگبار بوده ایم، با هر کس که گفت و گو می کنیم و خبری 
می گیریم از ابتای خود یا همسایه یا اقوام خود گفته که شرایط دردناک 
و نامطلوبــی را هم تجربه کرده و در مواردی هم با ناباوری خبر فقدان 
این یا آن دوســت و آشــنا و عزیز را دریافت کرده ایم. من روی سخنم 
با افراد طبقات فرودســت نیســت که اختیار حضور یا عدم حضورشان 
در عرصه عمومی دســت خودشان نیست و برای دستیابی به یک لقمه 
نــان باید هر روز از منزل خارج شــوند و قوت روزانه خود و خانواده را 
با دســترنج خویش تهیه کنند، چون در تاش برای بقا از این فعالیت 

روزانه گریزی نیست.
 اگر این افراد در کشــوری دیگر بودند دولت به ایشان می گفت که 
در منزل بمانید و ما خودمان حداقل نیازهای مسکن و خورد و خوراک 
و بهداشــتی را در چارچــوب حمایت های مادی و رفاهی که در بودجه 
دیده ایم، فراهم کرده و دست کشیدن از کار روزانه را جبران می کنیم، 
اما اینچنین نیست؛ بنابر این، اقشار فرودست؛ کارگران روزمزد، شاغان 
بازار غیررسمی، زباله گردها و نظایر آن ها، خود را ناگزیر از این می بینند 
که برخاف من و شما از منزل خارج شوند تا در عالم خود زنده بمانند 
غافل از این که این مسیر هم در واقع مسیری برای تهدید بقای ایشان 
اســت. روی سخن من با کسانی است که می توانند منزل نشینی کنند 
و نمی کنند، کســانی است که از فرصت تعطیات و غیرتعطیات، برای 
معاشــرت، ســفر و دید و بازدید از اقوام اســتفاده می کنند آن هم در 
کشــوری که به هر دلیل هنوز خبری از توزیع واکسن به طور گسترده 
برای کادر درمانی بهداشــتی، چه برای بیماران بیماری های خاص، چه 

برای سالمندان و چه برای هر کس دیگری نیست.
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 خبر
 اعزام رایزنان بازرگانی به پنج کشور هدف صادراتی

 رییس کل سازمان توسعه تجارت ایران گفت: در حال حاضر امور مربوط به 
اعزام رایزنان بازرگانی کشورهای چین، ارمنستان، عمان، جمهوری آذربایجان و 
روسیه انجام شده و به زودی افراد منتخب به کشورهای مربوطه اعزام می شوند. 
»حمید زادبوم« اظهار داشــت: برنامه اعزام رایزن بازرگانی به کشورهای ترکیه، 

پاکستان و هند در دستور کار قرار دارد.
وی در مورد فرآیند انتخاب و اعزام رایزنان بازرگانی به کشورهای هدف صادراتی 
تصریح کرد: افراد منتخب مطابق دستورالعمل مربوطه مراحل گزینشی مختلفی را 
طی خواهند کرد و آزمون و مصاحبه زبان انگلیسی، آزمون تخصصی و مصاحبه 

اولیه در سازمان توسعه تجارت برگزار می شود.
وی افزود: بعد از دریافت استعام های ازم، افراد در کمیته ای متشکل از رییس 
کل ســازمان توسعه تجارت ایران، معاون توسعه مدیریت و منابع، رییس مرکز 
نوســازی، رئیس اتاق بازرگانی و رئیس اتاق تعاون مورد مصاحبه و بررسی قرار 
می گیرند و همچنین اطاعات عمومی و تخصصی و برنامه این افراد مورد بررسی 
قرار می گیرد و نهایتا در صورت وجود قابلیت و توانمندی های ازم، برای فعالیت 
در کشورهای هدف به عنوان رایزن بازرگانی، اعزام صورت می گیرد.معاون وزیر 
خاطرنشــان کرد: افرادی که به عنوان رایزن بازرگانی به کشورهای هدف اعزام 
می شوند، عاوه بر گذراندن دوره های آموزشی مرتبط با فعالیت بازرگانی، ملزم 
به گذراندن شــش ماه تا یک ســال دوره کارورزی در معاونت توسعه بازارهای 
صادراتی سازمان توسعه تجارت و کار در میز مربوطه کشورهای هدف هستند. 
اما افرادی که پیش از این در میز کشور هدف خدمت کرده اند، از گذراندن این 
دوره معاف هستند و باید با اتاق ها، بخش خصوصی، انجمن ها و صادرکنندگان 
عمده به کشورهای هدف در ارتباط باشند و مشکات و موانع صادرات و تجارت 
با این کشورها را بررسی کنند تا تجربه و اطاعات ازم در مورد کشور هدف را 

به دست آورند و در مراحل اعزام قرار گیرند.
زادبوم اظهار داشــت: در حال حاضر درخواســت حضور رایزن بازرگانی در 
کشورهای هدف صادراتی بیشتر از طرف وزارت امور خارجه و بخش خصوصی 

از جمله اتاق های بازرگانی، انجمن ها و صادرکنندگان فعال صورت می گیرد.

ســرگئی اوروف، وزیر امــور خارجه 
روســیه می گویــد مســکو 1۰ دیپلمات 

آمریکایی را از روسیه اخراج می کند.
بــه گزارش ایســنا، به نقــل از پایگاه 
یورونیوز، این اقدام روســیه یک روز پس 
از آن صــورت می گیرد که آمریکا تصمیم 
گرفت 1۰ دیپلمات روسیه را اخراج و ۳۲ 
شخصیت حقیقی و حقوقی را تحریم کند.

ایاات متحده می گوید این تصمیم در 
واکنش به دخالت های روسیه در انتخابات 
ریاست جمهوری ۲۰۲۰ و حمله هکرهای 
وابسته به کرملین صورت گرفته است. کاخ 
سفید روز پنجشنبه با انتنشار بیانیه ای 1۰ 
دیپلمات روس را به جاسوسی متهم کرد و 
از آنها خواست خاک روسیه را ترک کنند.

تحریم های آمریــکا که بر پایه فرامین 
اجرایی رئیــس جمهــوری آمریکا صادر 
شده از روز 1۴ ژوئن اجرایی خواهد شد.

در سوی مقابل حاا وزیر امور خارجه 
روســیه رسما اعام کرد که مسکو از  1۰ 
دیپلمات آمریکایی و سه دیپلمات لهستانی 
می خواهد تا خاک روســیه را ترک کنند. 
اوروف همچنین اظهار داشــت به سفیر 
ایاات متحده در مســکو »توصیه« کرده 
تا برای انجام رایزنی با واشــنگتن، روسیه 

را ترک کند.
تنش هــا میــان روســیه و آمریکا از 
زمــان روی کار آمدن دولــت جو بایدن 
در واشــنگتن بــاا گرفته اســت. این در 
حالی است که مناســبات نسبتا دوستانه 

و یا دســت کم »کم خصومتی« طی چهار 
سال ریاست جمهوری دونالد ترامپ میان 

کرملین و کاخ سفید حکمفرما بود.
دیپلمات ارشد روس در بخش دیگری 
از اظهاراتــش تاکیــد کرد که مســکو ۸ 
مقــام آمریکایــی را تحریــم می کند و از 
فعالیت هــای موسســات غیرانتفاعــی و 
آمریکایی در روســیه کــه در امور نظامی 
فعالیت می کننــد جلوگیری خواهد کرد.

او همچنین اعام کرد که مسکو همچنان 
در حال بررسی جنبه های مختلف برگزاری 
نشســت ســران میان رهبران دو کشور و 
این ابتکار را مثبت ارزیابی می کند. اشاره 
اوروف به پیشنهاد جو بایدن درخصوص 
انجام ماقات حضوری با وادیمیر پوتین 
مربوط می شــود. رئیس جمهوری آمریکا 
در مکالمــه تلفنی هفته گذشــته خود با 
پوتیــن، بــه همتای روس پیشــنهاد داد 

در کشــوری ثالث با پوتیــن دیدار کند.
دیمیتری پســکوف، ســخنگوی کرملین 
هفتــه گذشــته گفتــه بــود خصومت و 
غیرقابــل پیش بینی بودن اقدامات آمریکا 
روسیه را وادار می کند که به صورت کلی 
خــود را بــرای بدترین ســناریوها آماده 
کند. موضوعات مختلف از جمله مســئله 
اوکراین و وضعیت شــبه جزیره کریمه از 
مسائلی است که تنش های میان مسکو و 

واشــنگتن را تشدید کرده است.در همین 
حال سخنگوی وزارت خارجه آمریکا هم به 
خبرگزاری اسپوتنیک گفت، ایاات متحده 
تحریم های تافی جویانه روسیه را تشدید 
وضعیت می داند و از حق تافی برخوردار 
است. این ســخنگو گفت: اطاعیه دولت 
روسیه تشدیدکننده وضعیت و مایه تاسف 
است. این به نفع ما نیست که وارد چنین 
چرخه ای شــویم اما ما از حق پاسخگویی 
به هرگونه اقدام تافی جویانه روسیه علیه 

ایاات متحده برخوردار هستیم.
در واکنــش به تحریم های آمریکا علیه 
روســیه، مســکو تعدادی از شــهروندان 
آمریکایی به ویژه مریک گارلند، دادستان 
کل آمریکا و آلخانــدرو مایورکاس، وزیر 
امنیت داخلی آمریــکا و همچنین آوریل 
هینس، مدیر اطاعات ملی و کریســتوفر 
رای، مدیر اف بی آی را تحریم کرده است. 
نام جان بولتون، مشاور امنیت ملی پیشین 
آمریکا هم در لیســت تحریم شدگان قرار 
دارد.بولتــون جمعه در واکنــش به این 
تحوات گفت، از اینکه از ورود به مســکو 

منع شده است به خود می بالد. 
او تاکید کرد: نام من در لیست افرادی 
قرار دارد که به تافی تحریم هایی از ورود 
به روسیه منع شــده ایم. روسیه مستحق 
بیشــترین محکومیت بابــت تاش هایش 
بــرای تضعیــف زندگی ماســت. به خود 
افتخــار می کنم که صدایــی برای منافع 

آمریکایی ها بوده ام.

روسیه ۱۰ دیپلمات آمریکایی و ۳ لهستانی را اخراج و ۸ مقام آمریکایی 
را ممنوع الورود کرد

اقتصاد ما و تهدید رویکرد متوهمانه
بزرگ ترین خطری که اقتصاد ما را تهدید می کند، نه تشدید تحریم های ظالمانه، 
خشک سالی و نشست دشت ها بلکه بر صدر نشستن صاحبان چنین تفکراتی است.

یکی از وظایف اقتصاددانان ارائه اطاعات درست و قابل  اعتماد درباره ظرفیت 
رشد اقتصادی کشور و آثار سیاست های مختلف بر متغیرهای اقتصادی به مدیران 
ارشد است تا بتوانند با انتخاب بهترین و کم خطرترین راه هدف شکوفایی اقتصاد 
ملی را محقق کند؛ به بیان دیگر ممکن است مدیران ارشد جامعه تصور درست و 
واقع بینانه از آثار تصمیمات خود بر اقتصاد جامعه و آینده رشد اقتصادی آن نداشته  
باشند، اما اقتصاددانان می توانند با دانش خود به درک درست تحوات اقتصادی 
کمک کنند. اما به راستی اگر یک دانش آموخته اقتصاد که مثا مدعی تسلط بر 
دانش روز است، گرفتار توهم شده و با درکی نادرست از تحوات اقتصادی جهان 
و ظرفیت بازیگران میــدان اقتصاد به نظریه پردازی و ارائه راهکار بپردازد و از بد 
حادثه در موقعیتی قرار گیرد که بتواند نظریات عجیب خود را با مسئوان کشور 

در میان بگذارد، چه اتفاقی می افتد؟
چندی پیش به لطف امکانات فضای مجازی متنی از یک دانش آموخته اقتصاد 
کشورمان را که سال ۹۴ نوشته و منتشر کرده  بود، خواندم؛ متنی که به خوبی از نگاه 
متوهمانه ایشان به اقتصاد منطقه و جهان پرده برمی داشت. در این متن نویسنده 
که فارغ التحصیل یکی از دانشگاه های پرآوازه کشورمان است و اینک در مقام یک 
تحلیل گر ارشد امور اقتصادی خدمت می کند، مدعی شده  بود کشورمان می تواند 
در یک دوره زمانی 1۰ تا ۲5 ســاله در موقعیت ســومین قدرت بزرگ اقتصادی 
جهان بعد از آمریکا و چین قرار گیرد. از دید ایشــان برای رســیدن به این هدف 
مهم نیاز به جمعیت بیشتر و فرهنگ اقتصادی مناسب داریم. ایشان در توضیح این 
مطلب گفته  بود در سال ۲۰1۴ )سال نگارش متن موردنظر( تولید ناخالص داخلی 
کشــورمان با روش PPP برابر با 1۳۳۰ میلیارد دار است. اگر این رقم به 75۰۰ 
برسد،  می توانیم در موقعیت سوم جهان قرار بگیریم. کشورمان با توجه به منابع و 
امکاناتی که دارد، می تواند این گام بلند را در فاصله زمانی 1۰ تا ۲5 ساله بردارد. 
البته ایشان به این نکته هم اشاره کرده  بودند که این به همت خودمان بستگی دارد.

یکی از بدیهی ترین نکاتی که ایشان توجه نکرده  بودند، این بود که بااخره سایر 
کشورهای دارای رتبه تک رقمی آن سال طبعا شانس بیشتری نسبت به ما برای 
احراز رتبه ســوم دارند. برای بررسی بیشتر اگر ایشان فقط به متوسط نرخ رشد 
اقتصادی کشورها در دوره 1۰ساله ۲۰۰۴ تا ۲۰1۴ توجه می کرد، درمی یافت که 
مثا اقتصاد هند با فرض تداوم نرخ رشد اقتصادی 1۰ سال گذشته، ظرف شش 
سال تولید ناخالص داخلی خود را از مرز هفت هزارو 5۰۰ میلیارد دار عبور خواهد 
داد. به بیان دیگر حتی اگر اقتصاد ایران موفق شــود با نرخ رشــد ۹درصد ظرف 
مدت 1۰ سال به چنین سطحی برسد که البته کاری است بسیار دشوار، تازه در 
موقعیتی خواهد بود که هند چهار سال قبل آن را پشت  سر گذاشته  است! و البته 

برخی اقتصادهای پرتحرک دنیا هم همین طور.
به بیان دیگر، این تحلیلگر محترم گویی چنین تصوری از اقتصاد جهانی دارند 
که سایر رقبا سر جای خود خواهند ایستاد و به ما میدان خواهند داد تا به تاخت 

همه شان را پشت سر بگذاریم و در پله بااتر نسبت به آنها قرار بگیریم!
شاید چنین نکته ای از دید بعضی ناظران ارزش پرداختن نداشته  باشد. بااخره 
هر روز گزارشات متعددی در عرصه موضوعات اقتصادی نوشته و منتشر می شود و 
لزومی ندارد چنین گزارش های بدون پشتوانه علمی مورد نقد و بررسی قرار گیرند.

 اما بی تردید تجســم وضعیتی که گروهی از دانش آموختگان اقتصاد با چنین 
تصوراتی از مسائل اقتصادی متصدی امور اقتصاد کشور بشوند و در مقام تصمیم گیر 
و تصمیم ساز تحلیل های نادرست خود را تحویل مقامات ارشد کشور بدهند، آرام و 

قرار را از هر ناظر دلسوز ایران می گیرد.
برای درک بهتر صورت مســئله چند جمله از نوشته ایشان نقل می شود: »... 
با یک بهره برداری مناسب از منابع موجود کشاورزی، در میان مدت می توانیم به 
دوازدهمین قدرت اقتصادی جهان تبدیل شویم؛ ... اگر از ظرفیت های نخبگان در 
اقتصاد دانش بنیان بهره برداری کنیم و همچنین نفت و گاز را محور توسعه صنعتی 
کشــور قرار دهیم )به جای خام فروشی( در بلندمدت می توانیم به سومین قدرت 
اقتصادی جهان تبدیل شویم؛ ... و اگر همگام با این موارد، از ظرفیت های بخش 
تجارت، ترانزیت، خدمات مالی، دریا و معادن استفاده کنیم و جمعیت ما هم به 
15۰ میلیون نفر برســد، می توانیم به قدرت اقتصادی اول جهان تبدیل شویم و 

این در افق تمدنی قابل حصول است...«.
حال اگر در کنار این جمات به این نکته هم توجه کنیم که از دید این تحلیلگر 
محترم، کشــور نیازی به تاش برای رفع تحریم ها و برچیدن موانع ارتباط سالم 
اقتصادی با جهان ندارد، می توان تصویر بهتری از حد دانش اقتصادی فرد و درجه 
واقع بینی یا خیال پردازی وی ارائه کرد. درواقع نظریه ایشــان هم تراز با سخنان 
وزیر سابق نفت کشورمان در دوران دولت دهم قرار می گیرد که می پنداشت اگر 
نفت ایران تحریم شود، قیمت نفت از مرز ۲۰۰ دار عبور می کند و بنیان اقتصاد 

غرب متاشی می شود.
به باور نگارنده، بزرگ ترین خطری که اقتصاد ما را تهدید می کند، نه تشدید 
تحریم های ظالمانه و نه تشدید خشک سالی و نشست دشت ها بلکه بر صدر نشستن 
و قدر دیدن صاحبان چنین تفکراتی است. بی تردید مدیرانی که از خدمات چنین 
مشاورانی بهره گیرند، ممکن است اسیر توهم شده و با ریل گذاری نادرست برای 
آینده اقتصاد کشــور دردسرهای فراوان و هزینه های گزاف برای نسل های آینده 

بیافرینند.

 
 

 نشست چهارجانبه وزرای خارجه قبرس، یونان، امارات و رژیم صهیونیستی 
وزیران خارجه یونان، قبرس، رژیم صهیونیســتی و مشــاور رئیس امارات در امور دیپلماتیک نشســتی چهارجانبه در قبرس برگزار کردند. به نقل از شبکه خبری الجزیره، گابی اشکنازی، وزیر خارجه رژیم صهیونیستی، نیکوس 
دندیاس، وزیر خارجه یونان، نیکوس کریســتودولیدس، وزیر خارجه جمهوری قبرس و انور قرقاش، مشــاور رئیس امارات در امور دیپلماتیک در نشســتی چهارجانبه در شــهر پافوس قبرس شرکت کردند.اشکنازی پس از برگزاری 
این نشســت، در کنفرانس خبری مشــترک درباره توافقنامه عادی ســازی روابط این رژیم با امارات مدعی شــد: »با امضای توافقنامه صلح با امارات تاریخ را ساختیم. با معاهده صلح با امارات چهره خاورمیانه را تغییر دادیم.«وی از 
فلســطینی ها خواســت به روند صلح ملحق شــوند و گفت، راه برقراری صلح، »مذاکره و گفتگو« است.اشکنازی گفت، در این نشست راههای مقابله با چالش های منطقه بررسی و درباره فرصت های همکاری در زمینه انرژی بحث و 
تبادل نظر شد.قرقاش هم در این نشست خبری گفت، راه حل های سیاسی تنها راه پایان دادن به درگیری های منطقه است. نشست چهارجانبه فرصتی برای تبادل دیدگاه ها و هماهنگی همکاری در بااترین سطوح بود.وی افزود: 
در حال بررسی استراتژی هستیم که ثبات را برقرار کند و راههای همکاری برای مقابله با ویروس کرونا را بررسی کردیم.قرقاش گفت، هدف از روابط استراتژیک با رژیم صهیونیستی تقویت امنیت منطقه است. در مذاکرات پافوس 
هماهنگی اقتصادی و سیاســی، بهره مندی از فناوری برای مبارزه با ویروس کرونا بررســی شــد.وزیر خارجه یونان هم اعام کرد، کشــورش به حل درگیری ها براساس قانون بین المللی پایبند است.وی افزود، »شراکت میان رژیم 
صهیونیستی و امارات برای همه کشورهای منطقه بسیار مهم است.«وزیر خارجه یونان گفت، در نشست چهارجانبه بر اهمیت تکیه بر منابع قابل تجدید انرژی، مقابله با کرونا تاکید و تحوات سوریه، لیبی و مدیترانه شرقی بررسی شد.

جهادباتشکل ها درباره نرخ گندم توافق کرد
شنیده ها حاکی از آن است که تشکل های 
بخش کشــاورزی با وزارت جهادکشاورزی 
دربــاره نرخ جدید خرید تضمینی گندم به 
توافق رســیده اند و قرار اســت وزیر جهاد 
رضایت رئیــس جمهــور را روی این نرخ 

جلب کند.
 پس از ماه ها کشــمکش بر سر قیمت 
خرید تضمینی گندم، ســرانجام در جلسه 
هفته قبل شورای قیمت گذاری محصوات 
اســتراتژیک، مســئوان دولتی عضو شورا 
برای اصاح قیمت متقاعد شدند و مقرر شد 
وزارت جهادکشاورزی با کمک تشکل های 
کشــاورزی آنالیز قیمت تمام شده گندم را 
بررســی و براساس آن قیمت پیشنهادی را 
به جلســه این هفته شورای قیمت گذاری 

محصوات استراتژیک ارائه کند.
پیگیری ها و شــنیده های خبرنگار مهر 
حاکی از آن است که وزارت جهاد کشاورزی 
و تشکل های بخش کشاورزی درباره قیمت 
جدید خرید تضمینی گندم به توافق رسیده 
اند. یــک منبع آگاه با اعــام این خبر به 
خبرنگار مهر گفت: قرار اســت وزیر جهاد 
کشــاورزی رئیس جمهور را برای پذیرش 

این قیمت متقاعد کند.
براین اساس چنانچه وزیر جهادکشاورزی 
بتواند نظر مساعد رئیس جمهور روی قیمت 
جدید را جلب کند، شــورای قیمت گذاری 
محصوات استراتژیک احتمااً در جلسه روز 
دوشنبه ۳۰ فروردین، نرخ مذکور را نهایی و 

اعام خواهد کرد.
ازم به یادآوری اســت که قیمت خرید 
تضمینی گندم برای ســال زراعی جاری، 
پیش از تشــکیل شــورای مذکور توسط 
شــورای اقتصاد ۴ هزار تومان تعیین شده 

بود. اما بــا اصاح قانــون خرید تضمینی 
محصوات کشــاورزی توســط مجلس که 
در آن تشــکیل شــورای قیمــت گذاری 
محصوات اســتراتژیک پیش بینی شــده 
بود، شورای قیمت گذاری رسماً مسئولیت 
تعیین قیمت خریــد تضمینی محصوات 
مهم کشــاورزی را برعهــده گرفت. از آنجا 
که قیمت ها برای ســال زراعی جاری، قبل 
از نهایی شدن و اباغ قانون مذکور، توسط 
شورای اقتصاد تعیین شده و مورد اعتراض 
کشاورزان بود، نمایندگان مجلس در قانون 
مذکور ذکر کردند که شورای قیمت گذاری 
می تواند به نرخ خرید محصوات برای سال 
زراعی جاری نیز ورود کرده و این نرخ ها را 
اصاح کند. به این ترتیب شــورای مذکور 
طی ماههای گذشــته نرخ خرید تضمینی 
 چغندرقند و دانه های روغنی )که پیشتر از 
سوی شــورای اقتصاد تعیین شده بود( را 

مورد بازنگری قرار داد و به نرخ عادانه ای 
افزایش داد .

نرخ خریــد تضمینی گندم هم از جمله 
نرخ هایی بود که از زمان اعام توسط شورای 
اقتصاد بــا انتقاد گســترده فعاان بخش 
کشاورزی مواجه شد و خبرگزاری مهر هم 
در میزگردی، به ابعــاد این قیمت گذاری 

ناعادانه پرداخت.
بــا تشــکیل شــورای قیمــت گذاری 
محصوات اســتراتژیک گندمکاران کشور 
هم امیدوار بودند پیش از شــروع برداشت 
گندم، شــورا اقدام به اصاح قیمت کند اما 
با گذشت چند ماه از جلسات شورا، موضوع 
اصاح نرخ گندم در دستور کار قرار نگرفت 
و این شــائبه مطرح شــد که دولت بدلیل 
 بار مالی موضــوع، قصد ندارد قیمت خرید 

گندم را اصاح کند.
 طبیعتــاً با توجه به عضویت ســه مقام 

وزیر  )وزیر جهادکشاورزی،  ارشــد دولتی 
اقتصاد و رئیس ســازمان برنامه( در شورا، 
مقاومــت دولت برای اصاح نرخ عماً مانع 
از آن شد که موضوع وارد دستور کار شورا 
شــود. این مقاومت، با نگرانی تشــکل های 
کشــاورزی مواجه شــد و هفته گذشــته 
خبرگزاری مهر نامه ای را منتشــر کرد که 
 در آن بنیــاد ملی گندمــکاران خطاب به

 رئیس بازرســی دفتر مقام معظم رهبری 
با اشاره به غیرمنطقی بودن قیمت مصوب 
۴,۰۰۰ تومان برای گندم، خواستار بازنگری 

در آن شده بود.
گندم محصولی استراتژیک و مهم ترین 
محصول زراعی کشــور اســت که در تمام 
دنیا به دلیل نقشــی کــه در تأمین امنیت 
غذایی دارد، از اهمیت بســزایی برخوردار 
اســت. در کشور ما نیز مقام معظم رهبری 
بارها بــر لزوم خودکفایــی در محصوات 

اســتراتژیک از جمله گندم تاکید کردند و 
در راستای سیاســت های اقتصاد مقاومتی 
و بی اثــر کردن تحریم ها، همــواره توجه 
ویژه ای به آن داشــتند. این درحالی است 
کــه عادانه بودن قیمــت خرید تضمینی 
تأثیر زیادی در افزایش تولید گندم دارد و 
تعیین نرخ ۴۰۰۰ تومانی برای این محصول، 
موجب دلســردی و نارضایتی کشاورزان و 
تولیدکنندگان شده است. عدم تعیین قیمت 
مناسب خرید تضمینی گندم موجب کاهش 
تولیــد، افزایش قاچاق محصــول، بیکاری 
کشاورزان و مهاجرت آنها به حاشیه کان 
شــهرها، تولید بیش از انــدازه محصواتی 
کــه روی دســت تولیدکننــده می ماند و 
 دولت ناچار به خرید توافقی آنها می شــود

 از جملــه ســبزی و صیفــی و در نهایت 
وابســتگی کشــور به خارج از مرزها برای 
واردات گندم می شود.بسته و اجازه نداده اند 

آبی به دریاچه برسد. 
وی بــا بیــان اینکه ســازمان حفاظت 
محیط زیســت با وزیــر نیــرو و مدیران 
استانی مکاتبه کرده اما بی فایده بوده است، 
گفته بود: تــا زمانی که خاهــای قانونی 
درخصــوص حق آبه های زیســت محیطی 
داشــته باشــیم، وضعیت همیــن خواهد 
بود و بــا کاهش بارش ها در کشــور تضاد 
منافــع بین بهره برداران و محیط زیســت 
بیشتر می شــود. از ســویی دیگر سازمان 
حفاظــت محیط زیســت به تنهایی از پس 
بهره برداران و حاکمیت برنخواهد آمد. آب 
 در اختیار یک مجموعه است و هر زمان که

 خواســت حق آبه محیط زیست را می دهد 
و هــر زمان نخواســت ایــن کار نمی کند. 
 متاسفانه خاهای قانونی و... در این زمینه

 وجود دارد.

کشت کاکتوس توسعه داده می  شود
معاونت علمی و فناوری با هدف اجرای برنامه های 
پیشــگیری از بحران کم آبی و فرسایش خاک درصدد 

برآمده است تا کشت کاکتوس را توسعه دهد.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی دولــت به نقل از 
معاونت علمی ریاست جمهوری، کارگروه تخصصی آب، 
خشکسالی، فرسایش و محیط زیست معاونت علمی و 
فناوری با هدف اجرای برنامه های پیشگیری از بحران 
کم آبی، کاهش فرسایش خاک و تولید محصوات در 
شرایط خشک درصدد برآمده است تا کشت کاکتوس 
را توسعه دهد. کاکتوس به عنوان یکی از راه های کسب 
درآمد و اشــتغال زایی در مناطق گرم و خشک که با 

بحران کم آبی روبرو هستند عمل می کند. 
پــد این گیاه که با اعمال شــیوه های مدیریتی تا 
۲۰۰ تن در هکتار قابلیت برداشت دارد یکی از گزینه 
های بسیار مناسب برای تعلیف و تامین آب مورد نیاز 
دام است.کارگروه تخصصی آب، خشکسالی، فرسایش 
و محیــط زیســت معاونت علمی و فناوری ریاســت 
جمهوری برای توسعه کشت این محصول کاربردی در 
کشــور اقدام به اجرای ۳ طرح آزمایشی در ۳ استان 
بوشــهر، سیستان و بلوچستان و مازندران کرده است. 

طرح هایی با تمرکز بر کشــت ۲ گونه کاکتوس اپونتیا 
ایندیکا و اپونتیا استریکتا با هدف تثبیت شن، تامین 
علوفه دام، اشــتغال زایی و تهیه محصوات تجاری با 
ارزش افزوده مانند مکمل های غذایی، نوشــیدنی ها و 
ســایر محصوات. گونه نوپال کاکتوس در برنامه های 
محیط زیســتی برای جلوگیری از فرســایش خاک و 

مبارزه با بیابان زایی و حفظ مراتع مورد اســتفاده قرار 
می گیرد. این گیاهان دارای سازگاری باایی هستند و 
حتی در خاک های شدیدا آسیب دیده بی ثبات، نواحی 
بدون بارندگی که برای گونه های دیگر نامناسب است 

رشد می کنند. 
مزیت این محصول برای کشــت صنعتی این است 

که تولید سریع دارد و برداشت اول، دو الی سه ماه بعد 
از کشت انجام می شود. اجرای این طرح های آزمایشی 
مزایایی چون »تدوین دانش فنی روش های کاشــت، 
داشت و توســعه کاکتوس«، »شناســایی اقلیم ها و 
مناطق مســتعد و با پتانسیل در کشور برای کاشت«، 
»شناســایی محصوات فرآوری شده حاصل از کشت 
کاکتوس و انجام آزمایشات مختلف برای تعیین ارزش 
غذایی کاکتوس به عنوان غذای دام«، »کاهش خوراک 
دام و خروج ارز از کشور«، »امکان سنجی تولید سایر 
محصوات فرآوری شــده با توجه به شرایط، اولویت و 
نیاز کشور« دارد. گزینه های متنوعی برای استفاده از 
بخش های مختلــف کاکتوس اپونتیا) پد، میوه و بذر( 
و فرآوری آنها به انواع مختلف محصوات وجود دارد. 
برخــی از آنها محصوات تهیه شــده از میوه این 
کاکتوس اســت که به شــکل مربا، ژله و نوشــیدنی 
درآمده است. محصوات ترشی و نمکی آن نیز عمدتا 
از پالپ های میوه یا پدها به دست می آیند که به شکل 
پودر، قرص و کپسول برای مصارف دارویی و مکمل های 
غذایی مصرف می شــوند. از بذر یا دانه های میوه این 

گیاه نیز روغنی با خواص عالی قابل تولید است.
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 یک کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه تا 
زمان مشخص نشدن نتیجه مذاکرات مربوط 
به برجام، روند قوی در بورس شکل نخواهد 
گرفت، گفت: نباید به همه ســهم ها در بازار 
با یک چشــم نگاه کرد، رفع تحریم ها برای 
برخی از شرکت ها مفید است، اما سودآوری 
برخی دیگر از شرکت ها را کاهش خواهد داد.

»امیرعلی امیرباقری« به احتمال بازگشت 
آمریکا به برجام و تاثیر آن بر معامات بورس 
اشاره و اظهار داشت: انتظار می رود تا زمانی 
که ریسک برجام از سر بازار برداشته نشود، 
روند قــوی در کلیت بازار شــکل نگیرد و 
همچنان سایه مذاکرات برجامی و رفع تحریم 

ها ها بر سر بازار خواهد بود.
وی خاطرنشــان کــرد: در هفته ای که 
گذشت هم در ابتدای هفته ثبات نسبی در 
معامات بازار حاکم بود اما از اواخر هفته به 
دلیل داغ شدن بحث مذاکرات وین، احتمال 
بازگشت آمریکا به برجام و لغو تحریم های 
برجامی دوباره شاهد فشار فروش در کلیت 

بازار بودیم.
امیرباقری اظهار داشت: سوالی که بسیار 
در بین فعاان بازار مطرح شــده است این 
است که برداشته شدن تحریم ها و بازگشت 
آمریکا به برجام باعث دسترســی کشور به 
منابع مالی و نهاده های تولیدی می شــود، 
پــس علت اینکه این موضوع اثر معکوس بر 
بازار سهام می گذارد چه خواهد بود؟ در پاسخ 
به این ســوال باید گفت که مهمترین عامل 

این موضوع بحث مالی است.

این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه 
صورت ســود و زیان از دو بخش عملیاتی و 
مالی تقسیم شده است، افزود: ممکن است در 
بهبود بخش عملیاتی زمینه افزایش راندمان 
تولید و اهرم عملیاتی شرکت ها فراهم شود 
اما در بخــش مالی با کاهش نرخ ارز همراه 
خواهیم شد و از آنجایی که شرکت های بزرگ 
و شاخص ساز، ارز محور هستند تاثیر منفی بر 

بخش مالی شرکت ها و کاهنده سود دارند.
وی اعام کرد: با توجه به مطرح شــدن 
چنین مسایلی می توان اعام کرد که در کل 
مذاکرات برجامی، بازگشت آمریکا به برجام 

و لغو تحریم ها باعث افزایش فشار فروش بر 
کلیت بازار خواهد شد.

امیرباقری خاطرنشــان کرد: نکته دیگر 
که باید آن را مورد توجه قرار داد جدا شدن 
راه صنایع و سهام از یکدیگر است و به هیچ 
عنوان نباید به همه ســهم ها در بازار با یک 
چشم نگاه کرد، زیرا بازگشت آمریکا به برجام 
و برداشته تحریم ها برای برخی  از شرکت ها 

مفید واقع خواهد شد.
این کارشــناس بازار سرمایه تاکید کرد: 
در این زمان راه بازار و سهام از یکدیگر جدا 
می شــود و از این به بعد تا چند سال آینده 

رشــد گروه به گروه سهام را جدا از یکدیگر 
شاهد خواهیم بود.

وی خاطرنشان کرد: یکی از بحث هایی که 
اکنون در بازار سرمایه داغ شده است بحث 
صندوق سرمایه گذاری مشترک است که  دو 
هفته ای است مطرح شدن این موضوع در بازار 

پررنگ شده است.
امیرباقری اظهار داشت: نکته ای که باید 
در مورد صندوق های سرمایه گذاری به آن 
به طور جدی نگاه کرد این است که در کنار 
همه فراز و نشــیب های موجود در بازار در 
نهایت سود و منفعت صندوق های سرمایه 

گذاری بیشتر از زیان آن خواهد بود.
این کارشــناس بازار سرمایه تاکید کرد:  
صندوق های ســرمایه گذاری در کنار بازار 
برای پول های پارک شده ای که قصد ورود 
به بورس را دارند به عنوان مامنی امن تلقی 
می شوند، سهامداران تا زمان تعیین تکلیف 
بازار دست نگه داشــته اند؛ بنابراین اکنون 
حفاظت از این صندوق ها و دقت در عملکرد 

آن بسیار واجب به نظر می رسد.
وی با اشــاره به اینکه برخی از قوانین و 
دســتورالعمل های خلق الساعه مانند حد 
نصاب ســرمایه گذاری در سهام، فشاری را 
بر ایــن صندوق ها تحمیــل کردند که در 
میان مدت بــرای صندوق ها مضــر به نظر 
می رسند، گفت: صندوق ها با هدف تعمیق 
بازار ســرمایه،تنوع بخشی به ابزارهای بازار 
ســرمایه و همگام ســازی ریســک و بازده 
کارشناس  تعریف شدند.این  سرمایه گذاران 
بازار ســرمایه با بیان اینکه صندوق های با 
درآمد ثابت، صندوق های مختلف و صندوق 
های ســهامی از تعریــف و حدنصاب های 
خاص برخور دارند، افــزود: اینکه بخواهیم 
الزامــی را به صندوق ها وارد کنیم مبنی بر 
اینکه 15 درصد از منابع ریالی وارد صندوق 
ها سرمایه گذاری شود قدری دور از تعریف 
صندوق سرمایه گذاری با درآمد ثابت است 
و این امر بــرای کلیت بازار زیان بار خواهد 
بود، چرا که این موضوع به مرور زمان باعث 
حذف ابزاری به نام صندوق سرمایه گذاری 

با درآمد ثابت می شود.

در جلســه هیأت دولت به ریاســت رئیس جمهور، 
میزان افزایش ضریب حقوق کارمندان و بازنشستگان 

در سال 1۴۰۰ تعیین شد.
براساس مصوبه هیأت وزیران، ضریب حقوق اعضای 
هیأت علمی دانشــگاه ها و مؤسســات آموزش عالی و 
قضات، شاغلین مشمول قانون مدیریت خدمات کشوری، 
کارمنــدان مشــمول قانون نظام هماهنــگ پرداخت 
کارکنان دولت از جملــه کارمندان وزارت اطاعات و 
شاغلین پست های سیاسی وزارت امور خارجه، به میزان 

۲5 درصد افزایش می یابد.
همچنین افزایش حقوق کارکنان مؤسسات انتفاعی 
وابسته به دولت، نهادها و مؤسسات عمومی غیردولتی 
و شــرکت های دولتی دارای مقــررات خاص از جمله 
شرکت ها و دستگاه هایی که شمول قانون بر آنها مستلزم 
ذکر نام اســت از قبیل شرکت ملی نفت ایران، سازمان 
انرژی اتمی ایران، سازمان های موضوع ماده  )5( قانون 
رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور و 

همچنین بانک مرکزی جمهوری اسامی ایران در سال 
1۴۰۰، به میزان ۲5 درصد تعیین شد.

حداقل حقوق و فوق العاده های مســتمر شــاغلین 

موضــوع ماده )7۶( قانون مدیریت خدمات کشــوری 
برای کارمندان دستگاه های اجرایی مشمول این قانون 
و ســایر مشمولین ماده مذکور )به استثنای مشمولین 

 قانون نظام هماهنگ پرداخت کارکنان دولت( و حداقل
 حقوق بازنشستگان، وظیفه بگیران و مشترکان صندوق 
بازنشستگی کشوری و سازمان تأمین اجتماعی نیروهای 
مسلح و سایر صندوق های وابسته به دستگاه های اجرایی 
در سال 1۴۰۰ به میزان ۲۲ میلیون و ۴۶۸ هزار ریال و 
 حداقل حقوق کارمندان مشمول قانون نظام هماهنگ

 پرداخت کارکنان دولت در ســال 1۴۰۰ به میزان 1۲ 
میلیون و 1۴۶ هزار و ۹۰۰ ریال تعیین گردید.

همچنین حقوق بازنشســتگان، وظیفــه بگیران و 
مشــترکان صندوق بازنشستگی کشــوری و سازمان 
تأمین اجتماعی نیروهای مســلح و سایر صندوق های 
بازنشستگی در سال 1۴۰۰، ۲5 درصد نسبت به سال 
1۳۹۹ افزایش می یابد، مشروط به آنکه میزان افزایش 
حقوق، متناسب با ســنوات خدمت قابل قبول، از ۲5 
میلیون ریال تجاوز نکند. پس از اعمال افزایش مذکور، 
حکم حقوق بازنشستگان متناسب با سنوات خدمت قابل 

قبول، نباید از ۳5 میلیون ریال کمتر باشد.

مدیرعامــل و عضو هیات مدیره بانک ملی ایــران به پاس فعالیت های 
شــرکت پرداخت الکترونیک سداد در راستای استقرار بانکداری دیجیتال، 

با اهدای لوح تقدیر از مدیرعامل این شرکت قدردانی کردند.
به گزارش روابط عمومی و تبلیغات شــرکت پرداخت الکترونیک سداد، 
بانک ملی ایران به تازگی در ارزیابی های وزارت امور اقتصادی و دارایی در 
شبکه بانکی، موفق به کسب رتبه برتر »تحول و استقرار بانکداری دیجیتال« 
شــد و فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصادی و دارایی، با اهدای لوح تقدیر از 

خدمات این بانک تقدیر به عمل آورد.
در همین راستا، محمدرضا حســین زاده، مدیرعامل بانک ملی ایران و 
مســعود خاتونی، عضو هیات مدیره و معــاون فناوری اطاعات بانک ملی 
ایران به مناسبت قدردانی از فعالیت های شرکت پرداخت الکترونیک سداد در 
راستای استقرار بانکداری دیجیتال، با اهدای لوحی از محمدعلی محمودزاده، 

مدیرعامل این شرکت تقدیر کردند.
در ایــن تقدیرنامه که خطاب به »محمدعلــی محمودزاده« مدیرعامل 

محترم شــرکت پرداخت الکترونیک ســداد آمده است: »به لطف خداوند 
متعال و با همت و تاش های بی شــائبه تمامی همکاران محترم واحدهای 
فناوری اطاعات و طــرح و برنامه، بانک ملی ایران در ارزیابی های وزارت 
امور اقتصادی و دارایی در شبکه بانکی موفق به کسب رتبه برتر »تحول و 
استقرار بانکداری دیجیتال« شد که طی مراسمی جناب آقای دکتر دژپسند، 
وزیر محترم امور اقتصادی و دارایی با اهدای لوح از خدمات این بانک تقدیر 
کردند.قطعا تحقق این افتخار حاصل طراحی و پیاده سازی نقشه راه تحول 
و درنهایت استقرار و عملیاتی کردن اپلیکیشن ها و سامانه های متعدد بوده 
است.  لذا ضمن تبریک، از جنابعالی و تمامی همکاران گرانقدرتان که در 
به ثمر نشــاندن این موفقیت ارزشمند، که البته بار مسئولیت و وظایف ما 

را بیش از پیش سنگین تر می کند، تشکر و قدردانی به عمل می آید.«
ایوا یکی از خدمات بانک ملی ایران و یک اپلیکیشن پرداخت است که از 
طریق آن می توان به خدمات متنوعی مانند خرید شارژ و بسته های اینترنت 
تلفن همراه، انجام کارت به کارت، دریافت موجودی تمام کارت های بانکی، 

استعام و پرداخت کلیه قبوض )برق، گاز، تلفن همراه، تلفن ثابت و آب(، 
استعام و پرداخت جریمه های خودرو و بسیاری سرویس های متنوع دیگر 

دسترسی پیدا کرد.
همچنین در حال حاضر سرویس نشان بانک، نخستین شعبه دیجیتال 
بانک ملی ایران در اپلیکیشن ایوا راه اندازی شده که از طریق این سرویس 
دیگر نیازی به مراجعه حضوری به شعبه نیست و می توان بسیاری از کارهای 
بانکی از جمله دریافت گواهی امضا و احراز هویت دیجیتالی، افتتاح حساب 

و سایر خدمات را از طریق آن به راحتی انجام داد.
گفتنی اســت شــرکت پرداخت الکترونیک ســداد عاوه بر اپلیکیشن 
کاربردی ایوا، خدمات دیگری همچون اپلیکیشــن پالس، کد دســتوری 
#7۳7*، دستگاه های کارت خوان و ... را هم ارائه به مشتریان و مخاطبان 

خود ارائه می دهد.ضمنا شعب دوم و سوم نشان بانک توسط این شرکت در 
اپلیکیشــن بلد و شصت آماده بهره برداری بوده و سایر شعب جدید نیز به 

زودی در سایر اپلیکیشن ها ایجاد و معرفی خواهد شد. 

مقابله بانک مرکزی با اخال در بازار ارز
بانک مرکزی اقدامات مناســبی برای کنترل بازار ارز و نقدینگی انجام داده 
اســت، گفت:  با اقدامات بانک مرکزی ایجاد اختال در بازار مالی کشور سخت 

شده است.
بانک مرکزی اقدامات مناســبی برای کنترل بازار ارز و نقدینگی انجام داده 
اســت. در گذشــته ای نه چندان دور میلیاردها دار ارز از کشور خارج می شد 
و هیچ اثری از این جابه جایی به جای گذاشــته نمی شــد اما با تمهیدات بانک 
مرکزی شرایط سفته بازی و جابه جایی پول در مقایسه با گذشته سخت شده است.

وی با بیان اینکه با اقدامات بانک مرکزی ایجاد اختال در بازار مالی کشور 
سخت شده است، اظهار کرد:  بانک مرکزی بر تمامی حساب ها و نقل و انتقاات 
پولی نظارت دارد اما تصمیم های درســت باید در زمان درست اتخاذ شود اگر 

تصمیم درست در زمان غلط گرفته شود آثار سوء خواهد داشت.
نفر با بیان اینکه هدف از اختصاص ارز برای واردات نهاده های دامی آن بود که 
مرغ و گوشت با قیمت مناسب به دست مردم برسد اما این هدف محقق نشده 
اســت، تصریح کرد: رئیس مجلس در محفلی اعام کرده بود که با یارانه هایی 
که به نهاده ها داده می شــود، قیمت مرغ باید حدود ۹ هزار تومان باشــد و این 
اظهارنظر موجب شــد تا برخی از مرغداران اعام کنند که حاضر هســتند کل 
مرغداری خود را در اختیار بگذارند تا قیمت تمام شــده تولید محاســبه شود. 
طبیعی اســت که تنها با قیمت نهاده نمی توان درباره قیمت تمام شــده نهایی 

مرغ یا گوشت اظهار نظر کرد. 
رئیس کمیســیون توسعه صادرات غیرنفتی  اتاق بازرگانی ایران خاطرنشان 
کرد: اظهارات باید کارشناســی باشد نه شعارگونه و طبیعی است که اظهاراتی 
از این دســت مردم را از تولیدکنندگان که با مســائل و مشکات بسیاری هم 

مواجه هستند بی اعتماد می کند.
وی افزود:  جوســازی علیه صادرکنندگان تا آنجا پیش رفته است که گرانی 
ســیب و خیار و گوجه و بســیاری از اقام به صادرات نســبت داده می شود و 
صادرکنندگان ترجیح می دهند که از صادرات دست بکشند. نکته مهم این است 
که قوانین کشور باید در حمایت از سرمایه تجار، بازرگانان و تولیدکنندگان باشد 

تا سرمایه در جای درست هزینه کرده و نتیجه مناسب ببینند .

 تاثیرلغو تحریم ها بر صنایع بورسی؟

 گزارش معاون طــرح و برنامه از عملکرد بخش صنعت، معدن 
و تجارت در سال ۹۹

معــاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معــدن و تجارت گفت : علی رغم 
همه محدودیت ها و مشکات بین المللی و داخلی و شیوع گسترده بیماری 
کرونا در ســال ۹۹، بخش تولید توانســت با توجه به این شــرایط ، کارنامه 

قابل قبولی دریافت کند.
به گزارش شــاتا، دکتر سعید زرندی گفت: از ۳۶ کاای اصلی و منتخب 
بخش صنعت و معدن که بیشــترین ســهم را در تولید دارند ۲5 محصول 

اصلی و استراتژیک با رشد تولید مواجه بودند.
معاون طرح و برنامه وزارت صمت در ادامه افزود: انواع خودرو سواری با 
بیش از ۹۰۰ هزار دســتگاه و رشــد 1۹ درصدی، شمش آلومینیوم با ۴۴۶ 
هزار تن با رشد 55 درصدی ، فواد خام با ۲۸ میلیون تن با رشد 7 درصدی 
، ســیمان با تولید نزدیک به 7۰ میلیون تن با رشــد 1۲ درصدی ، ماشین 
لباسشویی با تولید 1 میلیون و 1۲۰ هزار دستگاه با رشد 51 درصدی، نئوپان 
با تولید 7۹۰هزار متر مکعب با رشــد 1۰ درصدی ، روغن صنعتی با تولید 
۶۶۸ هزار تن با رشد ۶ درصدی ، استیک خودرو با تولید ۲7۸ هرار تن با 
رشــد ۲۰ درصدی، کاتد مس با تولید ۲۹۰ هزار تن با رشد 1۴ درصدی و 
شیشه با تولید بیش از 1 میلیون و 15۰ هزار تن با رشد ۲ درصدی بخشی 

از موفقیت های تولید بوده اند.
معاون وزیر صنعت،معدن و تجارت تصریح کرد: کاغذ ، سموم دفع آفات 
نباتی، چرم ، اکتروموتور، آلومینا بخشــی از مصواتی است که در سال ۹۹ 

با کاهش تولید مواجه بودند.
زرندی در ادامه گزارش خود از عملکرد ســال ۹۹ توضیح داد: 7 هزار و 
۴7۳ واحد جدید در سال گذشته به بهره برداری رسیده اند که بیش از 1۰ 
درصد رشد نسبت به سال ۹۸ دارد و با ۲۳ درصد رشد در اشتغال زایی به 

عدد 1۴۲ هزار نفر رسید.
وی گفت : در ســال گذشــته۶۶5 هزار مجوز صنفی با رشد 5۸ درصد، 
5۹۰ هزار گواهی امضای الکترونیکی با رشد ۲۲۴ درصدی و ۳۳ هزار نماد 

اعتماد الکترونیکی با رشــد 15۰ درصدی صادر شده است.
معاون طرح و برنامه افزود: در سال ۹۹ بیش از ۶۸۰ پروانه بهره برداری 

معدن با 1۸ درصد رشد صادر شده است.

 تکلیف سرمایه غیرمستقیم های سهام عدالت چه می شود؟
معاون وزیر اقتصاد گفت: مجامع الکترونیک شــرکت های اســتانی سهام 
عدالت در بازه زمانی نیمه اردیبهشت تا نیمه خرداد ماه سال 1۴۰۰ برگزار 

می شود.
 به نقل از صدا و ســیما، علی عســکری اظهار داشت: مجامع الکترونیک 
شــرکت های اســتانی ســهام عدالت در بازه زمانی نیمه اردیبهشت تا نیمه 

خرداد ماه سال 1۴۰۰ برگزار می شود.
وی افزود: قیمت روز ارزش دارایی شرکت ها در ۳1 استان بیش از ۳۸۰ 

هزار میلیارد تومان است.
معاون توســعه مدیریــت و منابع وزارت امور اقتصــادی و دارایی گفت: 
افراد داوطلب نمایندگی فرصت دارند تا ۲۸ فروردین )امروز( ســال 1۴۰۰ 
در این ســامانه ثبت نام کنند. تــا ۲۴ فروردین حدود 17۰۰ نفر به عنوان 
داوطلب هیئت مدیره شــرکت های ســرمایه گذاری استانی در سامانه ستان 
ثبت نام کرده اند.عســکری افزود: اعضای هیئت مدیره باید به یک نهاد مالی 
در وزارت اقتصاد پاســخگو باشند ضمن اینکه اطاعات مالی شرکت ها باید 
به سازمان بورس ارائه شود و شرکت ها باید طبق ضوابطی که بورس تعیین 

می کند فعالیت کنند.

 برق رسانی به ۶۰۰ چادر زلزله زده در سی سخت
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان کهگیلویــه و بویراحمد از 

برق رســانی به ۶۰۰ چادر زلزله زده سی سختی در این استان خبر داد.
به گزارش پایگاه اطاع رسانی وزارت نیرو )پاون(، »جمال معتمدی زاده« در 
این رابطه گفت: ۶۰۰ انشعاب موقت برق برای چادرهای تجمعی زلزله زدگان 
سی سختی نصب شده و اکنون تمامی چادرهای اسکان زلزله زدگان از نعمت 
برق برخوردار هســتند.وی با بیان اینکه 1۴۰۰ انشــعاب برق به درخواست 
مشترکان و ۹۰۰ انشعاب موقت تاکنون جمع آوری شده است، اظهار داشت: 
7۰۰ انشــعاب موقت نیز به درخواست مشترکان نصب شده است.مدیرعامل 
شرکت توزیع نیروی برق استان کهگیلویه و بویراحمد افزود: ۶5۰ روشنایی 
معابر در بلوارها و خیابان های شــهر زلزله زده سی سخت هم تعمیر و روشن 
شده است.معتمدی زاده با اشاره به شکستگی و آسیب دیدگی شدید ۸5 اصله 
پایه برق به دلیل برخورد وسایل نقلیه آواربردار، خاطرنشان کرد: 1۰۰ اصله 
پایه فشار ضعیف به دلیل وقوع زلزله نیز رفع نقص شد.وی  گفت: افزایش بار 
۹۸ دســتگاه ترانسفورماتور به دلیل استفاده زلزله زدگان از وسایل گرمایشی 
مانند هیتر و آچارکشــی ۴۸ دستگاه ترانسفورماتور از دیگر اقدامات صورت 
گرفته شــرکت توزیع نیروی برق استان کهگیلویه و بویراحمد از زمان زلزله 

سی سخت تاکنون بوده است.

 
اباغ بسته سیاستی برگشت ارز حاصل از صادرات سالهای ۱۳۹۷-۱۴۰۰ 

معاون وزیر و رئیس کل ســازمان توســعه تجــارت ایران از تصویب 
و اباغ بســته جامع سیاســتی برگشــت ارز حاصل از صادرات سالهای 

1۳۹7-1۴۰۰ خبر داد.
به گزارش شــاتا ، حمید زادبوم با اعام این خبر گفت: این بسته در 
برگیرنده نظرات اعضای کمیته اقدام ارزی شامل سازمان توسعه تجارت 
ایران، بانک مرکزی، گمرک، سازمان امور مالیاتی، اتاق بازرگانی، صنایع 
معادن و کشــاورزی ایران، اتاق تعاون، اتــاق اصناف و نهادهای نظارتی 
است که توسط کمیته ماده )۲( مصوبات چهاردهمین جلسه شورای عالی 

هماهنگی اقتصادی تصویب و اباغ شد.
وی افزود: بسته جامع سیاستی برگشت ارز حاصل از صادرات سالهای 
1۳۹7-1۴۰۰ در ۸ بخــش و 17 بنــد تدوین و مواردی همچون ایفای 
تعهدات ارزی حاصل از صادرات سال 1۳۹7، ایفای تعهدات ارزی حاصل 
از صادرات سالهای 1۴۰۰-1۳۹۸، رفع تعهدات ارزی حاصل از صادرات 
خدمات ، رفع تعهدات ارزی حاصل از صادرات مرز نشــینان و پیله وران، 
رفع تعهدات ارزی حاصل از صادرات ســرمایه گذاری خارجی در آن به 

صورت مشروح ذکر گردیده است.
زادبوم گفت: بر اساس مصوبه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، کمیته 
ماده ۲ موظف اســت در حداقل زمان ممکن، پیشنهادات تکمیلی نحوه 
ایفای تعهدات ارزی صادرکنندگان را اباغ نماید که اباغ بسته سیاستی 

برگشت ارز در این راستا است.
معاون وزیر و رئیس کل ســازمان توســعه تجارت ایران خاطرنشان 
ساخت: کمیته اقدام ارزی کماکان به فعالیت خود ادامه داده و بر اساس 
مصوبه کمیته ماده ۲ نسبت به تصمیم گیری در خصوص ایفای تعهدات 

ارزی موارد خاص تصمیم گیری خواهد نمود.

 مهلت ایفای تعهدات ارزی صادرکنندگان سال ۹۸ و ۹۹
وی در ادامه گفت: همچنین بر اساس این دستورالعمل ، صادرکنندگان 
ســال 1۳۹۸تا پایان تیرماه سال 1۴۰۰ و صادرکنندگان سال 1۳۹۹ تا 
پایان شــهریورماه ســال جاری مهلت خواهند داشت تا با ایفای تعهدات 

ارزی خود از معافیت مالیاتی و استرداد مالیات بر ارزش افزوده صادرات 
بهره مند شوند.زادبوم بیان داشت: این مهلت ، صرفاً جهت تعیین تکلیف 
مالیاتــی صادرکنندگان بوده و ارتباطی به مهلــت ایفای تعهدات ارزی 
صادرکننــدگان مندرج در بند)۴( مصوبه جلســه یکصدو هفتاد و هفتم 

ستاد هماهنگی اقتصادی دولت ندارد.
معاون وزیر و رئیس کل ســازمان توســعه تجارت ایران ادامه داد: بر 
اساس مفاد مصوبه ستاد هماهنگی اقتصادی ، مهلت ایفای تعهدات ارزی 
صادرکنندگان ، چهارماه پس از صدور کاا بوده و افزایش این مهلت در 
خصوص کااهای خاص توســط وزارت صمت صورت خواهد گرفت. لذا 
کلیه صادرکنندگان موظفند حداکثر ۴ ماه بعد از صدور پروانه صادراتی 
نســبت به بازگشت ارز حاصل از صادرات خود به چرخه اقتصادی کشور 
اقدام نموده تا مشــمول بند ) ز( بســته سیاستی بازگشت ارز حاصل از 
صادرات نشوند. بر اساس این بند صادرکنندگانی که در مهلت های قانونی 
تعیین شــده تعهدات ارزی خود را ایفا نکنند، مشمول محدودیتهایی از 

سوی بخشهای مختلف خواهند شد .
گفتنی است، صادرکنندگان میتوانند با مراجعه به وب سایت سازمان 
توســعه تجارت ایران به آدرس www.tpo.ir ضمن مشاهده دستورالعمل 
ایفــای تعهدات ارزی ، موارد و نظرات خود را به دبیرخانه کمیته مذکور 

اعام نمایند.

 خبر

میزان افزایش ضریب حقوق کارمندان و بازنشستگان در سال ۱۴۰۰ تعیین شد

تقدیر بانک ملی ایران از مدیرعامل شرکت پرداخت الکترونیک سداد

 
۴۱۰۰ پذیرنده متخلف در نظام پرداخت یاری مسدود شدند 

مدیر عامل شــرکت شــاپرک گفت: ترمینال ها و پذیرنده هایی که 
خارج از حیطه نظام پرداخت یاری تسویه شاپرک بودند، حذف شدند.

کاظم دهقان، مدیر عامل شــرکت شاپرک پبرامون آخرین وضعیت 
پرداخت یارها گفت: از ابتدای ســال سازماندهی و ساماندهی پرداخت 
یارها را در دستور کار داشتیم. در حقیقت پرداخت یارهایی که در قاعده 
مدل های تســویه پرداخت یاری نبودند فرآیندهای بیرون از شــرکت 
شاپرک و قواعد مصوب بانک مرکزی را دنبال می کردند. خوشخبتانه با 
همت و تاشی که شد، حدود ۴۰ هزار ترمینال و پذیرنده از این مدل ها 
حذف شد. بنابراین آنهایی که خارج از حیطه نظام پرداخت یاری تسویه 

شــاپرک بودند، حذف شدند و همه آن هایی که ماندند، منتقل شدند.
مدیر عامل شــرکت شــاپرک افزود: از ســوی دیگر مجموعه ای از 
تخلفــات در حوزه این گروه از پرداخت یارها در طول شــش تا هفت 
ماه گذشــته صورت گرفته بود که با هماهنگی بانک مرکزی به ترتیب 
شناسایی شده و بر اساس آخرین تصمیمات و کارهای انجام شده، شب 
گذشــته و امروز نزدیک ۴1۰۰ ترمینال که شبای پشت ابزار پذیریش 
منطبق با دارنده پذیرنده نبود، مســدود شــدند. به عبارت دیگر یعنی 
پول به حســابی می آمد که دارنده درگاه نبود و مشکوک به پولشویی 
و یــا اجاره ای بــودن درگاه بودند. بنابراین ۴1۰۰ ترمینالی که پس از 

اخطارهای شــاپرک همچنان به رویه خاف قانون ادامه دادند، مسدود 
شــدند. به گفته این مقام مسئول، هدف از مسدودسازی این درگاه ها 
این اســت که ذینفع درگاه با دارنده درگاه یکسان شوند.دهقان تاکید 
کرد: در مجموع با تخلفات مختلفی مواجه شدیم؛ یکی، خارج از پرداخت 
یــاری بودند که با آن ها مقابلــه کردیم و پذیرندگانی که خارج از این 
حوزه بودند را غیرفعال و مســدود کردیم. تخلف دیگر هم همین عدم 
انطباق شبا بود و تخلفات دیگری همچون حساب های تجمیعی دارند 
که در چند مرحله با آن ها برخورد شده و در روزهای آتی هم در این 
مسیر هر تخلفی شناسایی شود حتما اعمال مقررات قانونی خواهد شد.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1400/02/01

شماره : 1072

رئیس جمهور با اشــاره به روابط خوب 
و صمیمی ایران و صربســتان و همچنین 
امضای یادداشــت تفاهــم همکاری میان 
وزیران امور خارجه دو کشــور، بر تاش 
بــرای توســعه و تعمیــق مناســبات در 
زمینه های مختلف، سیاســی، اقتصادی و 

تجاری تاکید کرد.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی دولت، 
حجت ااســام والمســلمین دکتر حسن 
روحانی روز یکشــنبه در دیــدار »نیکا 
ســاکوویچ« وزیر امور خارجه صربستان 
با بیــان اینکه جمهوری اســامی ایران 
همواره از وحدت ملی صربســتان حمایت 
نموده است، ضرورت تقویت همکاری های 
بین المللی تهــران و بلگراد را مورد تاکید 

قرار داد.
دکتر روحانی بــا بیان اینکه جمهوری 
اســامی ایران معتقد بــه ضرورت حفظ 
صلح، ثبــات و امنیت در منطقه بالکان و 
همزیستی مسالمت آمیز همه اقوام و نژادها 
است، گفت: مبارزه با تروریسم و برقراری 
صلح و ثبات و امنیت مستلزم همکاری و 

تاش همه جانبه کشورها است.
رئیس جمهور در این دیدار با اشاره به 

شیوع ویروس کرونا در کشورهای مختلف 
جهان از جمله ایران و صربستان، آمادگی 
کشــورمان برای مشارکت و همکاری های 

علمی و تخصصی با صربستان را در زمینه 
مبارزه با کرونا، اعام کرد.دکتر روحانی در 
این گفت وگو همچنین با اشــاره به اعمال 

تحریم هــای غیرقانونی و جنگ اقتصادی 
سه ســاله آمریکا علیه ملت ایران، اظهار 
داشــت: با تغیرات ایجاد شــده در عرصه 

ابراز تمایــل دولت جدید  بین المللــی و 
آمریکا برای بازگشت به برجام، با لغو کامل 
تحریم های این کشور، فضای جدیدی برای 
همکاری هــا و تعامات اقتصــادی ایران 
با جهان ایجاد خواهد شــد و بهتر اســت 
کشــورهای دوست برای اســتفاده از این 

فرصت تاش کنند.
وزیر امور خارجه صربستان نیز در این 
دیــدار با بیان اینکه کشــورش همواره بر 
روابط دوستانه با ایران مصمم بوده است، 
بر توســعه و تعمیق روابط و مناسبات دو 
کشور در زمینه های مورد عاقه تاکید کرد.

از  افزود: همواره  »نیکا ســاکوویج« 
برجام و اهداف صلح آمیز هســته ای ایران 
حمایت کرده و می کنیم و امیدواریم هرچه 
ســریعتر مشــکات مرتبط با این توافق 

بین المللی رفع شود.
وزیر امور خارجه صربســتان همچنین 
بــا اباغ ســام های گرم رئیــس جمهور 
ایشان  به دکتر روحانی،گفت:  کشــورش 
برای ســفر به ایران بسیار مشتاق هستند 
و امیدوارنــد با فراهم شــدن شــرایط و 
بهبود وضعیت بیماری کرونا ، این ســفر 

در نزدیک ترین زمان ممکن انجام شود.

ضرورت تقویت همکاری های بین المللی تهران و بلگراد

بازار خودرو در انتظار توافق برجام 
ممنوعیت واردات هم تنها به فربه شــدن کارتل این بازار منجر می شــود و 
نتیجه ای برای کشــور نه از باب مصرف ارز و نــه از باب رضایت مصرف کننده 
نخواهد داشــت.درحالی قرن چهاردهم به ســال پایانی رسیده است که کشور 
همچنان در مواجهه با ابرچالش هایی است که هرکدام به تنهایی وضعیتی دشوار 
را رقم می زند. بحران در شــبکه بانکی و نظام پولی، ناکارآمدی سیســتماتیک 
دولت، مدیریت کان اقتصاد از بودجه دولت تا فضای کســب وکار، بدهی روبه 
تزاید صنایع بزرگ، تحریم و کرونا طبعا یک شــبه شکل نگرفتند ولی در سایه 
فقدان خردورزی و پافشاری بر تصمیم اشتباه در گذر زمان، اشتباهات کوچک 
در اقتصاد کشــور به ابرچالش هایی تبدیل شــده که عبور از آنها ساده نیست. 
بی تصمیمی در کنار پدیده چند دولتی وضعیت نامطلوبی در کشور ایجاد کرده 
است که ادامه آن می تواند منجر به مشکات و تبعات اجتماعی شود.در این بین 
مســوولیت گریزی و روحیه فرافکنی و طلبکارانه خود مشکلی است که تحمل 
خود مشکات را برای جامعه سخت و در عین حال، امکان همیاری و همکاری 
عمومی را کم کرده است. برخی از نهادهای قانونی قائل به پاسخگویی در قبال 
اشــکاات خود نیستند و مقصر را از دولت های قبل گرفته تا دشمنان خارجی 
و گروه های سیاســی رقیب و نهایتا خود مردم معرفی می کنند. این دعوا ها از 
نهادهای مستقل و بین قوه ای به داخل دولت هم گسترش پیدا کرده است که 
نمونــه آزاردهنده آن در مدیریت کرونــا یا اختاف در تحوه تامین مالی دولت 
دیده می شود. باتکلیفی عمومی در تقارن با انتخابات ریاست جمهوری تشدید 
شده است و همزمان موضوعاتی مانند برجام و مخالفت با پذیرش FATF در گروه 
سیاسی رقیب دولت مستقر، سبب تکثر عدم قطعیت ها شده است که پیش بینی 
را حتی برای دوره یک ساله پیچیده و پرریسک می کند. پیش بینی ناپذیری خود 
سبب می شود جریان ســرمایه گذاری در کشور کند و تمایل به خروج سرمایه 
تشدید شود که عاوه بر فشار بر سیستم مالی و ارزی کشور، کند ماندن رشد 

اقتصادی در کنار تورم مزمن را در کشور مانا می کند.
صنایــع خودرو  و بازار خودرو در این بیــن به عنوان ویترینی که نتیجه این 
مدل مدیریتی در آن به ســادگی ملموس اســت و همیشه مورد انتقاد مردم و 
سیاست ورزان بوده عمل کرده و می کند. درحالی که یک ماه از شروع سال جدید 
می گذرد و درحالی که ســال جاری، سال رفع موانع تولید نام نهاده شده است، 
بازار خودرو همچنان ســردرگم موضوعات ساده ای از نرخ مرجع گمرک کاا تا 
قیمت گذاری در مبدا کارخانه اســت. تحرکات خودروسازان بیشتر از آنکه نوید 
یک آینده مناســب در بازار خودرو بدهد، نگرانی را هم از باب تشدید انحصار و 

هم از باب تعمیق مشکات مالی زیاد کرده است.
دو خودروساز بزرگ کشور که مستقیما توسط مدیران دولتی اداره می شوند، با 
بحران فزاینده بدهی مواجه هستند و هیچ اقدامی در رفع آن نمی کنند. پرداخت 
تسهیات 15 همت در انتهای سال قبل به رغم تاکیدهای مکرر قبلی رئیس کل 
بانک مرکزی بر عدم تعمیق بدهی خودروسازان، میزان بدهی مستقیم شرکت ها 
را به حدود 75 همت رســاند که هزینه مالی آن بالغ بر 15 همت معادل بهای 
فروش)نه سود( حدود 1۰۰ هزار دستگاه خودرو می شود! این درحالی است که 
شبکه قطعه سازان که همیشه از رانت پنهان و آشکار در صنعت خودرو برخوردار 
بودند مدعی مطالباتی بیش از ۴5 همت هســتند که البته قطعا این مبلغ هم 
توسط شبکه بانکی و نه ثروت شخصی این شبکه تامین شده است. بازی پانزی 
که سال هاست در خودروسازی در جریان است هم صفی حدود یک میلیون نفر 
دارد که طبعا با شرایط فعلی میزان پرداختی مشتریان حتی از کل دارایی ها و 
موجودی کاای خودروسازان بیشتر است. در این شرایط، بدون اصاح ساختار 
مالی، توســعه ســاخت داخل در کنار معرفی محصوات جدید، مشابه بیماری 
اســت که رگ شریانی وی پاره شده و خون ریزی شدیدی دارد ولی اصرار دارد 
در مســابقات دوی استقامت شرکت کند! نتیجه این مدل مدیریتی عدم ایفای 
تعهدات به مشــتریان بدون استقراض بیشتر از شبکه بانکی یا طویل تر کردن 
صف فروش است که طبعا نتیجه ای جز افزایش تورم ندارد.سرکوب قیمت فروش 
توسط شورای رقابت که به مرحله لجاجت رسیده است و تورم سنگین کشور را 
دائما تکذیب می کند، خود عاوه بر افزایش بدهی ها، سبب عدم تحقق بیش از 
۲۰ هزار میلیارد تومان درآمد مالیاتی دولت و تشدید کسری بودجه شده است! 
این درحالی است که برای درآمدهای کمتر از این، تاش شده است مالیات های 
جدید تعریف شود که اخذ آن اگر غیرممکن نباشد، سخت و پرهزینه و مملو از 
مشکات و موانع اجتماعی است.جوان مونتاژکاران چینی ساز که به لطف روابط 
نزدیک سیاسی با دولت مستقر به وام های کان و ارزان دسترسی داشته اند و به 
اسم تعمیق عمق ساخت داخل منابع مالی بسیار بیشتر از حد نیاز خود دریافت 
کرده اند، خبر از تقویت کارتل قدرتمند انحصار بازار خودرو می دهد که مقابله با 
آن سخت و پرهزینه است. برخوردی که با ظهور یک دولت نئواصولگرا محتمل 
به نظر می رسد. هرچند این کارتل با سیاستی متفاوت با دوره اصاحات، با تعمیق 
بدهی های بانکی و دست اندازی به صندوق ذخیره ارزی، منابع مالی کافی برای 

خود انباشت کرده است.
 این کارتل که خودروهای چینی را تقریبا کامل وارد می کنند و با بهایی بیش 
از دو برابر بازار جهانی به مشتری عرضه می کنند، عاوه بر اجحاف سیستماتیک 
در حق مردم در پس حمایت شدید مقامات دولتی، مانعی برای تغییر جغرافیای 
بــازار در آینده هم خواهد بود. ممانعت از واردات خودرو به نام دو خودروســاز 
دولتی کشور و به کام این سازندگان به ظاهر خصوصی است و احتماا با حربه 
حمایت از شغل و تولید داخلی، به مقابله با آن خواهند پرداخت. نتیجه منطقی 
این حمایت پرداخت بیش از 5۰ هزار داری مشتری ایرانی برای یک خودروی 
چینی اســت که در بازار چین به زحمت ۲۰ هزار دار فاکتور می شــود. بهایی 
کــه با آن می توان یک خودروی لوکس آلمانی و ژاپنی در همان کاس ابعادی 
ولی با مشخصات فنی قوی تر خرید! در این بین، طرح موضوع صرفه جویی ارزی 
که مستمسک اصلی ممنوعیت واردات خودرو است مضحک تر می شود.مصرف 
ارزی شرکت های خودروساز قبل از خروج آمریکا از برجام نزدیک به 15درصد 
کل مصرف ارزی کشور بود درحالی که واردات خودرو کمتر از ۲درصد مصرف 
ارزی داشت. حال اگر برنامه های اعامی بخش خصوصی چینی ساز را درخصوص 
تولید سال 1۴۰۰ قابل تحقق بدانیم، بار مالی انحصار بازار برای این سازندگان 
احتمــاا بیش از ۳ میلیارد دار خواهد بود که بیش از 5۰ هزار میلیارد تومان 
عایدی برای این کارتل به همراه خواهد داشــت! چنین ســود هنگفتی تنها به 
تقویت این کارتل منجر می شــود که بیش از ۲۰ سال از تاسیس آن می گذرد 
ولی سودای معروفیت و شهرت سبب شده است تاش کند در معرض دید عموم 
قرار بگیرد. نگرانی از سخت گیری های دولت بعدی که احتماا مواضع سیاسی 
مخالف با این کارتل خواهد داشــت، خود سبب آرایش هوشمندانه این کارتل 
در قالب عمق ســاخت داخل و حتی خرید پلت فرم برای تولید محصول ایرانی 
شده است تا هزینه مقابله را باا ببرند که البته چندان با واقعیت تناسبی ندارد.

در مجموع، وضعیت بازار خودرو مانند سایر امور کشور مملو از عدم قطعیت و 
سردرگمی است، تورم ساختاری همچنان با قدرت وجود خواهد داشت و هیچ 

گامی برای اصاح در دولت و مجلس برداشته نمی شود. 
سقوط قدرت خرید و ناتوانی پرداخت هزینه های معیشتی و کااهای اساسی 
بخش عمده ای از جمعیت کشور، به نقل از عضو محترم مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، آقای توکلی، خبر از تشــدید فشــار بر بازارهای مصرف دارد که به معنی 
رویارویی با بحران فروش اســت. بحرانی که با فروش اقساطی هم قابل جبران 
نیســت که نرخ باای تورم و پول ناشی از بی انضباطی شدید شبکه بانکی، هم 
فروش اقساطی را برای وام دهنده به مثابه خودکشی مالی می کند و هم خریدار 
از پرداخت آن ناتوان می ماند. افزایش گریزناپذیر قیمت، خصوصا در بازار ارزان 

قیمت پرتیراژها سبب توقف بازار می شود.

 
دستورالعمل بهسازی نسبی ساختمان ها در همکاری با شهرداری تهران تدوین شد 

افزایش ۱۸.۱ درصدی صدور پروانه های بهره برداری معدنی

معاون پژوهشــی مرکز تحقیقات راه، مســکن و 
شهرسازی با اعام اینکه دستورالعمل بهسازی نسبی 
ســاختمان های بلند در همکاری با شهرداری تدوین 
شــد اینکار را تحولی در مهندســی و مقاوم ســازی 

ساختمان های موجود، برشمرد.
بــه گــزارش پایگاه اطــاع رســانی وزارت راه و 
شهرســازی، ســعید بختیاری معاون پژوهشی مرکز 
تحقیقات راه، مســکن و شهرســازی در گفت وگو با 
خبرنــگار پایگاه خبــری وزارتخانه متبوع با اشــاره 
بــه اینکه مرکز تحقیقات در همکاری با شــهرداری 
تهران، دســتورالعمل بهسازی نســبی را تهیه کرده 
اســت، افزود: دســتورالعمل هایی که پیش تر به ویژه 
برای ســاختمان های بلند تدوین شــده بود، رویکرد 
آرمان گرایانه ای داشت و برای مالکان ساختمان های 

معمولی، سختگیرانه بود.
وی ادامه داد: دستورالعمل جدید به شیوه ای تدوین 

شده که بهسازی نسبی ساختمان ها با هزینه های کمتر 
و با کارهای ســاده مهندسی قابل انجام است که این 

دســتورالعمل به زودی منتشر می شود. مقرر است تا 
مرکز در همکاری با شــهرداری این دستورالعمل را 

برای عموم مهندسان آموزش بدهد.
بختیاری تاکید کرد: مجموعه دســتورالعمل های 
تدویــن شــده می تواند تحولی در بحث بهســازی و 

مقاوم سازی ساختمان ها، ایجاد کند.
معاون مرکز تحقیقات راه، مســکن و شهرسازی، 
گفت: ســال ۹۹ عاوه بر مشــکات ناشی از اپیدمی 
کرونا، در مجمــوع در زمینه های پژوهش و خدمات 
مهندســی نســبت به ســال ۹۸ رشد داشــتیم. به 
ویــژه در خصــوص همــکاری هــای پژوهشــی و 
ارتبــاط با صنعت شــاهد موفقیت های خوبی بودیم. 
 همچنین با وجود مشــکات کرونــا، در زمینه ارائه

 خدمات آزمایشــگاهی و گواهینامــه فنی، خدمات 
 مرکــز نســبت به ســال ۹۸، در حــدود 15 درصد 

رشد داشت.
بــه گفته بختیاری، باای 5۰۰ گواهینامه فنی در 

بخش صنعت ارایه شد.

داده ها و آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی از رشد دسته  
جمعی مجوزهای معدنی از جمله تعداد پروانه اکتشــاف، گواهی کشف و 

پروانه های بهره برداری است
به  گزارش شاتا، در بازه زمانی 1۲ ماهه سال ۹۹، هزار و ۲۰ فقره پروانه 
اکتشــاف معدنی در کشــور صادر شد که در مقایســه با ۹۶۰ فقره پروانه 
اکتشــاف صادر شده در مدت مشــابه سال ۹۸، در این بخش افزایش ۶.۳ 

درصدی را داشته ایم.

همچنین صدور گواهی کشف معدنی 5.7 درصد افزایش داشت؛ بر این 
اساس در سال ۹۹ تعداد گواهی کشف صادر شده 5۳۶ فقره بوده است که 

این تعداد در مدت مشابه سال قبل از آن، 5۰7 فقره بوده است.
در بخش مجوزهای بهره برداری نیز، در مدت 1۲ ماه سال ۹۹، تعداد ۶۸۰ 
فقره پروانه بهره برداری معدن صادر شد که با احتساب صدور 57۶ فقره در 
مدت مشابه سال ۹۸، افزایش 1۸.1 درصدی را در این حوزه شاهد بودیم.

طبق آمار اعام شــده، اشتغال پروانه های بهره برداری معدنی در سال 

۹۹، در حدود پنج هزار و 51۶ نفر و در بازه زمانی مشــابه ســال ۹۸ نیز 
چهار هزار و 77۸ نفر بوده اســت که نشــان دهنده رشد 15.۴ درصدی در 

این حوزه است.
همچنین هزینه عملیات اکتشاف نیز در سال ۹۹ نسبت به مدت مشابه 
سال قبل از آن، رشد ۳۹.5 درصدی را نشان می دهد؛ بر این اساس هزینه 
عملیات اکتشاف در سال گذشته یک هزار و 5۴۹ میلیارد ریال و در سال 

۹۸ رقمی معادل هزار و 111 میلیارد ریال اعام شده است.

 
دولت کجای بازار ارز ایستاده است؟ 

 نوسانات شــدید قیمت ارز و به ویژه دار در سه 
سال اخیر باعث شده اســت که پرسش هایی درباره 
نقش و جایگاه دولت، به طور کلی و بانک مرکزی به 

طور خاص در این نوسانات مطرح شود.
  نــرخ ارز دارای ارتباطــی متقابل بــا روندهای 
بلندمدت و بنیادی اقتصاد مانند نرخ رشد اقتصادی، 
تــورم، کســری بودجه دولــت، در پیــش گرفتن 
سیاست های انبساطی و در نتیجه افزایش عرضه پول 

داخلی و مواردی از این دست است.
همه  بخش های اقتصــاد، از تولید و توزیع گرفته 
تا مصرف و خدمات از نوســانات ارز تأثیر پذیرفته و 
خود نیز دچار بی ثباتی و نوسان شده اند. قیمت همه 
کااها و خدمات در هر حوزه ای به نوعی با نرخ ارز در 
ارتباط اســت. به همین خاطر نوسانات نرخ ارز اثرات 

قابل توجهی بر تورم و گرانی دارد.
در سه سال گذشته بازار ارز به واسطه تحریم های 
شــدید و جنــگ اقتصادی آمریــکا علیه ایــران با 
نوســانات و تکانه های زیادی همراه بوده و مسائل و 
مشکاتی را برای فعاان اقتصادی، مصرف کنندگان، 
تولیدکنندگان و مردم بــه طور کلی به وجود آورده 
است. در این ســال ها ارز در اقتصاد ایران با مواردی 
همچون چند نرخی بودن، چند بازاری بودن و افزایش 
چند برابری قیمت روبه رو بوده است. از این رو، موضوع 
مدیریت و سیاســتگذاری  در بازار ارز از توجه ویژه ای 

برخوردار بوده است.
سؤالی که در این میان پرسیده می شود این است 
که دولت در کجای بازار ارز ایســتاده و تا چه حد در 
افزایش یا کاهش نــرخ ارز نقش دارد؟ برخی بر این 
باورند که دولت های مختلف از افزایش نرخ ارز ســود 
می برند. یعنی هر دولتی دوست دارد دار را با قیمت 
بااتر بفروشــد تا بودجه خود را به راحتی تأمین کند 
و دچار کســری نشــود و اگر هم با کسری بودجه رو 
به رو اســت باز می تواند کسری خود را با فروش دار 

گران تر جبران کند.

این دیدگاه زمانی درســت اســت که ما استقال 
بانک مرکزی را به کلی نفی کنیم و نرخ تسعیر ارز را 
هم نپذیریم. هرچند بانک مرکزی زیر مجموعه دولت 
به شــمار می رود، اما در سیاست گذاری های خود و 
مدیریت بازار ارز کاماً تابع سیاست های دولت نیست. 
اینگونه نیست که هر نرخی دولت بگوید بانک مرکزی 

همان را به صرافی های خود اعام کند.
در مــورد نقش بانک مرکــزی و مدیریت بازار ارز 
در شــرایط کنونی »آلبرت بغزیان«، استاد اقتصاد و 
کارشناس اقتصادی به خبرنگار ایرنا گفت: در شرایط 
کنونی بانک مرکــزی خوب عمل می کند و مدیریت 
آن بر بازار ارز درســت است. اما این مدیریت درست 
بایــد قباً هم اعمال می شــد. یعنی زمانی که قیمت 
دار در قیمت هــای ۴ هزار تومان و یا حتی 1۲ هزار 
تومان هم بود می شــد با مدیریت درست قیمت دار 
را کنترل کرد. دســت کم در دوره تحریم ها می توان 
با ذخایر ارزی که در اختیار بانک مرکزی وجود دارد 

بازار را مدیریت کرد. مدیریت فعلی در شرایط کنونی 
این کار را انجام می دهد.

دولت دخل و خرج خود را بر اساس قانون بودجه 
مصوب مجلس تنظیم می کند. یکی از موارد مهم در 
قانون بودجه تعیین نرخ تسعیر ارز است. به زبان ساده 
یعنی نرخی که دولت بر اســاس آن دارهای خود را 
به بانک مرکزی می فروشــد. بــه لحاظ نظری دولت 
نمی تواند فراتر از نرخ تســعیر ارز قیمت درآمدهای 
داری خود را محاسبه کند. اگر درآمدهای پیش بینی 
شــده دولت در بودجه کاهش یابد، به عبارتی، دولت 
دچار کسری بودجه شود ممکن است یکی از راه های 
جبران، افزایش قیمت دار باشــد. اما این راه تنها به 
تعویق کسری بودجه، هم در هزینه های جاری و هم 
در هزینه های عمرانی به سال های بعد منجر می شود.

به عبارتی درست است که دولت بزرگترین عرضه 
کننده دار است اما همزمان بزرگترین متقاضی ارز نیز 
به حساب می آید. یعنی اگر دار گران شود متناسب با 

آن سطح عمومی قیمت ها هم باا می رود و در نتیجه 
هزینه های دولت نیــز افزایش می یابد. پس منطقی 
نیســت که دولت با گراتر کردن قیمت ارز هم تورم و 
گرانــی و در نتیجه نارضایتی در جامعه را رقم بزند و 

هم هزینه های خودش را نیز افزایش دهد.
بعاوه، با توجه به محدود بودن منابع ارزی، افزایش 
قیمت آن می تواند تحریک تقاضا خارج از قلمرو دولت 
را به دنبال داشته باشد. این تحریک تقاضا برای ارز به 
دایل مختلف سیاسی همچون سیاست های بین المللی 
و حتی عملکرد گروه های سیاسی داخلی و یا به دایل 
اجتماعی همچون گســترش احساس ترس و ناامنی 
اقتصادی در جامعه رخ می دهد و می تواند کنترل بازار 
را از دست بانک مرکزی و دولت خارج کند و جامعه 

با تورم های چند رقمی روبه رو شود.
بــا ایــن توضیحات به نظر می رســد کــه عامل 
خارجی، یعنی تحریم بیشــترین نقش را در نوسانات 
نــرخ ارز دارد و نــه انگیزه هــای بودجــه ای دولت. 
بــرای مثال اگر مذاکــرات جدید برجــام به نتیجه 
برسد و تحریم ها برداشــته شود. هم پول های بلوکه 
شــده ایــران در بانک های چین و کــره و غیره آزاد 
می شــود و هم اقتصاد روی آرامش به خودش خواهد 
دیــد. نتیجه هــر دو، مدیریت و کنترل بــازار ارز و 
 منطقی شــدن قیمت آن خواهــد بود. در آن صورت

 هــم جامعــه از نرخ منطقی ارز ســود خواهد برد و 
هم دولت.

اما نرخ منطقــی دار برای اقتصــاد ایران چقدر 
اســت؟ بغزیان در پاسخ به این سؤال به سه شاخص 
مهم اشــاره کرد و گفت: نرخ منطقی آن است که با 
رشد اقتصادی ۶ درصد، بیکاری زیر 1۰ درصد و تورم 
حدود 15 درصد سازگار باشد. این قیمت باید زیر 1۰ 
هزار تومان باشد. یعنی دار 1۰ هزار تومانی می تواند 
هزینه های تولید را پایین بیاورد، نرخ بیکاری را کاهش 
دهد و با رشد اقتصادی باا زمینه های کاهش منطقی 

تورم را هم فراهم کند.

 انباشت قوانین، جسارت تصمیم گیری را سلب کرده است
 رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران گفت: هر نوع جســارت برای تصمیم گیری به نفع اقتصاد، بخاطر انباشــت قوانین و نگرانی از واکنش دستگاههای نظارتی، از مدیران نهادهای نقش آفرین در این حوزه سلب 
شده است.غامحسین شافعی در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی مشهد با موضوع »تدوین برنامه هفتم توسعه« به جریان اخیر بررسی قوانین بخشهای مختلف با هدف شفاف سازی و حذف قوانین زائد توسط معاونت حقوقی 
نهاد ریاست جمهوری اشاره و بیان کرد: اقدام این مرجع نکات قابل تاملی داشت. اتاق بازرگانی مشهد به نقل از وی »انباشت و تراکم عجیب قوانین در بعضی حوزه ها و نهادها« را از جمله همین نکات قابل تامل ذکر و گزارش کرد: 
جالب اینکه همین حجم باا از قوانین بطور عمده دارای اعتبار بوده و زمینه اجرا دارند لذا تصور کنید که چه میزان تضاد در این حجم انبوه از قوانین رقم می خورد.رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران افزود: باید 
نمایندگانی از دستگاههای نظارتی برای هر اصاحی در متن و بطن قانون حضور داشته باشند تا در سیر و جریان کار قرار گیرند.وی به آنچه که »احترام به حقوق مالکیت و بی ثباتی اقتصادی ناشی از فقدان حرکتهای متناسب با 
تعامات بین المللی خواند اشاره و بیان کرد: اینها مولفه هایی هستند که باید اصاح شوند.شافعی ادامه داد: همچنین مدیریت واردات و کمک به توسعه صادرات، پرداختن به قوانین مخل تولید، تغییر نگرشها از منظر ملی به منطقه ای 
و افزایش اختیارات مسووان استان موضوعاتی هستند که باید در اولویت عملکرد دستگاههای متولی قرار گیرند.وی گفت: کشور در برخی بخشها نیازی به وضع قوانین بیشتر ندارد و همین حاا هم قوانین خوبی همچون »بهبود 
مستمر محیط کسب و کار، اصل ۴۴ قانون اساسی، رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور« دارای ظرفیتهای مطلوبی هستند که باید آنها را مغتنم بداریم.رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران افزود: 
تاش مجلس شورای اسامی و نهادهای نظارتی نیز باید پیگیری در جهت اجرای کامل و جامع همین قوانین باشد. وی در ادامه نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی مشهد با موضوع »تدوین برنامه هفتم توسعه« به پدیده کم آبی 
امسال و احتمال خشکسالی اشاره و بیان کرد: در بحبوحه مشکات مختلف کمتر کسی به موضوع احتمال بروز بحران آبی و خشکسالی و در پی آن خسارتهای جدی به بخش کشاورزی و تهدید امنیت غذایی کشور توجه دارد. 
شافعی ادامه داد: این موضوع نباید از منظر دستگاههای متولی دور بماند لذا باید برای مقابله با آن برنامه ازم ارائه شود. رویه معمول آن است که مشکلی تا مرز تبدیل به یک بحران پیش می رود و بعد تازه به اولویت مسووان می آید.
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رئیس کل بانک مرکزی گفت: بانکها باید 
به نرخ های سود مصوب شورای پول و اعتبار 
پایبند باشند و در این زمینه معاونت نظارت 
بانک مرکزی با تخلفات برخورد خواهد کرد.

به گــزارش روابط عمومی بانک مرکزی، 
دکتر همتی در نخستین جلسه دوره ای خود 
در ســال 1۴۰۰ با مدیران عامل بانکها سال 
گذشته را از منظر فشار اقتصادی بر اقتصاد 
ایران بی سابقه خواند و گفت: سال گذشته 
با وجود تمام مشــکاتی که بــرای اقتصاد 
کشورمان حادث شد، شــاخص های نظام 

بانکی به سمت بهبود حرکت کرد. 
رئیس کل بانــک مرکزی افزود: با وجود 
فشار و مشکات در سال گذشته و علی رغم 
انتظارات بانک مرکزی و شبکه بانکی با این 
حال توانست نسبتاً عملکرد مناسبی را از خود 
ارائه کند و توانســتیم به اهداف میان مدت 

مدنظر دست یابیم. 
رئیس شورای پول و اعتبار با بیان اینکه 
این بانــک تاش بســیاری را برای کنترل 
نقدینگی انجام داده اســت: ما سال گذشته 
تــاش ها و فعالیت های بســیاری را برای 
کنترل نقدینگی به کار بســتیم که اگر این 
تاش ها نبود، نقدینگی به مراتب به بیش از 

این میزان می رسید. 

دکتر همتی با تأکید بــر لزوم پایبندی 
بانکها به نرخ های ســود مصوب شورای پول 
و اعتبار تاکید کرد: ضروری است که در این 
زمینه معاونت نظارت بانک مرکزی، نظارت 
خود را تشــدید و با بانک هایی که نرخ ها را 
رعایت نمــی کنند، برخورد ازم را به عمل 
آورد. رئیس کل بانک مرکزی در ادامه تأکید 

کرد: همچنین بانکها باید نرخ سود تسهیات 
مصوب شورای پول و اعتبار را رعایت کنند 
و در تسهیات دهی به منابع و مصارف خود 

دقت داشته باشند.
رییــس کل بانک مرکــزی ضمن تاکید 
بر اهمیــت فعالیت نظام بانکــی در زمینه 
فرهنگ ســازی در خصوص اجرایی کردن 

قانون جدید چک یادآور شــد: از آنجایی که 
پیاده سازی قانون جدید چک از سوی مجلس 
شورای اسامی و بانک مرکزی حائز اهمیت 
است، لذا شــبکه بانکی باید در تاش باشد 
همکاری ها در این زمینه را افزایش دهند چرا 
که هدف از اجرای این قانون افزایش شفافیت 
است. همچنین در این زمینه شعب نیز باید 

تاش کنند، همکاری و اطاع رسانی ازم را 
به مشتریان خود داشته باشند.

رییس شــورای پول و اعتبار با انتقاد از 
اضافه برداشت بانکها از بانک مرکزی تصریح 
کرد: اضافه برداشــت بانکها به نوعی تخلف 
تلقی می شود و بانکها در فرایند جایگزین آن 
می توانند از طریق عملیات ریپو و واگذاری 

اوراق، اضافه برداشت را جبران کنند. 
دکتر همتی ضمن ابراز امیدواری نسبت 
به آینده اقتصاد کشور گفت: نسبت به آینده 
امیدواریم و اقتصاد کشور به سمت و سوی 
مثبــت در حرکت اســت و امید اســت که 
اقتصاد کشــور به سمت احیا و ثبات هر چه 

بیشتر  برود.
وی خاطرنشــان کرد: همانطور که پیش 
از این نیز تأکید شــد، اگر روزی برســد که 
بانک مرکزی بدهکار دولت باشد، به معنای 
آغازحکمرانــی درســت در اقتصاد و مهار و 
کنترل تورم خواهد بود و معنایش آن است 
که دولت می تواند نزد بانک مرکزی سپرده 

گذاری کند.
همچنین در پایان رئیس کل بانک مرکزی 
بر پایبندی شــبکه بانکی نســبت به انجام 
تکالیف قانون بودجه که از سوی بانک مرکزی 
به شبکه بانکی اباغ شده است، تأکید کرد.

 نوسان های بی سابقه بورس در ماه های اخیر، باعث شده 
که برخی خواستار حمایت بیشتر دولت از بورس شوند که 
البته تفسیر این حمایت، متفاوت است، به طوری که برخی 
از ســهامداران خواهان تضمین سودآوری سهام از سوی 
دولت شده اند، اما شماری دیگر نیز تامین زیرساخت ها و 

عدم قیمت گذاری دستوری را ازم می دانند.
بازار ســهام کــه از ابتــدای ســال 1۴۰۰ برخاف 
پیش بینی های صورت گرفته در مدار نزولی قرار گرفت، 
مســووان را به فکر وا داشــت تا اقداماتی را برای بهبود 
وضعیــت بازار انجام دهند که واکنش ها نســبت به این 

اقدامات، متضاد است.
از معضات و مشــکاتی که اکنون بازار با آن مواجه 
شده است تصور برخی از مسووان و فعاان حاضر در در 
بازار اســت که فعالیت های دولت را نوعی دخالت در این 
بازار خطاب می کنند و معتقدند که دولت به دنبال هدایت 

دستوری از این بازار است، این در حالیست که تاکنون دولت 
بارها اعام کرده است فعالیت های انجام شده در این بازار به 
منظور دخالت در معامات بورس یا هدایت دستوری این 
بازار نیست بلکه در تاش برای کاهش هیجان های ایجاد 
شده در بازار و جلوگیری از افت بیشتر شاخص بورس است، 
در مقابل برخی دیگر از کارشناسان بارها در صحبت های 
خود اعام کرده اند که دولت در چنین موقعیتی، بازار سهام 
را به حال خود رها و از تاش های ازم برای جلوگیری از 

افت بیشتر شاخص بورس خودداری کرده است.
 دولت در جدیدترین تصمیم خود مصوب کرده است 
تــا ۲۴ هزار میلیارد تومان منابع را در قالب اوراق به بازار 
تزریق کند که اکثر کارشناسان این اقدام دولت را مثبت 
ارزیابی می کنند، گفته می شــود که این ارقام به صورت 
تدریجی به بازار تزریق می شود و کمک می کند تا ضمن 
ورود منابع جدید به بازار، نقدینگی در بازار افزایش پیدا کند.

 همچنین اعام شــده است این منابعی که وارد بازار 
می شوند به چرخش سهام و ایجاد انگیزه برای سهامداران 
منجر خواهد شد و سرمایه گذاران حقیقی نیز تشویق برای 

سرمایه گذاری در بازار می شوند.
به دنبال مطرح شــدن این مســایل و روند پرنوسانی 
که بازار ســهام در پیش گرفته است، هفته گذشته و در 
دویست و شانزدهمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولــت، گزارش تحلیلی نوســانات بازار ســرمایه ارائه و 
راهکارهای بهبود شرایط این بازار مورد بررسی قرار گرفت 
که »حجت ااســام والمسلمین حسن روحانی«، رییس 
جمهوری پس از ارائه این گزارش با بیان اینکه سیاســت 
مســتمر دولت حمایت از بازار سرمایه بوده است، گفت: 
در ســال جاری که سال پشتیبانی و مانع زدایی از تولید 
نامگذاری شده است، ســعی دولت بر این است تا موانع 
رشد بازار سرمایه را مرتفع کند و تاش خواهد کرد همراه 

با آموزش ها و ایجاد تمهیدات ازم، مردم را برای ورود به 
بازار سرمایه تشویق کند.

وی با بیان اینکه دولت در راستای چابک سازی و اجرای 
اصل ۴۴ قانون اساسی به ویژه هدایت نقدینگی به سوی 
اشتغال مولد و در مجموع برای مردم  محور کردن اقتصاد 
و شفاف سازی اقتصادی، از بازار سرمایه حمایت می کند 
و سهام بنگاه ها و مؤسسات دولتی را عرضه کرده و ادامه 
خواهد داد، اظهار داشت: حمایت از بازار سرمایه به معنی 
هدایت دستوری نیست و دولت به وظیفه ساختارسازی و 

نظارت خود عمل می کند.
روحانی با تاکید بر اینکه حمایت از بازار سرمایه به معنای 
هدایت دستوری نیست، گفت: در شرایط جنگ اقتصادی 
باید همه با حساسیت و مراقبت در زمینه مسائل اقتصادی 
اظهارنظر کنند و فعاان سیاسی نباید اظهارنظر اقتصادی 

را با اظهارنظر سیاسی یکسان بپندارند.

کاهش نرخ بیکاری؛ خبر خوب یا بد؟ 
بر اساس آخرین داده های منتشرشده توسط مرکز آمار ایران نرخ بیکاری 
در زمســتان ۹۹ کاهش یافته است. آیا این به معنی بهبود وضعیت اشتغال 

در کشور است؟
مرکز آمار ایران اخیرا اطاعات جدیدی از وضعیت بازار کار در زمســتان 
۹۹ منتشر کرد. اطاعات مزبور نشان می دهد که در زمستان ۹۹ نرخ بیکاری 
نســبت به زمســتان ۹۸ حدود 1 واحد درصد کاهش داشــته و به رقم ۹.7 
درصد رســیده است. نرخ بیکاری در بهار و تابســتان و پاییز ۹۹ به ترتیب 
۹.۸، ۹.5 و ۹.۴ بوده و بدین ترتیب برای اولین بار در ۲۳ ســال گذشــته 
)که بازار کار به صورت ســاانه پایش می شود( نرخ بیکاری در اقتصاد ایران 
تک رقمی شده است. آیا ما به یکی از آرزوهای خود دست یافته ایم و بیکاری 
تک رقمــی خبری خوب برای اقتصاد ایران اســت؟ خیر! برای فهم این امر، 
بایــد به دیگر بخش های گــزارش مرکز آمار نیز توجه کرد. به گزارش مرکز 
آمار تعداد شــاغلین زمستان ۹۹ نســبت به زمستان ۹۸ بیش از ۳۰۰ هزار 
نفر کاهش داشــته است. از طرف دیگر نرخ مشارکت نیروی کار در زمستان 

۹۹ به رقم کم ســابقه ۴۰.۹ کاهش یافته است. 
نرخ بیکاری بیان گر یک کســر اســت که در صــورت آن تعداد افراد در 
جســت وجوی کار و در مخرج آن تمام افراد شــاغل و افراد در جست وجوی 
کار قــرار می گیرند. از این رو کاهش نرخ بیــکاری الزاما به معنای افزایش 
اشــتغال نیســت. انصراف افراد بیکار از جست وجوی کار نیز ممکن است به 
کاهــش نرخ بیکاری بیانجامد. در این حالت، کاهش نرخ بیکاری خبر خوبی 
نیست؛ زیرا نشان گر چشم  انداز منفی نسبت به آینده و ناامیدی افراد بیکار از 
یافتن شغل است. برای تمایز حالت مثبت کاهش بیکاری )افزایش اشتغال( 
و حالت منفی )ناامیدی بیکاران( باید نرخ مشــارکت را در نظر داشت. نرخ 
مشــارکت نشــان می دهد چند درصد از افراد در شــرایط کار )افراد با سن 
بیشتر از 15 سال که سرباز یا محصل نیستند( در بازار کار )به صورت شاغل 
یا بیکار( حضور دارند. کاهش 1.5 درصدی نرخ مشارکت زمستان ۹۹ نسبت 
به زمســتان ۹۸ نشان می دهد کاهش نرخ بیکاری ناشی از شاغل شدن افراد 

بیکار نبوده؛ بلکه ناشــی از ناامیدی و خروج آن ها از بازار کار بوده است. 
اقتصاد ایران در 1۶ ســال گذشــته به صورت خالص حدود ۲.5 میلیون 
شــغل جدید ایجاد کرده؛ در حالی کــه این بازه ، زمان ورود متولدین دهه 
۶۰ و 7۰ به بازار کار بوده اســت. با این حال نتیجه ی ضعف عملکرد اقتصاد 
ایران در ایجاد اشــتغال در نرخ بیکاری منعکس نشــده؛ زیرا عمده افرادی 
که به ســن کار رســیده اند؛ امیدی به یافتن شــغل نداشته اند و به بازار کار 
وارد نشــده اند. با این حال آن ها منتظر چشم انداز مثبت اقتصادی هستند تا 
با اولین جرقه رشــد اقتصادی، به بازار کار بازگردند. در این شرایط توجه به 
نرخ بیکاری گمراه کننده است؛ زیرا نرخ بیکاری عاوه بر اشتغال، همبستگی 
باایــی با افراد تازه وارد بازار کار دارد. به عنوان مثال در ســال های ۹۳ تا 
۹۶ که رشــد اشتغال چشــم گیر بود )تقریبا تمام خالص اشتغال ایجاد شده 
در 1۶ ســال اخیر، مربوط به این بازه زمانی است(؛ نرخ بیکاری نیز افزایش 
یافت؛ زیرا در آن  ســال ها ورودی بازار کار بیش از اشــتغال ایجاد شده بود. 
ورودی بازار کار در آن ســال ها افرادی بودند که در سال های قبل به دلیل 

ناامیدی از یافتن از شــغل، وارد بازار کار نشده بودند. 
تــا زمانــی که اثر ورود و خروج بازار کار بر نــرخ بیکاری بیش از خالص 
اشــتغال ایجادشده باشــد؛ نرخ بیکاری شــاخص خوبی برای بیان وضعیت 
کلــی بــازار کار ایران نیســت و توجه بــه آن گمراه کننده اســت. این امر 
تــا زمانی کــه افراد زیادی بــه دلیل ناامیدی خــارج از بــازار کار اند اما 
مترصــد فرصت ورود به بازار هســتند؛ برقرار اســت. شــاید بتوان گفت تا 
زمانــی فاصله ی نرخ مشــارکت نیــروی کار در ایران )حــدود ۴1 درصد 
زمســتان ۹۹( فاصله ی قابــل توجهی بــا میانگین جهانی نرخ مشــارکت 
 نیروی کار )حدود ۶۰ درصد( داشــته باشــد؛ اثر ورود و خــروج بازار کار 
بیش از خالص اشــتغال ایجادشــده، نرخ بیکاری را متاثــر می کند. در این 
شرایط خالص اشــتغال ایجادشــده متغیر بهتری برای نشان دادن وضعیت 

بازار کار است.

بانکها به نرخ های سود مصوب شورای پول و اعتبار پایبند باشند

 حرکت کاهشی تدریجی نرخ دار
 نرخ دار در صرافی های بانکی امروز )یکشنبه- ۲۹ فروردین ماه( با 11۳ 
تومان کاهش در مقایســه با روز کاری گذشــته )شــنبه( به رقم ۲۳ هزار و 

۸۸1 تومان رسید.
 قیمت فروش یورو امروز با کاهش ۲۲۶ تومانی نســبت به قیمت  پایانی 

روز گذشته ۲۸ هزار و ۴۰۰ تومان شد.
امــروز قیمت خرید هر دار ۲۳ هزار و ۴۰۸ تومان و نرخ خرید هر یورو 

نیز ۲7 هزار و ۸۳7 تومان بود.
عاوه بر این، نرخ خرید دار در بازار متشکل ارزی ۲۳ هزار و ۶۴۹ تومان 

و نرخ فروش آن ۲۳ هزار و ۸۸۶ تومان اعام شــد.  
همچنین نرخ یورو در این بازار ۲۸ هزار و ۲۹ تومان و نرخ فروش آن نیز 
۲۸ هزار و ۳۰۹ تومان اعام شــد. براســاس این گزارش، در سامانه سنا در 
روز معاماتی گذشــته )شــنبه(، هر یورو به قیمت ۲۸ هزار و ۴۶۳ تومان و 
هر دار ۲۳ هزار و ۸۶۸ تومان به فروش رســید.همچنین روز کاری گذشته 
در سامانه نیما، حواله یورو به قیمت ۲7 هزار و ۹۸۳ تومان فروخته و حواله 

دار به قیمت ۲۳ هزار و ۲۴۹ تومان معامله شــد.

 بهبود روابــط بین الملل و عدم دخالت در امــور اقتصادی، 
اولویت های دولت سیزدهم باشد

رئیس کمیســیون واردات اتاق ایران می گوید: اگر دولت دست از دخالت 
بی جا در اقتصاد بردارد و امور را به کارشناسان و متخصصان هر حوزه واگذار 

کند، بزرگ ترین مانع زدایی انجام خواهد گرفت.
مقام معظم رهبری که در چند ســال گذشــته به مسئله تولید و فعاان 
بخش خصوصی توجه ویژه ای داشــته اند، در پیام نوروزی خود سال 1۴۰۰ 
را ســال »تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها« نام گذاری کرده و فرموده اند: 
»شــعار انقابی جهش تولید امســال باید با حمایت همه جانبه کاماً محقق 
شود.«شعاری که به گفته حسن روحانی، رئیس جمهور تداوم شعار سال های 
اخیر اســت و دولت در سال جاری نیز با تمام توان درزمینه برداشته شدن 

موانع برای فعاان بخش تولید تاش خواهد کرد.
در همین زمینه، رئیس کمیســیون واردات اتاق ایران،  دخالت بی جای 
دولت در اقتصاد را مهم ترین مانع بر سر راه فعاان اقتصادی عنوان می کند 
و به عنوان نمونه، به دپوی کااها در گمرکات اشــاره می کند که مســتقیماً 

نتیجه دخالت دولت در امور اقتصادی است.
محمــد جعفری، در گفت وگو با »پایــگاه خبری اتاق ایران« می گوید: به 
نظر من اگر دولت دســت از دخالت بی جا بردارد و امور را به کارشناســان و 
متخصصــان هر حوزه وارد کند، بزرگ ترین مانع زدایی انجام خواهد گرفت.

او می افزاید: یک اصل منطقی پذیرفته شده در اقتصاد این است که این علم 
باید تابع عرضه و تقاضا باشــد. اما متأســفانه با دخالت های نابه جای دولت، 
شــاهد به هم ریختن عرضه و تقاضا و  شکل گیری رقابت کاذبی میان دولت 
و بخش خصوصی هســتیم که جز بخش خصوصی واقعی هیچ نهاد دیگری 
متضرر نمی شود.رئیس کمیسیون تسهیل تجارت و مدیریت واردات اتاق ایران 
همچنین به انتقاد از بخشنامه ها و آیین نامه های خلق الساعه ای می پردازد که 
قدرت پیش بینی پذیری و تصمیم گیری را از فعاان اقتصادی گرفته اســت.

 
سامانه صیاد تنها مسیر صدور چک های تضمین شده توسط بانک ها 

نمایندگان مجلس صدور و تحویل چک های تضمین شــده توســط 
بانک ها به مشــتری را، صرفاً از طریق سامانه صدور یکپارچه الکترونیکی 

دسته چک )صیاد( امکان پذیر دانستند.
بــه گزارش  خانه ملت، نمایندگان در نشســت علنی )یکشــنبه ۲۹ 
فروردین ماه( مجلس شــورای اســامی در جریان رسیدگی به جزئیات 
گزارش کمیســیون قضایی و حقوقی در مورد ایحه یک فوریتی الحاق 
یــک تبصره به مــاده )1۴( قانون صدور چک، با مــاده )1( این ایحه 

موافقت کردند.
همچنین نمایندگان با پیشنهاد حسین زاده بحرینی برای الحاق بندی 

به ماده )1( این طرح نیز موافقت کردند.
در ماده 1 آمده اســت: در تبصــره )1( ماده )۲1 مکرر( قانون صدور 
چــک مصوب  1۶/  ۴/ 1۳55 با اصاحــات و الحاقات بعدی آن پس از 
عبارت »در مورد چکهایی که« عبارت »از دســته چکهای ارائه شــده« 
اضافه شــد و عبارت »چکهایی که تاریخ صدور آنها قبل از دوره مذکور 
باشــد تابع قانون زمان صدور میباشد.« به عبارت »چک های صادر شده 
از دسته چک هایی که تاریخ ارائه آن دسته چکها قبل از زمان مذکور در 
این تبصره باشــد، تابع قانون زمان ارائه دسته چک است و بانکها بدون 
نیاز به ثبت آن چکها در سامانه صیاد نسبت به پرداخت وجه چک اقدام 
می کنند. در کلیه برگه های دســته چک های ارائه شــده پس از تاریخ 
فوق الذکر باید عبارت »صدور و پشت نویسی چک بدون درج در سامانه 

صیاد فاقد اعتبار است« درج شود.« اصاح شد.
همچنین با موافقت نمایندگان با پیشنهاد حسینعلی حاجی دلیگانی، 

عبارت »پس از گذشت دو سال از ازم ااجرا شدن این قانون« به عبارت 
»از دسته چک های ارائه شده پس از پایان اسفندماه سال ۹۹« تغییر کرد.

همچنین نمایندگان با پیشــنهاد حســین زاده بحرینی برای الحاق 
بندی به ماده )1( این طرح نیز موافقت کردند. در این بند الحاقی آمده 
اســت: حداکثر مدت اعتبار از زمان دریافت دسته چک، ۳ سال است و 
چک هایی که تاریخ مندرج در آنها پس از مدت اعتبار باشــد، مشــمول 
این ماده نمی شــود.در ادامه جلسه نمایندگان با ماده )۲( این ایحه نیز 
موافقت کردند.در ماده ۲ آمده است: یک ماده به شرح زیر به عنوان ماده 
)۲۴( به قانون الحاق و شماره ماده)۲۴( فعلی به )۲5( اصاح می شود:

چک تضمین شده تابع احکام ذیل است:
1- صدور و تحویل چکهای تضمین شــده توســط بانکها به مشتری، 
صرفاً از طریق ســامانه صدور یکپارچه الکترونیکی دســته چک )صیاد( 
امکان پذیر و مســتلزم تکمیل برگه )فرم( درخواست توسط متقاضی در 
شــعبه بانک در حضور متصدی بانکی، درج مشخصات هویتی و شماره 
حســاب گیرنده روی چک تضمین شــده براساس دستورالعمل اعامی 
توســط بانک مرکزی جمهوری اسامی ایران و نیز ثبت علت درخواست 
صدور چک مذکور در ســامانه صیاد می باشد. سامانه مذکور به هر برگه 
چک شناســه یکتا اختصاص می دهد و بانک مرکزی موظف است امکان 
استعام اطاعات چک تضمین شده را برای گیرنده)ذینفع( فراهم نماید.

۲- پرداخت مبلغ چک تضمین شــده توسط بانک صرفاً در وجه و به 
شماره حساب گیرنده )ذینفع( که مشخصات وی روی چک تضمین شده 
درج گردیده است، امکان پذیر می باشد و ظهرنویسی برای انتقال چک 

تضمین شده فاقد اعتبار است.
۳- ابطال چک تضمین شده به درخواست متقاضی یا وکیل یا نماینده 
قانونی وی با ارائه اصل چک جهت واریز وجه چک به حســاب متقاضی، 
بدون نیاز به ظهرنویســی گیرنده )ذینفع( تنها تا یک ماه پس از صدور 
آن توســط بانک صادر کننده امکان پذیر است. همچنین پرداخت چک 
تضمین شــده به گیرنده)ذینفع( با ارائه اصل چک تنها تا یک ماه پس 
از صدور آن توســط بانک امکان پذیر است. پرداخت یا ابطال چک پس 
از مهلــت مقرر در این بند منوط به تکمیل فرم های مربوط به مبارزه با 
پولشویی توسط متقاضی یا گیرنده)ذینفع( و گزارش شعبه بانک به واحد 

مبارزه با پولشویی بانک صادر کننده می باشد.
۴- در صورت مفقودی چک تضمین شــده، هرگاه متقاضی و گیرنده 
)ذینفع( هر دو به بانک صادر کننده مراجعه و نسبت به تکمیل و امضای 
برگه )فرم( اعام مفقودی چک تضمین شده و تعهدنامه عدم ادعا نسبت به 
چک مفقود شده اقدام نموده و نسخه ی المثنای آن را از بانک درخواست 
کنند، بانک مکلف است عاوه بر احراز هویت متقاضی و گیرنده)ذینفع( 
نسبت به استعام صحت مشخصات هویتی متقاضی و گیرنده )ذینفع( از 
سامانه نظام هویت سنجی الکترونیکی بانکی اقدام نماید و پس از ابطال 
چک مفقود شده، نسبت به صدور چک المثنی مطابق با اطاعات مندرج 

در سامانه صیاد اقدام کند.
5- درصورت جعل چک تضمین شده یا استفاده از چک تضمین شده 
مجعول، مرتکب عاوه بر مجازاتهای قانونی مقرر، به حکم دادگاه به مدت 

دو تا شش سال از گرفتن چک تضمین شده محروم می شود.

 خبر

کاهش هیجان در بازار با آزادسازی قیمت ها

ثبات در بازار مرغ کشور و رفع ممنوعیت قطعه بندی
معاون توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی از ایجاد ثبات در بازار مرغ 
خبر داد و گفت: طبق مصوبه قرارگاه ساماندهی مرغ، از امروز مرغ قطعه 
بندی شده در مقادیری که در جلسه مصوب شد، به بازار عرضه خواهد شد.

به گزارش پایگاه اطاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی ، امید گیانپور 
معاون توســعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی در حاشیه جلسه قرارگاه 
ســاماندهی مرغ در جمع خبرنگاران اظهار کرد: امشــب هفتمین جلسه 
قرارگاه ساماندهی بازار مرغ با حضور تمام اعضا برگزار شد و در این جلسه 
وزارت صمت گزارشی را در رابطه با وضعیت بازار، جمع شدن صفوف در 

نقاط مختلف کشور و تثبیت قیمت در سطح کشور ارائه کرد.
وی افزود: بررسی های انجام شده حاکی از آن است که در اکثر نقاط 
کشور وضعیت با ثباتی را در بازار داریم اما در رابطه با مشکات مقطعی 
برخی بخش های کشــور در جلسه بحث های بسیاری مطرح و تصمیمات 

ازم اتخاذ شد.
گیانپور عنوان کرد: ما در اســتان سیســتان و بلوچستان با تقاضای 
مرغ زنده مواجه هستیم که باید تامین شود و در برخی استان ها نیز که 
با کمبود تولید مرغ مواجه هســتند، اســتان هایی به عنوان استان معین 

نسبت به تامین مرغ آنها اقدام خواهند کرد.
وی افزود: استان های معین مشخص شده و تا انتهای این هفته به این 
استان ها اباغ می شود که با چه برنامه ای نسبت به تامین مرغ استان های 
مورد نظر اقدام کنند تا نگرانی از کمبود مرغ در بازار وجود نداشته باشد 

و مرغ با قیمت مصوب در اختیار مردم قرار گیرد.
معاون توســعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی گفت: در این جلسه، 
گزارشــی در رابطه با اقدامات انجام شده درباره برخورد با افراد متخلف 
در زمینه قیمت مرغ ارائه شــد. امیدواریم با آرامشی که بازار پیدا خواهد 
کرد به سمت جریان مثبت در بازار حرکت کنیم و تخلفی در توزیع مرغ 

وجود نداشته باشد.
وی در رابطــه با ممنوعیــت قطعه بندی مرغ تصریــح کرد: یکی از 
مصوبات جلســه امشب این بود که به شــرکت های دارای مجوز که کار 
اصلی آنها قطعه بندی مرغ است اجازه قطعه بندی داده شود و مقرر شد 
مرغ آماده مصرف با قیمت های مصوب در اختیار این شرکت ها قرار گیرد 

تا نگرانی برای تامین مواد اولیه مورد نیاز خود نداشــته باشــند. در این 
خصوص ســازمان حمایت از تولیدکننده و مصرف کننده نیز قیمت های 

پیشنهادی خود را ارائه کرد.
گیانپور با اشــاره به این که طبق مصوبه ایــن قرارگاه از امروز، مرغ 
قطعه بندی شده هم در مقادیر مصوب شده عرضه خواهد شد، ادامه داد: 
با اخالی که در بازار ایجاد شــده بود و بــا تقاضای بیش از اندازه ای که 
برای خرید مرغ از طرف واحدهای قطعه بندی مواجه بودیم، این مرغ با 
قیمت های چند برابر به بازار وارد می شد که با این روند مرغ قطعه بندی 

و مرغ کامل با قیمت های مصوب به دست مصرف کننده خواهد رسید.
وی یادآور شــد: در چند ماه گذشته با مشکل عدم وجود مرغ گرم با 
قیمت مصوب در بازار مواجه بودیم و واحدهای قطعه بندی مدعی بودند 
کــه مرغ را با قیمت باا خریداری کرده اند و به همین دلیل با قیمت باا 
عرضه می کنند اما در حال حاضر که قیمت مرغ گرم برای مصرف کننده 
۲۴هزار و ۹۰۰ تومان اســت، در جلسه امشب مصوب شد که متناسب با 
ایــن قیمت، بتوانند مرغ دریافت کنند و افزایش قیمت مرغ قطعه بندی 

شده بر مبنای این قیمت باشد.
معاون توســعه بازرگانی وزارت جهاد کشــاورزی ادامه داد: مرغ برای 
اصناف مختلف قابل تامین است و با تصویب شروع به کار واحدهای قطعه 
بندی نشــان می دهد از دسترســی کافی به مرغ اطمینان کامل داریم و 

شرایط به روال عادی بازخواهد گشت.

وی در رابطــه با افزایش مجدد قیمت مرغ در ماه رمضان تاکید کرد: 
قیمت های مصوب بر مبنای هزینه های تولید محاسبه شده و تثبیت این 
قیمت در بازار برای ما بســیار حائز اهمیت است، بنابراین تمام تاش ما 

در این قرارگاه ثبات این قیمت خواهد بود.

حضور پررنگ تشکل ها در تامین نهاده های دامی در سال ۱4۰۰
گیانپور درباره تامین و تدارک نهاده های دامی و ثبت سفارش واردات 
این نهاده ها در سال 1۴۰۰، با اشاره به این که در چند روز گذشته ثبت 
سفارش نهاده های دام و طیور به وزارت جهاد کشاورزی محول شده است، 
تصریح کرد: ثبت ســفارش واردکنندگان بخش خصوصی و دستگاه های 
مســئول در تامین ذخایر راهبردی کشــور برای واردات نهاده های دام و 

طیور شروع شده است.
وی افزود: وجود انبارهایی از نهاده های دامی در بنادر کشور، اطمینان 
از یک بازار با ثباتی را برای نهاده ها فراهم می کند و نگرانی های نوسانات 

در سال گذشته را از میان خواهد برد.
معاون توســعه بازرگانی وزارت جهاد کشــاورزی یادآور شــد: وجود 
تحریم های ظالمانه علیه کشــور، دسترسی ما به ارز را سخت کرده است 
و بانــک مرکزی با تاش فــراوان ارز مورد نیاز را تهیه کرده و در اختیار 

واردکنندگان قرار می دهد.
وی افزود: درســت است که تحریم ها به صورت مستقیم غذا را تحت 
تاثیر قرار نمی دهد اما جابه جایی پول، حضور در بازارهای جهانی به شدت 
تحت تاثیر تحریم ها قرار دارد اما با تمهیدات اندیشــیده شده مشکلی در 

تامین نهاده های دامی نخواهیم داشت.
گیانپور در رابطه با کیفیت نهاده های دامی وارداتی خاطرنشان کرد: 
یکی از سیاست هایی که در سال 1۴۰۰ اعمال خواهیم کرد این است که 
زنجیره های بزرگ تولیدکننده و تشــکل ها به صورت مستقیم در واردات 
نهاده درگیر شــوند، تا نهاده مورد نظر خود را با کیفیت مناســب تهیه و 

توزیع آن را با زمان بندی مورد نیاز خود اعمال کنند.
وی ابــراز امیدواری کرد: با این اقدام و کمک هایی که بخش بازرگانی 
کشور خواهد کرد، تولیدکنندگان دسترسی بهتری به نهاده ها داشته باشند.
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هزینه تولید برق در ایران چقدر است؟
بر اساس نظر مدیران صنعت برق هزینه 
تمام شده هر کیلووات ساعت بدون سوخت 
حدود 1۳۰ تومان مطرح و هزینه های جاری 
نیز حدود ۳۶ هزار میلیارد تومان تخمین زده 
می شود و این در حالی  است که درآمد حاصل 
از فروش برق در سال گذشته قطعا کمتر از ۲5 
هزار میلیارد تومان برآورد می شود. به عبارتی 
دیگــر صنعت برق در ســال 1۳۹۹ فقط در 
بخش جاری خود با حدود 11 هزار میلیارد 

تومان کسری مواجه بوده است.
 شــاخص های عملکردی صنعت برق در 
ســال 1۳۹۹ بدین ترتیــب بود که ظرفیت 
منصوبه به حدود ۸5 هزار مگاوات رسید؛ پیک 
بار برای اولین بار طی یک دهه اخیر با 5۸ هزار 
و ۲۰۰ مگاوات در شــب اتفاق افتاد و فروش 
برق تقریباً بالغ بر ۲۹۰ هزار میلیون کیلووات 
ساعت منتهی شد و تعداد مشترکان جدید به 
حدود 1 میلیون و ۲5۰ هزار مشترک رسید.

طول شــبکه های جدید  فــوق توزیع و 
انتقــال بالغ بر 1۲۰۰ کیلومتر مدار شــد و 
ظرفیت اضافه شده به پست های فوق توزیع 
و انتقــال بالغ بر ۸۰۰۰ مگاولت آمپر و طول 
شبکه های توزیع اضافه شده نیز به حدود 15 

هزار کیلومتر رسیده است
. به تعداد پست های توزیع حدود ۲۰ هزار 
دســتگاه اضافه شده است. در بخش توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی  نیز در 
به همان پاشنه سالهای قبل چرخید و میزان 
صادرات برق نیز در مرز هشت هزار میلیون 

کیلووات ساعت بوده است.
شــاخص های عملکردی فــوق با اندکی 
تغییــرات طی یک دهه اخیــر به جز بخش 
صادرات برق ثابت بوده و از رشد یکنواختی، 
پیروی می کند. یکی دیگر از شــاخص های 
عملکــردی صنعت برق برنامه ریزی و تاش 
برای کاهش تلفات برق اســت که در صورت 
ماندگاری و پایداری، شاخص بسیار خوب و 

ماندگاری برای صنعت برق خواهد بود.
چنانچه اقتصاد برق در آینه شاخص های 
عملکردی فقط تحلیل آماری شــود، بخش 
تولید با به مدار آوردن ۲۲۰۰ مگاوت ظرفیت 
جدید؛ حدود یک و نیم میلیارد دار بیشترین 
عملکرد را داشته است و بخش فوق توزیع و 
انتقال با حدود 5۰۰۰ میلیارد تومان و بخش 
توزیع با حــدود ۴۰۰۰ میلیــارد تومان به 
ترتیب عملکرد مالی داشته اند.کسری اعتبار 
و نقدینگی در صنعت برق یکی از مشکات 
این صنعت بوده و طبق گفته سعید مهذب 
ترابی، رئیس انجمن شرکت های خدمات انرژی 
ایران با وجود اینکه  اکثر  بازیگران این صنعت، 
به نحوه بازی در این شــرایط عادت کرده اند 

ولی به علت سخت تر شــدن این نوع بازی، 
بــه تدریج بازیکنان، زمین بازی، تجهیزات و 
تکنولوژی دچار فرسودگی و آسیب دیدگی 
و حتی فروپاشی می شــوند و با پدیده هایی 
از قبیل خاموشی های زمســتان و تابستان 
مواجه خواهیم شد که به شدت صنعت برق  
کشور را با چالش مواجه می کند.وی با بیان 
اینکه با توجه به شــرایط سیاسی موجود و 
بویژه انتخابات سال بعد، پیش بینی می شود 
کــه روال معمول یک دهه اخیر صنعت برق 
در ســال 1۴۰۰ نیز، هم از نظر شاخص های 
عملکردی و هم از نظر مالی؛ شاید با چالش 
بیشتری ادامه یابد، اظهار کرد: حداکثر نیاز 
مصرف برق کشــور در تابســتان 1۴۰۰ به 
حــدود ۶۲ هزار مگاوات می رســد و میزان 
فــروش برق بالغ بر حدود ۳۲۰ هزار میلیون 
کیلووات ســاعت خواهد رسید و با توجه به 
شرایط اقتصاد کشوردر بخش مسکن، انتظار 
می رود تعداد مشترکان برق جدید بیشتر از 
یــک میلیون و ۳۰۰ هزار نشــود و کماکان 
افزایش طول شبکه های توزیع برق حدود ۲۰ 
هزار کیلومتر و افزایش طول شبکه های فوق 
توزیع و انتقال به حدود دو هزار کیلومتر مدار 
خواهد بود.به گفته رئیس انجمن شرکت های 
خدمات انرژی ایران میزان برق صادراتی کشور 
نیز در ســال 1۴۰۰ به حدود ۸۰۰۰ میلیون 
کیلووات ساعت می رسد و در شاخص هایی از 
قبیل تلفات برق و راندمان نیروگاه ها  نیز تغییر 
زیادی حاصل نخواهد شد. پیش بینی ها حاکی 
از به مدار آمدن حداقل 5۰۰ مگاوات ظرفیت 
جدید در بخش انرژی های نو است و کماکان 

شدت مصرف انرژی افزایش  یابد.
ترابــی با بیان اینکه با توجه به شــرایط 
اقتصادی و سیاســی کشــور بعیــد به نظر 
می رســد که معجزه خاصی در شرایط مالی 
و اقتصادی صنعت برق ایجاد شود و اگر نرخ 
متوسط فروش برق با حداکثر ۲۰ درصد رشد 
مواجه باشد؛ کماکان کسری بودجه تا 15 هزار 
میلیارد تومانی صنعت برق قابل پیش بینی 
اســت، گفت: از طرفی دیگــر؛ با فرض عدم 
سرمایه گذاری مستقیم  صنعت برق در بخش 
تولید، با توجه به ضرورت حداقل ۸۰۰۰ تا 1۰ 
هزار میلیارد تومانی سرمایه گذاری مورد نیاز در 
بخش توزیع، فوق توزیع و انتقال و درآمدهای 
ناشی از فروش انشعاب، این بخش از صنعت 
برق نیز با کســری تا 5۰ درصدی نقدینگی 

طبق روال سال های اخیر مواجه است.
به گفته وی طی ســال های اخیر کسری 
نقدینگی در صنعت برق به صورت رســمی 
نهادینه شده است. در حالی میزان بدهکاری 
صنعت برق قریب به ۴۰ هزار میلیارد تومان 
اعام می شود که سازوکارهای موجود در نظام 
تدوین تعرفه های برق و همچنین ســاختار 
بهره وری در صنعت برق به هیچ عنوان فرمول 
و حتی کشــش اجتماعی و سیاسی جبران 
کسری فوق را ندارد و از این رو مدیران ارشد 
صنعت برق بــرای اجرای طرح های حداقلی 
مورد نیــاز؛ به رویکرد فاینانــس و یا انجام 
پروژه به صورت epcf و مدل های تامین مالی 
دیگر سوق پیدا کرده اند که در صورت وجود 
پیش بینی های مبتنی بــر واقعیت اقتصاد 
برق کشوربرای تامین منابع برگشت سرمایه؛ 

اقدامی بسیار پسندیده و منطقی است.
استفاده از پتانسیل های تعریف شده در 
ماده 1۲ قانون رفع موانع تولید نیز یکی دیگر از 
ظرفیت های مورد توجه صنعت برق بوده است 
و پیگیری ها و طرح های مختلف و متنوعی نیز 
تا کنون در این مورد ارایه شده که ظاهراً هنوز 

هیچ یک به نتیجه کاربردی نرسیده است.
رئیس انجمن شرکت های خدمات انرژی 
ایــران اظهار کرد: در شــرایط فعلی اقتصاد 
صنعت برق و شــرایط اقتصادی کشور یکی 
از بهترین سازکارهای برون رفت از تنگاه های 
موجود اســتفاده از پتانســیل های این ماده 
طایی اســت که بخش خصوصی هم برای 
مشــارکت در اجرای طرح های تعریف شده 
در ایــن ماده قانونی؛ انگیزش و آمادگی ازم 
را دارد که برای تحقق آن نیاز است ابتدا یک 
مدل ذهنی مشترکی بین مدیران ارشد صنعت 
برق و مدیران بخش خصوصی در مورد چرایی 
و چگونگی ها  تعریف و ایجاد شــود و سپس 
رایزنی ها برون بخش صورت پذیرد.به گفته 
ترابی یکی دیگراز ظرفیت های پنهان اقتصاد 
صنعت برق؛ لزوم تعریف ســاختار تعرفه ای 
هوشمند مبتنی بر عملکرد و نتیجه گرا است 
که منجر به افزایش بهره وری نیز شود. )تعریف 
تعرفه های برق شرطی( قیمت تمام شده برق 
آنهــم از نوع بدون ســوخت آن؛ با توجه به 
ساختار عوامل موثر در آن که عمدتاً نیروی 
انسانی اســت به طور طبیعی سالی حداقل 
1۰ درصد افزایش می یابد و با توجه به عقب 
افتادگی حدود ۳۰ درصدی قیمت تمام شده 
فعلی برق )بدون هزینه سوخت(؛ امکان جبران 

این کسری نقدینگی از طریق افزایش تعرفه ها 
در کوتاه مدت به هیچ عنوان قابل تصور نیست. 
لذا بهترین مدل اعمال تعرفه های هوشمند 
برای اهداف و نتایج خاص است. در ساختار 
این مدل تعرفه؛ برای اهداف و نتایج مشخص 
و در زمان مشخص و با مدل مالی مشخص؛ 

تعرفه های اضافی اعمال میشود.
همچنین در این رابطه ناصر اسکندری ، 
معاون راهبری تولید شرکت برق حرارتی با 
تاکید بر اینکه صنعت برق باارزش ترین کاای 
قابل خرید و فروش در کشور را تولید و عرضه 
می کند، گفت:  بنابراین بایستی این کاا را به 
خوبی و اقتصادی عرضه کنیم. در حال حاضر 
مهم اســت که چگونه این برق را در بورس و 
بازار ارائه می کنیم و قیمت حاصل از آن را با 

هوشمندی دنبال کنیم. 
باید به دنبال کاهش هزینه و راهکارهایی 
همچون قراردادهای دو جانبه و سایر روش های 
درآمدزایی در این بخش برویم.وی صنعت برق 
را اصلی ترین زیرســاخت و پیش نیاز تمامی 
خدمات کشور برشمرد و افزود: در حال حاضر 
دولت شبانه روز در تاش برای خدمت  رسانی 
به مردم اســت و درگیر مسئله مهمی به نام 
کرونا شده که یک هزینه ناخواسته را به کشور 
تحمیل کرده است؛ طبیعتا در چنین شرایطی 
اصا انتظار نداریم دولت مسئله کرونا را کنار 
گذاشته و مشکات صنعت برق را حل کند.

اسکندری با تاکید بر اینکه سالیان متمادی 
است که قیمت فروش برق بسیار پایین تر از 
قیمت تمام شــده است، عنوان کرد:  تا پیش 
از این بر اساس یک امر نانوشته نیروگاه های 
دولتی به ســمت بورس نمی رفتند، ولی در 
حال حاضــر توصیه مهم ما این اســت که 
نیروگاه های دولتی حتما به این سمت و سو 
حرکت کنند؛ کما اینکه با پیشنهادات صنعت 
برق و تصویب هیئت دولت مقرر شده است 
تا مصرف کنندگان بزرگ باای پنج مگاوات 

برق خود را از بورس خریداری کنند.
معــاون راهبــری تولیــد شــرکت برق 
حرارتی خواستار ورود نیروگاه های دولتی به 
قراردادهای دوجانبه شــد و افزود:  بایستی از 
فرصت های پیش رو که به خوبی می تواند در 
سامان دهی اقتصاد برق اثرگذار باشد، استفاده 
کنیم.یکی از راه حل های دولت برای بهبود 
نســبی اقتصاد صنعت برق از ســال 1۳۹7 
افزایش تعرفه بوده است که طبق آخرین گفته 
های رضا اردکانیان، وزیر نیرو به ایسنا، تعرفه 
آب و برق برای مشترکانی که الگو را رعایت 
می کنند، هفت درصد و برای مشترکانی که 
بیش از الگو مصرف دارند 1۶ درصد افزایش 

یافته است. 

بومی سازی صفحات مسی قالب ریخته گری شرکت فواد مبارکه
اصفهان -محسن راعی-رضا یزدخواستی، معاون خرید شرکت فواد 
مبارکه از شکســت انحصار ساخت صفحات مسی قالب های ریخته گری 

مداوم شرکت فواد مبارکه خبر داد.
وی افزود: بومی ســازی صفحات مســی قالــب ریخته گری از خروج 

سالیــــــانه ۳,5میلیون یورو ارز از کشــــــور جلوگیری کرد.
معاون خرید شرکت فواد مبارکه گفت:با توجه به نگاه مدیریت عالی 
شرکت درخصوص بومی سازی اقام استراتژیک، فعالیت های بومی سازی 
این صفحات به عنوان مهم ترین قطعه در فرایند انجماد و تبدیل مذاب به 
تختال فوادی در خطوط ریخته گری مداوم با موفقیت انجام شد و عاوه 
بر ایجاد تکنولوژی ساخت در داخل و پشتیبانی مؤثر از خطوط تولید، از 
خروج سالیانه ۳,5 میلیون یورو ارز از کشور بابت خرید این صفحات برای 
واحدهای ریخته گری فواد مبارکه و مجتمع فواد سبا جلوگیری گردید.

معاون خرید شرکت فواد مبارکه تصریح کرد: با توجه به نقش صفحات 
مســی قالب ریخته گری در میزان تولید و کیفیت تختال )به ویژه عیوب 
ســطحی آن(، همیشه نگاه ویژه ای به این قطعه شده و تاکنون از منابع 

معتبر اروپایی ازجمله KME آلمان تأمین می شده است.
یزدخواستی در ادامه با اشاره به فرایند بومی سازی صفحات مسی قالب 
ریخته گری، تصریح کرد: این فرایند برای اولین بار با مشــارکت سازمان 
جهاد دانشــگاهی تهران و با سفارش ۳ سِت از این قالب ها آغاز گردید و 
در ادامه، بــا توجه به مصرف زیاد این صفحات در خطوط ریخته گری و 
حساسیت پروژه، به منظور اطمینان از انجام این فرایند، بومی سازی این 

قطعات با ۳ شرکت دانش بنیان دیگر نیز شروع شد.
معــاون خرید ضمن قدردانی از تمامی واحدهای درگیر در این پروژه 
ملی، اظهار امیدواری کرد: با تداوم این حمایت ها، به زودی شاهد قطع نیاز 
کشور به تأمین این قطعه و سایر قطعات استراتژیک صنعت فوادسازی 

از خارج کشور باشیم.
غامرضا ســلیمی، مدیر ناحیه فوادســازی و ریخته گری مداوم نیز 

در ادامــه درخصوص مراحل بومی ســازی این صفحات یادآور شــد: در 
ســال 1۳۹5 با تکمیل مطالعات قبلی و اجرای کنترل های آزمایشگاهی 
سختگیرانه و علمی، فرایند ساخت یک عدد صفحه مسی کوچک توسط 
کارشناســان فواد مبارکه طراحی و تدوین شد. این فرایند توسط یکی 
از شــرکت های دانش بنیــان داخلی اجرایی گردیــد و یک عدد صفحه 
مســی عرضی تولید و بر  روی ماشــین ریخته گری شــماره 1 نصب و 

بهره برداری شد.
وی اضافــه کرد: قطعه موردنظر توانســت تمــام مدت زمان تولید را 
بدون هیچ گونه مشــکلی طی کند و تا پایان تولید استفاده شود. دلتای 
آب نیز در ۲۰ روزی که قالب بر روی ماشــین بود هیچ مشــکلی ایجاد 
 نکــرد؛ بنابراین فاز اول پروژه با موفقیــت به اجرا درآمد و انحصار تولید

 صفحات مسی قالب های ریخته گری مداوم توسط فواد مبارکه شکسته 
شد.

مدیر ناحیه فوادســازی و ریخته گری مداوم خاطرنشان کرد: پس از 
خروج صفحه از خط تولید، بافاصله بررســی صفحه آغاز شــد و مجددا  
تمام خواص مکانیکی و فیزیکی آن کنترل و با حالت قبل از بهره برداری 

مقایسه گردید. عیوب ظاهریِ روی صفحه نیز شناسایی و بررسی شد و از 
آن زمان تا امروز، بومی سازی صفحات مسی قالب های ریخته گری مداوم 

با تکیه بر دانش داخلی و به روش PDCA در حال رشد و تکامل است.
روح اه بیران ونــد، رئیس تعمیــرگاه ریخته گری مداوم فواد مبارکه 
نیز در خصوص اهمیــت این تجهیز اضافه کرد: قالب ریخته گری مداوم 
مهم ترین و اساســی ترین تجهیز ماشین ریخته گری جهت شروع انجماد 
 )wide face( فلز مذاب اســت. این تجهیز از ۲ عدد صفحه مسی بزرگ
و ۲ عدد صفحه مســی کوچک )narrow side( تشــکیل می شود که در 
کنار همدیگر قرار گرفته و یک محفظه مکعب مستطیل می سازند. ذوب 
از طریق سطح رویی این مکعب وارد قالب شده و پس از انجماد، از ضلع 
زیرین آن خارج و شکل ظاهری تختال )بر اساس ابعاد و اندازه موردنظر 

مشتری( ظاهر می شود.
وی افزود: در هنگام ریخته گری و زمانی که مذاب وارد قالب می شود، 
آب دمین با دمای مناســب در پشت این صفحات مسی حرکت کرده و 
این امر عاوه بر خنک کردن صفحات مسی، موجب انجماد مذاب داخل 
قالب و شــکل گیری تختال می شود، چراکه دمای مذاب فواد موجود در 
قالب حدود 15۴5 درجه ســانتی گراد بــوده، درحالی که دمای ذوب فلز 
مس حدود 1۰۸۳ درجه ســانتی گراد اســت؛ بنابراین نیاز به یک عامل 

خنک کننده در قالب ضروری است.
بیران وند یادآور شــد: برای حرکت راحت تر مذاب و تختال در درون 
قالب و جلوگیری از تماس مذاب فواد با صفحات مســی )که منجر به 
چسبیدن مذاب فواد به سطح صفحه مسی می شود(، در حین ریخته گری 
از پودرهای روانکار استفاده می شود. این پودرها به حالت مذاب از حدفاصل 
مذاب و صفحه مســی حرکت کرده و عاوه بر روانکاری حرکت مذاب و 

تختال، مانع تماس مذاب با مس می شوند.
قطعات، ایــن فرایند قابلیــت تکرارپذیری برای دیگر شــرکت های 

فوادسازی را نیز داراست.

واردات با ارزدولتی،تولید را غیراقتصادی کرد
مشاور عالی نظام صنفی کشاورزی و منابع طبیعی 
کشــور گفت: قیمت خرید تضمینی کلزا دیرهنگام و 
زمانی اصاح شد که کشت انجام گرفته بود؛ به همین 

دلیل تاثیری بر میزان تولید نداشت.
سید جعفر حسینی با اشاره به اینکه برداشت کلزا 
در کشــور بیش از 1۰ روز اســت که آغاز شده، روند 
برداشت این محصول را مطلوب ارزیابی کرد و گفت: 
در ســال ۹۶ مقدار 1۸1 هزار تن کلزا و در سال ۹7 
مقدار ۳۳۰ هزار تن از این محصول به صورت تضمینی 

از کشاورزان خریداری شد.
وی میزان خرید در ســال ۹۸ را نیز ۳۶۳ هزار تن 
اعام کرد و افزود: در ســال ۹۹ نیز ۲۶۴ هزار تن از 
این محصول در کشور توسط شرکت بازرگانی دولتی 

خریداری شده است.
حسینی با اشاره به اینکه در سال جاری تولید کلزا 
نسبت به سال گذشــته تفاوت چندانی ندارد، گفت: 
شــورای اقتصاد در پاییز ســال گذشته قیمت خرید 
تضمینی هــر کیلوگرم کلــزا را 7,۸۰۰ تومان اعام 
کرده بود که این رقم مورد رضایت کشــاورزان نبود.

وی اضافه کرد: در نهایت نیز شــورای قیمت گذاری 
محصوات استراتژیک در اسفندماه سال 1۳۹۹، قیمت 
خرید تضمینی کلزا را 11 هزار تومان تعیین کرد اما 
آن زمان کشت کلزا انجام شده بود و تعیین این قیمت 
نتوانســت منجر به افزایش سطح زیر کشت شود.این 

فعال بخش خصوصی عدم توسعه کشت کلزا را عاوه 
بر قیمت گذاری نامناسب طی سالیان گذشته مربوط 
به عوامل دیگری از جمله کمبود ماشین آات و ضعف 
در این حوزه دانســت و افزود: وقتی کاری را از صفر 
تا صد درســت و اصولی انجام می دهید اما در لحظه 

آخر به مشــکل بر می خورید تمام دستاوردها از بین 
می رود. وضعیت ناوگان مخصوص برداشت کلزا چندان 
مناســب نیست و هد برداشت )تیغه شانه مانندی که 
جهت برداشــت محصول به جلــوی کمباین متصل 
می شود(، به میزان اندک در داخل کشور وجود دارد 
بنابراین هم موقع برداشت ریزش داریم وهم محصول 
دچار ناخالصی می شــود و زمــان فروش و تحویل به 
دولت، منجر به کاهش مبلغ دریافتی کشاورز می شود.

حســینی با بیان اینکه هنگام برداشت کلزا با کمباین 
تخصصی، حدود ۳ درصد وزن محصول برداشت شده 
ریزش محصول وجود دارد، گفت: در برداشــت کلزا با 
کمباین غیر تخصصــی، میزان ریزش حداقل ۲ تا ۳ 
برابر می شود.این فعال بخش خصوصی با بیان اینکه در 
بحث خرید نیز حمایت کافی از تولیدکننده نمی شود، 
افزود: واردات روغن با ارز دولتی باعث شده واردات به 
صرفه تر از تولید باشد و به همین دلیل بنده معتقدم 
برای ایجاد رقابت بیــن تولید دانه های روغنی داخل 
کشور و واردات روغن، ارز ۴۲۰۰ تومانی واردات روغن 

باید حذف شود.

 کشاورزان اســتان در مدت سپری شده از سال جاری یک هزار و 
3۸ میلیارد تومان خســارت به دلیل وقوع حوادث غیرمترقبه از قبیل 

سرمازدگی، سیل و بارندگی متحمل شدند
به گزارش  روابط عمومی جهاد کشاورزی آذربایجان شرقی، اکبر فتحی گفت: 
سه صدم درصد خسارات وارده به کشاورزان آذربایجان شرقی به ارزش ۲۹۹ میلیون 

تومان به دلیل وقوع آتش سوزی در شهرستان های سراب و هریس بوده است. 
وی مجموع خسارت ناشی از سیل و بارندگی به کشاورزان آذربایجان شرقی را 
۲۰ میلیارد و ۶75 میلیون تومان در شهرستان های مرند، سراب و شبستر اعام 
و تشریح کرد: بیشترین میزان خسارت ناشی از این محل به میزان 1۸ میلیارد و 

۲۴۸ میلیون تومان در شبستر بوده است.
فتحی افزود: کشاورزان آذربایجان شرقی از ابتدای سال جاری تاکنون همچنین 
۴۶7 میلیارد و ۶1۲ میلیون تومان به دلیل وقوع ســرما زدگی، یخبندان و بارش 
برف در شهرســتان های اهر، بناب، آذرشهر،  سراب، شبستر، عجب شیر، کلیبر، 

مراغه، مرند، میانه، هشترود، ورزقان و هوراند خسارت دیده اند. 
وی سهم خسارت ناشی از سرما و یخبندان از مجموع خسارات وارده به کشاورزان 
استان در سال جاری را ۴5 درصد ذکر کرد و تشریح کرد: در این مدت باد و طوفان 
نیز بیش از 1۰۰ میلیارد تومان به کشاورزان شهرستان های اهر، بستان آباد، سراب 

و هشترود خسارت وارد کرده است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان شرقی میزان خسارت ناشی از بارش 
تگرگ به کشاورزان استان را ۴۴۸ میلیارد و 7۳۹ میلیون تومان اعام کرد و گفت: 
این میزان ۴۳.۲ درصد مجموع خسارات کشاورزان این خطه از حوادث غیرمترقبه 

در سال جاری را تشکیل می دهد. 
وی اضافه کرد: همچنین کشاورزان مراغه در سال جاری به دلیل بارش تگرگ 

بیش از ۳۸۸ میلیارد تومان خسارت متحمل شده اند.

 یک هزار هکتار از زمین های کشاورزی این استان در اردیبهشت 
ماه امسال به زیر کشت چای ترش می رود

اردشیر شهرکی اظهار داشت: در اردیبهشت ماه امسال هزار هکتار از زمین های 
کشاورزی استان سیستان و بلوچستان به زیر کشت چای ترش می رود که نسبت 

به سال گذشته ۳۰ درصد افزایش خواهد یافت.
وی با بیان اینکه شهرستان های دلگان، نیکشهر، ایرانشهر، چابهار و مهرستان 
عمده مناطق کشت چای در سیستان و بلوچستان محسوب می شوند، افزود: بیش 

از ۹۰ درصد چای ترش استان در شهرستان دلگان تولید می شود.
مدیر باغبانی جهادکشــاورزی سیستان و بلوچستان گفت: سایر شهرستانهای 

استان نیز در برنامه توسعه کشت چای ترش قرار دارند.
شهرکی با اشاره اینکه سیستان و بلوچستان رتبه نخست تولید چای ترش کشور 
را به خود اختصاص داده اســت، تصریح کرد: چای ترش با خواص منحصر به فرد 
خود باعث کاهش فشار و چربی خون به عنوان شایع ترین امراض می شود و در 

نتیجه انسان با مصرف آن عمری طوانی تر خواهد داشت.

 سال گذشــته ۱25 هزار تن محصوات کشاورزی از مرز مهران به 
عراق صادر شده است

به گزارش  روابط عمومی گمرکات ایام، روح اه غامی اظهار داشت: با وجود 
توقف تردد مسافران در مز بین المللی مهران به دلیل شیوع ویروس کرونا هم اکنون 

با رعایت پروتکل های بهداشتی فعالیت های تجاری در این گذر مرزی ادامه دارد.
وی با بیان اینکه کامیون های حامل کاای صادراتی و بازرگانی از مرز بین المللی 
مهران پس از تشــریفات گمرکی این کااها به کشور عراق صادر می شوند، افزود: 
تمامی این کامیون ها قبل از خروج از مرز بازرسی شده در صورت برخورد با موارد 
مشکوک این موضوع در دست بررسی قرار خواهد گرفت.مدیرکل گمرکات استان 
ایام گفت: در هر روز کاری تعداد ۳۸۰ تا ۴5۰ دستگاه کامیون وارد محوطه تجاری 

گمرک مهران می شوند.
غامی تاکید کرد: تشدید اقدام های بهداشتی در مرز و غربالگری و پایش بهداشتی 
رانندگان و همچنین ضدعفونی کامیون های حامل کااهای صادراتی در راستای 
مقابله با بیماری ویروسی کرونا در مرز بین المللی مهران انجام می شود.وی یادآور 
شد: سال گذشته بیش از 1۲5 هزار تن انواع محصوات کشاورزی )صیفی جات( به 
ارزش 55 میلیون و ۶۸7 هزار دار از مرز بین المللی مهران به عراق صادر شده است.

 بازدید مدیران و کارشناســان نظام مهندسی یزد از شهرستان 
زلزله زده سي سخت

و  عــي  ضو مو و  تخصصــي  ي  هــا ن  کمیســیو ن  گا ینــد نما
 مدیــران ســازمان ضمــن هماهنگي انجام شــده بــا مســئوان محلی، از 
مناطق زلزله زده سی سخت از توابع استان کهگیلویه و بویر احمد بازدید کردند.

به گزارش روابط عمومی سازمان نظام مهندسی ساختمان استان یزد؛ یکي 
از حوادث دلخراشي که درس هاي بسیاری براي مهندسان دارد، زلزله است. 
 به دنبال وقوع زلزله 5/۳ ریشتري در شامگاه ۲۹ بهمن ماه سال گذشته در 
شهرســتان سي سخت استان کهگیلویه و بویر احمد، هشت نفر از نمایندگان 
کمیســیون هاي تخصصي و موضوعي و مدیران ســازمان پس از هماهنگي با 
سازمان نظام مهندسي ساختمان استان کهگیلویه و بویر احمد و کمیته مدیریت 

بحران شهرستان سي سخت  به آن شهرستان اعزام شدند. 
در این ماموریت دو روزه مهندســان ضمن بازدید از ساختمان هاي آسیب 
دیده به همراه نماینده نظام مهندســي شهرستان به تهیه گزارش تصویري و 
مشــاوره با مالکان بناهاي آسیب دیده و بازدید از دفتر موقت خدمات طراحي 

و نظارت سازمان نظام مهندسي در محل حادثه پرداختند.  
همچنین طي  جلسه اي با اعضاي هیئت مدیره نظام مهندسي آن استان در 
محل دفتر مرکزي در شهر یاسوج، بحث و تبادل نظر در خصوص ابعاد حادثه 

و نحوه مدیریت بحران از لحظات اولیه حادثه انجام گرفت. 
در این جلسه پیشنهاد شد که در جلسات غیر حضوري و مشترک هر یک 
از کمیســیون هاي تخصصي ســازمان های نظام مهندسي  یزد و کهگیلویه و 

بویر احمد به صورت مجازي ابعاد تخصصي حادثه مورد واکاوي قرار گیرد.

 نقش ویژه  بانک ها در تحقق شــعار رونق چرخ تولید و اقتصاد 
کشور

»مجید دهقان« در نشست با غام رضا اردکانی رییس اداره امور شعب بانک 
ملی در استان یزد به نامگذاری سال از سوی مقام معظم رهبری با عنوان تولید، 
پشــتیبانی ها و مانع زدایی ها اشاره کرد و گفت: نقش بانک ها در تحقق این 

شعار و رونق چرخ تولید و اقتصاد کشور نقش بسیار ویژه است.
وی با بیان اینکه شرایط کار برای مدیران پاکدست و دلسوز به کشور اکنون 
فراهم اســت تصریح کرد: دستگاه قضا حامی مدیرانی است که دغدغه خدمت 

به مردم و نظام را دارند .
دهقان اظهار داشــت: رویکرد دستگاه قضا با توجه به سیاست های ریاست 

قوه مبارزه با فساد در حوزه های مختلف چه در داخل و چه در خارج است.
وی به اهتمام قوه قضائیه به بحث حفظ حقوق عامه اشاره کرد و گفت: در 
این حوزه مشــکات جدی به ویژه در حوزه منابع طبیعی، محیط زیست و ... 
وجود دارد که با ورود دستگاه قضا شاهد اتفاقات خوبی در جهت حفظ حقوق 

عامه جامعه بوده ایم.
معاون مالی، پشــتیبانی و عمرانی دادگستری کل اســتان یزد  از فعالیت 
های مدیریت امور شعب بانک استان تقدیر و انتخاب این مدیریت را به عنوان 
مدیریت برتر کشور تبریک گفت  و با اهدای لوح تقدیر به نمایندگی از رئیس 
کل دادگستری استان از رییس اداره امور شعب بانک ملی در استان تقدیر کرد.
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امکان تزریق واکسن کرونا برای تیم ملی فوتبال؟
پس از تخصیص ســهیمه ۴۳7 نفری 
بــرای حضــور در مســابقات المپیک و 
پارالمپیک توکیو، حال درخواست واکسن 
کرونا از سوی دروازه بان تیم ملی فوتبال 
انتخابی جام  ایران در مســیر رقابت های 

جهانی مطرح شده است.
 چه ورزشــکاران المپیکی که انتخاب 
شده اند، چه آن هایی که در لیست انتظار 
هستند و چه آن هایی که در کادر اجرایی 
قرار دارند بر اســاس فهرستی که از طرف 
کمیتــه ملی المپیــک و وزارت ورزش و 
جوانان تایید شــده، واکسینه می شوند و 
این واکسیناسیون ۲ مرحله ای از چندی 

پیش آغاز شده است.
۲۹۲ نفر در فهرســت المپیکی ها قرار 
دارنــد که تا کنون 1۸5 نفر آن ها مرحله 
اول واکسن را تزریق کرده اند، در فهرست 
پارالمپیکی ها نیز 1۴5 نفر وجود دارد که 
115 نفر آن ها واکســینه شده اند و سایر 
ورزشــکاران و کادر اجرایــی که تاکنون 
اقــدام بــه تزریق نکــرده انــد، باید طی 
روزهای آینــده در این رابطه اقدام کنند. 
در این رابطه صرفا ورزشــکارانی که عازم 
المپیک می شوند واکسن نخواهند زد، بلکه 
ورزشکارانی که در شرف برگزاری مسابقات 
انتخابی المپیک هستند و ورزشکارانی که 
در تمرینــات به عنــوان آلترناتیو حضور 
دارند، در لیست واکسیناسیون ورزشکاران 

قرار گرفته اند.

واکســن در نظــر گزفته شــده، مورد 
تاییــد وزارت بهداشــت درمان و آموزش 
پزشــکی بوده که پس از درخواست ارائه 
ورزشکاران  واکسیناسیون  منظور  به  شده 
و کادر اجرایــی بــه منظــور حضــور در 
المپیک و پارالمپیک تعلق گرفته و از نوع 
»سینوفارم« اســت.به تازگی اما، علیرضا 
بیرانوند دروازه بان تیم ملی فوتبال ایران 

از فدراسیون فوتبال درخواست کرده تا در 
راســتای دریافت واکسن کرونا برای ملی 
پوشــان اقدام کند. وی عنوان کرده است 
که تیم ملی فوتبال، خردادماه برای برپایی 
اردوی آماده سازی به جزیره کیش می رود 
و خدایی ناکرده اگر یکی از بازیکنان کرونا 
بگیرد، باید دو هفته قرنطینه شود و عما 
چهار بازی انتخابی جام جهانی در بحرین 

را از دســت می دهد.وی با اشاره به اینکه 
فوتبال،  فدراســیون  دبیرکل  قنبرزاده،  با 
پزشــک تیم ملــی و مترجم اســکوچیچ 
صحبت کرده و به آن ها گفته اســت: به 
جای اینکه به فکر اردو در کیش باشــند 
فکری به حال واکســن بازیکنان تیم ملی 
کننــد تا زمانی بازیکنان به اردو می آیند، 
همه واکسن زده باشــند، چراکه تا کنون 

صرفا بازیکنانی که در قطر بازی می کنند 
و شــاید سردار آزمون )روســیه( واکسن 
زده باشــند و هیچ بازیکن دیگری واکسن 
نزده اســت، برای بازی با سوریه نیز پنج 
روز در اتاق هایمــان قرنطینه بودیم، چون 
تســت کرونای سه بازیکن مثبت شده بود 
و  حتــی غــذای ما را بعــد از تمرین در 
اتاق می گذاشــتند.در این راستا یک مقام 
مســئول در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
اینکه اگر درخواست تزریق واکسن کرونا 
از سوی فدراسیون فوتبال برای ملی پوشان 
مطرح اســت، باید آن را به وزارت ورزش 
ارائــه کنند، بیان کــرد: در صورت امکان 
و موافقــت با این درخواســت بر اســاس 
لیست تایید شــده، مکاتبه وزارت ورزش 
و جوانان با فدراســیون پزشکی ورزشی و 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
انجام می شــود و همانند واکسیناســیون 
ورزشــکاران المپیکی، واکسیناسیون تیم 
ملی فوتبال ایران نیز در دســتور کار قرار 

می گیرد.
پیــش از این اعام شــده اســت که 
بر اســاس لیســت ارائه شــده به وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، تایید 
آن ها و طبق کد ملی، ورزشکاران در حال 
تزریق واکســن هســتند و مطابق لیست 
اعامی، تایید شده و نیز بر حسب کدملی 
واکسیناســیون انجام می شــود و امکان 

تزریق، برای افراد متفرقه وجود ندارد.  

 رده ۱4 آسیا و 7۰ جهان
تیم ملی فوتبال زنان ایران بار دیگر به رنکینگ فدراســیون جهانی فوتبال 
بازگشت. فدراسیون جهانی فوتبال جدیدترین رنکینگ تیم های ملی فوتبال زنان 
را منتشــر کرد که بر اســاس آن تیم ملی ایران در جایگاه 7۰ جهان قرار دارد. 
ایران ۲۸ آذر 1۳۹۹ به دلیل نزدیک به دو ســال دوری از مسابقات از رنکینگ 
خارج شــده بود اما اکنون به رنکینگ بازگشــته است. البته ایران در این مدت 
فعالیتی نداشته و بیش از دو سال است که تعطیل شده اما همراه با برخی تیم ها 
به رنکینگ بازگشته است.تیم ایران در آسیا هم در جایگاه چهاردهم قرار گرفته 
است. در این رده بندی آمریکا، آلمان، هلند، فرانسه، سوئد، انگلیس، برزیل، کانادا، 

استرالیا و کره شمالی تیم های اول تا دهم هستند. 

 سه استقالی و یک فوادی در تیم منتخب هفته لیگ قهرمانان 
آسیا

سه استقالی و یک فوادی در تیم منتخب هفته لیگ قهرمانان آسیا
در تیم منتخب هفته نخســت لیگ قهرمانان آســیاف نــام چهار بازیکن از 
نمایندگان ایران به چشم می خورد.کنفدراسیون فوتبال آسیا تیم منتخب  هفته 
نخســت لیگ قهرمانان آســیا را اعام که در این تیم نام ســه استقالی و یک 
فوادی به چشــم می خورد.بر همین اساس، محمد نادری در پست دفاع چپ، 
فرشید اسماعیلی در پست هافبک دفاعی، مهدی قایدی در پست وینگر چپ در 
این تیم حضور دارند.همچنین لوسیانو پرییرا از تیم فواد هم به عنوان مهاجم 
در تیم منتخب هفته حضور دارد.در دیگر پست ها هم، دیراج سینگ دروازه بان 
گوا، طارق آرائوخو به  عنوان هافبک النصر، ادمینسون جونیور به عنوان هافبک 

الدحیل و دراگان سران به عنوان مهاجم پاختاکور حضور دارند.

 دو پیشنهاد ۹۰۰ و یک پیشنهاد ۶۰۰ هزار یورویی برای مدافع ایران
یک ســایت یونانی اعام کرد پیشنهاد باشــگاه آاکِ به سیدمجید حسینی 
مدافع ایران ۶۰۰ هزار یورو اســت. سایت »sportfm.gr« یونان در گزارشی به 
آخرین وضعیت ســیدمجید حســینی مدافع ایرانی تیم فوتبال ترابوزان اسپور 
ترکیه پرداخت.این سایت اعام کرد حسینی در لیست بازیکنان مدنظر باشگاه 
آاکِ یونــان برای فصل آینده قرار دارد و این مدافع پیشــنهاد تیم یونانی را در 
دست دارد.قرارداد حسینی در پایان این فصل به پایان می رسد و وی بازیکن آزاد 
محســوب خواهد شد.سایت یونانی مدعی شد پیشنهاد آاکِ به حسینی ساانه 
۶۰۰ هزار یورو و نزدیک به خواسته این مدافع ایرانی است؛ با این حال مذاکرات 
ادامه دارد. حسینی پیشنهاد ۹۰۰ هزار یورویی هم از تیم ترابوزان برای تمدید 
قرارداد دارد اما به نظر می رســد این بازیکن نظر مثبتی روی ماندن در ترابوزان 
ندارد و می خواهد چالش جدیدی را تجربه کند.sportfm همچنین خبر داد تیم 
باشاک شهیر ترکیه پیشنهادی نزدیک به ۹۰۰ هزار یورو به حسینی ارائه داده 

و خواهان به خدمت گرفتن این بازیکن است.

 واکنش جهانبخش به سوپرگل طارمی
وینگر راست تیم ملی به تعریف و تمجید از مهاجم پورتو پرداخت. وقتی مهدی 
طارمی آن قیچی برگردان فوق العاده را به چلسی زد، همه ناخودآگاه یاد قیچی 
برگردان زیبای جهانبخش به همین تیم در لیگ برتر انگلیس افتادند.جهانبخش 
خطاب به مهدی طارمی می گوید: »تبریک به خاطر گل فوق العاده ای که زدی. 
من و همه ایرانی ها را خوشحال کردی. گل زیبایی بود مخصوصا در این مرحله 
از رقابــت های لیگ قهرمانان و مقابل چنین تیم قدرتمندی. بااخره بعضی از 
گل ها جذاب تر هستند. ضربه تو من را به خاطرات خوبی برگرداند. همان گلی 
که به چلسی زدم. امیدوارم که در ادامه فصل موفق باشی. می دانم چقدر توانایی 
داری. این قسمتی از توانایی های تو است. امیدوارم در ادامه مسیرت موفق باشی. 

کلی دلم برایت تنگ شده است.«

 شوخی بیرانوند با مهدی طارمی
گلر تیم ملی رابطه بسیار نزدیکی با مهاجم پورتو دارد. علیرضا بیرانوند و مهدی 
طارمی از دوستان نزدیک هم به حساب می آیند. گل مهدی برای پورتو باعث شد 
همه ایرانی ها شاد شوند از جمله  بیرانوند. گلر تیم ملی در واکنش به گل طارمی 
خطاب به او می گوید: »مهدی جان داداش خیلی خوشحال شدم. امیدوارم روز 
به روز بدرخشــی. مهدی جان خواهشــی از تو دارم. تا این کتفم مصدوم نشده 

توپ هایی ما را هم در تیم ملی گل کن!)خنده(«

 خبر خوب درباره امیر عابدزاده
گلر ایرانی ماریتیمو می تواند تیمش را همراهی کند.

 روزنامه رکورد پرتغال روز گذشته نوشته به احتمال فراوان امیر عابدزاده بازی 
امروز ماریتیمو مقابل بلننسه را به خاطر مصدومیت ران پا از دست می دهد. تازه 
ترین خبرها از پرتغال حکایت از آن دارد مصدومیت امیر رفع شده و امروز مشکلی 
برای همراهی تیمش ندارد. او حتی دیروز توانست همراه با ماریتیمو تمرین کند.

 پیشنهاد رسمی آ.اک به مدافع ملی پوش
باشگاه آ.اک یونان پیشنهاد رسمی خود برای جذب مدافع ایرانی ترابزون اسپور 
را ارائه کرد. در هفته های گذشــته رسانه های یونان از پیشنهاد آ.اک یونان به 
مجید حســینی مدافع ترابزون اسپور خبر داده بودند و مدیر برنامه این بازیکن 

نیز این خبر را تایید کرد و اعام نمود در حال مذاکره هستند.
در جدیدترین خبر در این زمینه سایت »Sport - Fm« یونان خبر داد پیشنهاد 
رسمی باشگاه آ.اک با دستمزد ۶۰۰ هزار یورویی برای هر سال به دست مجید 
حســینی مدافع ترابزون اسپور رسیده است.این مدافع ایرانی هنوز به پیشنهاد 
تمدید قرارداد ترابزون اسپور پاسخی نداده و به نظر می رسد می خواهد از این 

تیم جدا شود و در فصل آینده با تیم جدیدی به میدان برود.

 سیدجال پیروز رقابت با قایدی و عباس زاده
گل کاپیتان پرســپولیس به الوحده امــارات به عنوان بهترین گل هفته اول 
لیگ قهرمانان آسیا ۲۰۲1 انتخاب شد.، سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا نتایج 
نظرســنجی بهترین گل هفته اول مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا ۲۰۲1 را 
اعام کرد.گل سیدجال حسینی به الوحده امارات با کسب ۴۴ درصد به عنوان 
بهترین گل هفته اول لیگ قهرمانان آسیا انتخاب شد. گل دوم قائدی و چهارم 
استقال مقابل ااهلی عربستان هم با کسب ۳7 درصد در رده دوم قرار گرفت.گل 
محمد عباس زاده مهاجم تراکتور هم با کسب 17 درصد آراء در رده سوم ایستاد.

 شادی گل به سبک آل کثیر
بازیکن شارجه امارات شادی گل جنجالی مهاجم پرسپولیس را تکرار کرد.

 لیگ قهرمانان آســیا دوباره آغاز شــده و تیم های در چند کشور به صورت 
متمرکز به بازی های خود می پردازند و هفته اول این رقابت ها برگزار شد. این 
بازی ها حواشــی خود را داشت اما ویدئوی خوشحالی گل کایو لوکاس فرناندز، 
مهاجم برزیلی شــارجه امارات در صفحات مجازی به صورت گسترده و با عنوان 
»خوشحالی گل بازیکن شارجه امارات مقابل نیروی هوایی عراق به سبک شادی 
جنجالی عیسی آل کثیر!« انتشار پیدا کرده که سر و صدای زیادی هم به وجود 
آورده است.شارجه امارات که یکی از رقبای تراکتور ایران در گروه B لیگ قهرمانان 
آســیا به شــمار می رود و میزبان این گروه است، دو شب قبل )چهارشنبه( در 
نخســتین مسابقه فصل ۲۰۲1 به مصاف نیروی هوایی عراق رفت و توانست به 
برتری یک بر صفر دست پیدا کند، اما شادی گل منتشر شده در صفحات فضای 

مجازی مربوط به این مسابقه و لیگ قهرمانان آسیا نیست.

رییس کمیته ملی المپیک گفت: کمیته بین المللی 
المپیــک اجباری برای زدن واکســن نکرده اما توصیه 
کرده که ورزشکاران واکسن بزنند و به المپیک بیایند.

 رضــا صالحــی امیری در مــورد اجبــاری بودن 
واکسیناسیون ورزشکاران برای حضور در المپیک توکیو 
بیان کرد: از نظر کمیته بیــن المللی المپیک اجباری 
وجود ندارد اما توصیه کرده اند واکســن بزنید و بیایید 
و حتی به ما گفته اند که حاضر هســتند دو برابر تعداد 
کاروان، واکســن بدهند. مکاتباتی با وزارت بهداشــت 
انجــام دادیم و آنها هم اعام کردنــد برای تأمین این 
میزان سهمیه که محدود است، مشکلی ندارند. حدود 
۲۰۰ نفر هفته گذشته واکسن دریافت کردند و بقیه نیز 
امروز و در روزهای آتی واکســن می گیرند و کاروان ما 
بدون دغدغه  به المپیک می رود چون واکســن امنیت 
ذهنی برای ورزشکاران ما ایجاد می کند. البته ژاپن هم 

پروتکل های خود را حتما اجرا خواهد کرد.
او در پاسخ به این پرسش که کسی بوده از دریافت 
واکســن امتناع کند، گفت: خیلی محدود، در حد یکی 
دو نفر  که برای آنها هم تا قبل از اعزام انجام می شود.  
رییس کمیته ملــی المپیک در مورد گمانه زنی ها در 
مورد برگــزاری المپیک بیان کرد: مــردم ژاپن نگران 
هســتند حضور 17 هزار نفر در المپیک به گســترش 
ویروس کرونا منجر شود. اما سیاست ژاپن بر این است 
که تمام 17 هزار نفر در دهکده باشند و از دهکده خارج 
نشوند و در قرنطینه کامل، بازی ها برگزار شود. توماس 

باخ هم اعام کرد تحت هر شرایطی بازی ها برگزار می 
شود. تمام تیم های المپیکی ما نیز در اردو هستند.

صالحی امیری در مورد پیش بینی جایگاه ایران در 
المپیک توکیو گفت: هنوز کســب ســهمیه ما تکمیل 
نشده است و فعا 5۸ سهمیه داریم. پیش بینی ما این 
است بین ۶۰ تا ۶5 سهمیه را داشته باشیم. در دنیا ۴۳ 
درصد سهمیه ها باقی مانده است و بعد از پایان مسابقات 
کسب سهمیه می توانیم قضاوت روشنی داشته باشیم و 

اان اطاعات دقیقی وجود ندارد.  
صالحی امیری در مورد تعیین تکلیف لباس کاروان 
ایــران نیز گفت: از ۲1۳ طرحی که به ما واصل شــد، 
چهار مرحله داوری انجام شد وبهترین داوران ایران در 

ســتاد مد و لباس وزارت ارشاد این کار را انجام دادند 
و ما دخالتی نداشــتیم. 1۰ نمونه ابتدا انتخاب شد و از 
میان Hنها ســه نمونه انتخاب می شــود که یکی برای 
المپیک و دیگری برای رویدادهای دیگر اســتفاده می 
شوند. رییس کمیته ملی المپیک در مورد گایه علیرضا 
دبیر از بودجه این رشــته تاکید کرد: باید از فدراسیون 
تشــکر کنم و اجازه بدهیم کشتی در شرایط با ثبات به 

سمت المپیک برود. 
امیــدوارم آقای دبیر وقتی را بگــذارد تا خزانه دار 
خودشان آموزش مالی و بودجه به او بدهد. او با مباحث 
مالی آشــنا نیست.  براساس مستندات بانک مرکزی ما 
هشــت و نیم میلیارد به حسابشان واریز کردیم  اما او 

آشــنا با عدد و رقم نیست  و  حتی امضا خزانه دارش 
را هم داریم.او افزود: درخواســت او 55 میلیارد  است 
اما کل بودجه تخصیصی ما به 5۲ فدراســیون در سال 
1۴۰۰،  5۰ میلیــارد خواهد بــود.  کل بودجه کمیته 
ملی المپیک در سال 1۴۰۰، 1۶۶ میلیارد تومان است. 
آیــا می توان در این وضعیت تمام 55 میلیارد تومان را 
به یک فدراســیون داد و بقیه فدراســیون ها را تعطیل 
کرد؟ از طرفی اســاس توزیع بودجه براساس چانه زنی 
نیســت. در کل با هیچ رئیس فدراسیونی در ورزش در 
حوزه بودجه، چانه زنی نداشته ایم. زیرا بودجه بر مبنای 
شاخص ها توزیع می شود. در شاخص بندی هم بااترین 
امتیاز مربوط به کشتی است که 1۰۰ امتیاز کسب کرده 
اســت. به ازای هر امتیاز چهــار میلیون تومان تعریف 
شده است. اگر مطالبه یک فدراسیون55 میلیارد باشد، 
کدام عقل سلیم و فردی که با حداقل برنامه ریزی مالی 
آشــنا است، می تواند 5۰ میلیارد تومان را به جای 5۲ 

فدراسیون به یک فدراسیون تخصیص بدهد.
صالحی امیری در پاسخ به این پرسش که منظورش 
این است که این مسئله باید از دولت و مجلس حل شود، 
تصریح کرد: بله. البته وظیفه ذاتی کمیته ملی المپیک 
تأمین منابع ارزی و ریالــی برای برگزاری رویدادهای 
المپیکی اســت که در این مــورد ۸۰ میلیارد تومان به 
همه فدراسیون ها از جمله کشتی کمک خواهیم کرد. 
در طول سال هم کمک های مالی را برای توسعه ورزش 

قهرمانی داریم.   

IOC  زدن واکسن را اجبار نکرده است

 
همه امید ما برای دیده شدن، تیم ملی است 

هاجر دباغی با اشاره به تعلل در برگزاری اردوهای 
تیم ملی با وجود در پیــش بودن جام ملت های زنان 
آسیا گفت: تاش می کنیم در لیگ بدرخشیم و بهترین 
عملکرد را داشته باشیم تا سطح ما در بازی های ملی 
بــاا برود، اما وقتی اردوها برگزار نمی شــود انگیزه ما 

پایین می آید.
 مرحله مقدماتی رقابت های جام ملت های زنان آسیا 
از ۲1 شهریور تا ۳ مهر 1۴۰۰ با حضور ۳۰ تیم در ۶ 
گروه چهار تیمی و دو گروه سه تیمی به صورت متمرکز 
برگزار می شود که از هر گروه یک تیم به مرحله نهایی 
صعود می کند. مرحله نهایی نیز  از ۳۰ دی ماه تا 17 

بهمن ماه با حضور 1۲ تیم برگزار می شود.

در این شرایط اردوهای تیم ملی زنان ایران هنوز آغاز 
نشده و مشخص نیست که فدراسیون چه برنامه ای برای 
آماده سازی ملی پوشان برای حضور در جام ملت ها دارد.

هاجر دباغی، ملی پوش فوتبال زنان در مورد مشخص 
نبودن برنامه تیم ملی به ایسنا گفت: لیگ تمام شده و 
نوبت شروع اردوهای ملی است. خانم موسوی تازه به 
عنوان نایب رئیس زنان فدراسیون انتخاب شده  است. 
در ســیرجان با او دیداری داشتیم که خیلی استقبال 
کرد. امیدوارم اردوها به بهترین شکل برگزار شود و برای 
جام ملت ها آماده شویم. هر چند زمان کمی داریم اما 
اگر از همین اان شروع کنیم، بهتر از ماه آینده است. 
او در ادامــه بیان کــرد: هنــوز گروه بندی مرحله 

مقدماتی مشخص نشده و متاسفانه دو سالی است که 
تیم ملی اردویی نداشــته که اصا خوب نیست. البته 
همه در لیگ بازی کرده ایم و آمادگی بدنی خوبی داریم. 
اگر اردوها زودتر برگزار شــود و مداومت داشته باشد، 
می توانیم تا زمان مسابقات به آمادگی نسبی برسیم. 

این بازیکن در مورد تعطیلی تیم ملی فوتبال زنان 
گفت: در ایران پخش زنده نداریم و همه امید ما برای 
دیده شدن و لژیونر شــدن بازی های ملی است. همه 
تاش می کنیم که در لیگ بدرخشیم و بهترین عملکرد 
را داشته باشیم تا سطح ما در بازی های ملی باا برود، 
اما وقتی اردوها برگزار  نمی شود انگیزه ما پایین می آید. 
با این حال تمرین می کنیم و امیدوار به آینده هستیم 

که اردوهای مداومی داشــته باشیم و برای کشورمان 
افتخارآفرینی کنیــم. دباغی در مورد حضور برخی از 
بازیکنان تیم ملی در لیگ  دســته یک گفت: خیلی از 
ما از لیگ  دسته یک  پیشنهاد داشتیم اما بازی نکردیم 
چون لیگ  یک فرصتی برای کســانی است که سطح 
پایین تری دارند، یک سال تاش کرده اند و می خواهند 
پا به این رقابت ها بگذارند. درست نیست که بازیکنان 
لیگ برتر در این ســطح بازی کنند. بازیکنان حرفه ای 
باید اان درگیر تمرینات پیش فصل خود باشــند. به 
نظرم حضورشان در مســابقات دسته یک اجحاف در 
حق کسانی اســت که سطح پایین تری دارند و تاش 

می کنند تا به لیگ برتر وارد شوند.

تیم کشــتی فرنگی ایران در حالی با ۹ مدال بربام آســیا ایســتاد که 
اگر داوران اجازه می دادند، ملی پوشــان تعداد مدال های طای خود را 
افزایش می دادند.مازیار فیروزی: کسب ۴ مدال طا،۲ نقره و ۳ برنز حاصل 
تاش کشتی گیران فرنگی ایران در آلماتی قزاقزستان بود که سبب شد 
تیم ایران قهرمان شــود. تیم خوب و یکدســت که البته می توانست در 
مســابقات قهرمانی آسیا بیشتر از این هم مدال درو کند اما اجازه نداند؛ 
یعنی از یک جایی به بعد ترمز ملی پوشان را کشیدند تا تیم ایران بیشتر 
از این طا نگیرد. نقش پررنگ داوران در این رقابت ها که به قول رسول 
جزینی)مربی تیم ملی( همســو با سیاست های فدراسیون جهانی برای 
پخش مدال ها اســت باعث شد تا ایران نتواند بیشتر از این مدال بگیرد. 
با این حال و با همه کارشکنی ها فرنگی کاران ایرانی توانستند با مجموع 

1۹۴ امتیاز بر بام آسیا بایستند.
این عنوان در حالی نصیب کشــتی ایران شد که چهارملی پوش بدون 
تجربه حضور در قهرمانی آســیا راهی قزاقستان شدند و توانستند دست 
پر به ایران بازگردند. البته این رقابت ها تحت تاثیر رقابت ها گزینشــی 
المپیک روزهای گذشــته بود و بیشتر تیم ها تاش کردند ترکیب اصلی 
خود را برای انتخابی اعزام کنند.پژمان پشــتام، ناصر علیزاده، مهدی بالی 
و علی اکبر یوســفی مدال طا، مهدی محسن نژاد و میثم دلخانی مدال 
نقره و پویا دادمرز، حســین اسدی و امین کاویانی نژاد مدال برنز کسب 
کردند. رســول جزینی مربی تیم ملی کشتی فرنگی دراین باره گفت: از 
عملکرد تمام بچه ها راضی هســتیم چون همان طور که اشاره کردید در 
55،۸7،۹7 و 1۳۰ کیلوگرم  و در 55 کیلوگرم با همین کشتی گیران به 
مدال رسیدیم و این ارزش کار آن ها را چندبرابر می کند. خیلی خوشحال 
هســتیم که توانستیم دل مردم را شاد کنیم و این بزرگترین نتیجه این 
مسابقات برای ما بود. تک تک کشتی گیران زحمت کشیدند و بابت این 

عملکرد از آن ها تشکر می کنم.در وزن ۶۰ کیلوگرم مهدی محسن نژاد 
در دور اول  ۸ بر صفر کاتوبک عبدیکریم از قرقیزستان را شکست داد و 
در دور بعد اه یاروف از ترکمنستان را با همین نتیجه از پیش رو برداشت. 
او در نیمه نهایی آیاتا سوزوکی از ژاپن را ۹ بر یک برد و فینالیست شد. 
محسن نژاد در فینال به مصاف آدیوس سلطانگالی از کشور میزبان رفت 
و ۸ بر ۴ باخت و نایب قهرمان شــد.جزینی درباره عملکرد محسن نژاد و 
دیگر نفراتی که از کسب طا بازماندند گفت: به نظرم در ۶۰ کیلوگرم هم 
خوب ظاهر شــدیم هرچند که نتیجه برای خود کشتی گیر دلخواه نبود. 
مهدی محسن نژاد در فینال به نماینده قزاقستان باخت و نقره گرفت. در 
۶۳ کیلوگرم ما میثم دلخانی را داشــتیم که انصافا خوب کشتی گرفت. 
میثم قرعه ســختی را داشت و نقره گرفت. در ۶7 کیلوگرم نظر من این 
اســت که با یک اشتباه مدال خوشــرنگ از چنگ مان پرید.حق حسین 
اســدی بیشتر از مدال برنز بود.در وزن 7۲ کیلوگرم کاویانی نژاد در دور 
اول اســتراحت کرد و دور دوم را با پیروزی برابر رقیبی از میزبان پشــت 
سرگذاشــت. او با شکست برابر تساریف قرقیز به دیدار رده بندی رفت  و 
حریف ازبک را برد و به برنز رسید.مربی تیم ملی کشتی فرنگی درخصوص 
عدم صعود این کشــتی گیر به فینال گفت: در 7۲ کیلوگرم امین کاویان 
نژاد حاضر بود. او با وجود همه شایستگی هایی که داشت متاسفانه مریض 
شــد و آن توان بدنی همیشگی را نداشت.اگر نه می توانست مدالی بهتر 
از برنز کسب کند.ملی پوشان ایران توانایی کسب مدال های خوش رنگ 
تر را هم داشــتند اما به اعتقاد کادر فنی و کشتی گیران عملکرد داوران 
در ناکامی کســب طاهای بیشــتر تاثیرگذار بود.جزینی درباره اینکه آیا 
این ادعا درســت است و به نظر او هم حق کشــتی گیران در قزاقستان 
خورده شد گفت: در 77کیلوگرم پژمان پشتام قرعه اش بد نبود. او همه 
مدعیان در وزن خودش را برد و با قاطعیت طا گرفت اما احســاس می 

کنم یک کمی چرخش داوران به ســمت کشــورهای آسیای میانه مدال 
های خوشرنگ خیلی از بچه های ما را گرفت.ما در ۸7 ناصرعلیزاده و در 
1۳۰ کیلوگرم هم اکبر یوسفی را داشتیم که آنها به مدال طا رسیدند.در 
نهایت با همت و غیرت شیربچه های ایران و تاش کادر فنی توانستیم بر 
بام آسیا بایستیم و برای لحظاتی کوتاه دل این مردم را شاد کنیم.مبارک 

مردم باشد و این پیروزی و این موفقیت تقدیم به همه آن ها.
او با بیان اینکه اتفاقات منفی داوری تنها در برخی اوزان بود، تصریح 
کرد: در مجموع که بخواهیم حســاب کنیــم داوری ها خوب بود اما در 
بعضی از مســابقات به دور از انصاف بود.من فکر می کنم سیاســت های 
کلی در فدراسیون جهانی این است که می خواهند مدال ها پخش شود.

می خواهند در کشــورهای مختلف پایگاه داشته باشند.البته روزهای اول 
این حساســیت ها نبود اما وقتی دیدند بچه ها ما از 5 تا طا ســه تای 
آن را از آن خود کردند حساســیت ها به وجود آمد و ممانعت کردند که 
بچه های ما بیشتر از این مدال طا نگیرند.در وزن ۸7 کیلوگرم که ایران 
هنوز سهمیه المپیک را کسب نکرده است، ناصر علیزاده بعد از استراحت 
دور اول نورســلطان تورسینوف که ســابقه قهرمانی آسیا را داشت  ۳ بر 
یک برنده شد. او در نیمه نهایی  1۰ بر ۴ رستم آساکولوف دارنده مدال 
نقره و برنز جهان از ازبکستان را شکست داد و فینالیست شد. علیزاده در 
مبارزه نهایی ۳ بر یک مقابل آتابک عزیزبیکوف از قرقیزســتان به برتری 

رسید و قهرمان شد.
علیزاده، فرنگی کار ۲۲ ســاله مازندرانی در نخســتین حضور خود در 
رقابت های خارجی، عازم مســابقات قهرمانی آسیا در قزاقستان شده بود 
و عملکرد خوبی داشــت. با درخشــش او در این رقابت ها، بنا در تصمیم 
گرفت ناصر علیزاده را برای کســب تنها سهمیه باقیمانده المپیک راهی 

رقابت های گزینشی جهانی المپیک در بلغارستان اعزام کند.

رسول جزینی: داورها روی طا گرفتن ما حساس شدند!



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پاک 7  
 | کد پستی ۱5۶۶7-۶535۱
 |  تلفن و  نمابر : ۶2۸۰۱ -    ۰2۱

   | سازمان آگهي ها: ۸۸3272۹۹
 | چاپ :نگار نقش 
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امام علی علیه السام:

تقََرَبوا إلیَ الّ بتَِوحیدِهِ، وطاعَةِ مَن 
أمَرَکُم أن تطُیعوهُ، وا تمُسِکوا بعِِصَمِ 

الکَوافِرِ، وا یجَنَح بکُِمُ الغَيُ فَتَضِلّوا عَن 
سَبیلِ الرَشادِ باِتبّاعِ اوُلئِکَ الذَینَ ضَلّوا 

وأضَلّوا...
با یگانه داشتن خداوند و فرمان بردن 
از کسی که شما را به فرمان برداری از 
او امر کرده است، به خداوند، نزدیک 

شوید و به ریسمان های کافران چنگ 
مزنید و ] مواظب باشید که [ اغواگری 
ها شما را به کج راهه نبرد، که در آن 

صورت، با پیروی از آنان ـ که گم راه و 
گم راه کننده اند ـ از راه راست، گم راه 

می شوید. 
مصباح المتهجّد : ص 75۶ ح ۸43 

 دار                         23۹,۸7۰ 
یورو                          2۸5,۸4۰ 
 پوند انگلیس             34۸,۰۰۰

 درهم امارات                 ۶۹,۰۰۰   
 لیر ترکیه                      3۰,۹۰۰
 سکه امامی          ۱۰5,2۸۰,۰۰۰
 بهار آزادی            ۱۰3,۰۱۹,۰۰۰
 نیم سکه                ۶۱,۸۰۰,۰۰۰

 ربع سکه              3۸,۸5۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی           22,45۰,۰۰۰
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واکسن کرونا برای همه هست!

فناوری
 درمان غیرتهاجمی مشکات قلبی با تزریق نوعی هیدروژل

پژوهشــگران آمریکایی در بررسی جدید خود تاش کردند تا با تزریق 
هیدروژل های حاوی دارو، مشکات قلبی موش ها را برطرف کنند. 

به گزارش ایسنا و به نقل از وب سایت رسمی دانشگاه ایالتی کارولینای 
شمالی،  پژوهش جدیدی نشان می دهد که تزریق مستقیم هیدروژل های 
 )pericardial cavity( »حاوی سلول های بنیادی یا داروها به »حفره پریکارد

قلب می تواند روشــی با تهاجم کمتر، کم هزینه و موثر باشد.
درمان با ســلول های بنیادی، روشی برای درمان آسیب های قلبی است 
اما رســاندن مســتقیم درمان به محل آسیب و نگه داشــتن آن به اندازه 
کافی برای تاثیرگذاری، از چالش های همیشــگی در این زمینه است. حتی 
برچسب های مخصوص قلب که مستقیما روی محل آسیب قرار می گیرند، 
با مشــکاتی همراه هســتند و برای قرار دادن آنها در محل مورد نظر باید 

جراحی های تهاجمی صورت بگیرد.
»که چنگ« )Ke Cheng(، پژوهشگر »دانشگاه ایالتی کارولینای شمالی« 
)NCSU( و از پژوهشــگران این پروژه گفت: ما تصمیم گرفتیم روشی ارائه 
دهیم که هنگام رســاندن درمان به محل آســیب دیده، با تهاجم کمتری 
همراه باشــد. استفاده از حفره پریکارد به عنوان یک قالب طبیعی می تواند 
بــه ما امکان دهد تا برچســب هایی از هیدروژل حــاوی دارو را در محل 

آسیب دیده قرار دهیم.
چنگ و همکارانش در این پژوهش، دو نوع متفاوت از هیدروژل را به کار 
گرفتند که یکی از مواد طبیعی و دیگری از مواد مصنوعی ساخته شده بود. 
آنها دو روش متفاوت را روی موش های مبتا به حمله قلبی آزمایش کردند.

پژوهشگران به واســطه تصویربرداری فلورســنت توانستند ببینند که 
هیدروژل، گسترش یافته و به شکل یک لکه در حفره پریکارد ایجاد شده 
اســت. آنها این موضوع را تایید کردند که داروها می توانند در عضله قلب 
منتشــر شــوند و بدین ترتیب به کاهش مرگ سلول و بهبود عملکرد قلب 

کمک کنند.
چنگ ادامه داد: ما امیدواریم که این روش دارورســانی به قلب، به ارائه 

راهبردهــای درمانی موثر و کم هزینه با تهاجم کمتر کمک کند.

 مریخ نورد »استقامت« بازوهای رباتیکش را به حرکت درآورد
مریخ نورد »اســتقامت« ناسا که دو هفته را در خانه ی جدیدش سپری 
کرده به تازگی بازوهای رباتیکش را برای اولین بار به حرکت درآورده است. 
 به نقل از اســپیس، این مریخ نــورد که در روز 1۸ فوریه بر روی مریخ 
فرود آمد پیش از آنکه جســتجویش برای حیات و نمونه برداری از سنگ ها 
و خــاک را آغــاز کند باید اجزایش را آزمایــش و تایید کند که در هنگام 

فرود آسیبی ندیده اند.
مقامات ناســا در توییتر این سطح نورد نوشتند: این هفته آزمایش های 
سامتی زیادی انجام دادم تا آماده ی کار شوم از جمله آزمایش تجهیزات، 
تصویربــرداری و حرکت دادن بازوها. برای یک پیــاده روی ماراتن علمی 

آماده می شوم«.
مقامات ناسا برای به روزرسانی اطاعات »استقامت« یک کنفرانس خبری 
در روز جمعه 5 مارس در ساعت ۳:۳۰ عصر منطقه ی زمانی شرقی)۰۰:۰۰ 

بامداد ایران( برگزار خواهند کرد.
بازوی رباتیک »استقامت« که برای اولین بار آن را با موفقیت در مریخ 
حرکت داد 7 فــوت)۲.1 متر( طول دارد و دارای مجموعه ای از تجهیزات 
اســت. از جمله مهم ترین آن ها یک دریل اســت که نمونه هایی از مریخ به 
زمین خواهد فرستاد. همچنین تجهیزاتی برای ذخیره ی این نمونه ها وجود 
دارد. این دریل ســه سری مختلف دارد که با توجه به ماموریت مریخ نورد 
استفاده خواهد شد. این بازو همچنین سه ابزار مهم تحلیلی دارد که برای 

رسیدن به سنگ های مورد هدف نیاز است.
آزمایش حرکت بازوها یکی از بخش های مهمی بود که ســطح نورد باید 
در طــی ۳۰ روز اول مریخی انجام می داد و هنگامی که این مرحله کامل 
شود، »استقامت« آزمایش بالگرد »نبوغ« را آغاز خواهد کرد تا اولین پرواز 

را در سیاره ای دیگر انجام دهد.

SN۱۰ سگ رباتیک در تاسیسات اسپیس ایکس پس از انفجار 
شــرکت »اســپیس ایکس« در حال پاکســازی محل فرود استارشیپ 
»SN1۰« اســت که روز چهارشــنبه 1۰ دقیقه پس از فرود منفجر شــد. 

اکنون خدمه به همراه »زئوس« یک ســگ رباتیک به محل بازگشته اند. 
به گزارش ایســنا و به نقل از دیلی میل، ایــن ربات چهارپای زرد رنگ 
در روز پنجشــنبه در حالی دیده شد که در مرکز بوکاچیکا تگزاس گشت 

می زد و پیامدهای سقوط این موشک را بررسی می کرد.
تصاویری از بقایای این موشــک در توییتر منتشر شده است که در آن 
بدنه ی خرد شده ی SN1۰ و موتورهای رپتور درهم شکسته قابل مشاهده 

اســت. هر کدام از این موتورها یک میلیون دار قیمت دارد.
اســپیس ایکس)SpaceX( هنوز علت این انفجار را اعام نکرده است اما 
برخی گمان می کنند مشــکل از پایه های فرود آن باشــد که به خوبی قرار 
نگرفته اند. ایان ماسک)Elon Musk( مدیرعامل اسپیس ایکس پس از فرود 
آن را »بی کم و کاست« خواند اما هنگامی که چند دقیقه بعد منفجر شد 

در توییتر نوشت » نابودی پرافتخار«.
صــرف نظــر از اینکه ایــن ماموریت چگونه به نظر می رســد خدمه ی 

اســپیس ایکس به محل بازگشتند تا قطعات باقی مانده را جمع کنند.
این موشک 1۶5 فوتی)5۰ متری( در حالی روی زمین افتاده که دماغه 
آن تکه تکه شــده اســت و تنها یکی از پره هایش هنوز متصل اســت. سه 
موتور رپتور یک میلیون داری نیز در میان سیم ها افتاده اند. تصاویر نشان 
آثار به جا مانده و ســکوی پرتاب و سگ رباتیک زئوس را نشان می دهند.

این ربات توســط شرکت بوستون داینامیکس)Boston Dynamics( که 
اکنون متعلق به هیوندای اســت ســاخته شده اســت. این ربات اولین بار 
در ژوئیه ســال ۲۰۲۰ در تاسیســات اسپیس ایکس دیده شد، هنگامی که 
این شــرکت در حال انجام آزمایش فشار فوق سرد بر روی مخزن گنبدی 

استارشیپ SN7  بود.
این ربات 75 هزار داری برای استفاده در محیط های داخلی و خارجی 
مناســب اســت و می تواند محیطی که در آن قرار دارد را بررسی کند و از 

موانــع دوری کند. همچنین از پله ها باا برود و در ها را باز کند.
می توان از آن برای بررسی نشت هیدروکربن، بازرسی تجهیزات و انجام 

ماموریت هایی که برای نیروهای انســانی خطرناک است استفاده کرد و به 
همین دلیل اســپیس ایکس در روز پنجشنبه آن را به کار گرفت.

منابع می گویند، قدرت این انفجار به حدی زیاد بود که بدنه ی موشــک 
را به هوا پرتاب کرد که ســپس چرخید و بر روی زمین افتاد. یک شــیء 
که می تواند مخزن متان باشــد نیز در بر روی زمین دیده می شود. احتماا 
از این ســگ رباتیک که مجهز به دوربین و حســگر است برای جستجوی 
محیط هایی که کارکنان اســپیس ایکس نمی توانند بروند مانند محیط های 

با دمای باا و یا شیمیایی استفاده خواهد شد.
اگرچه استارشــیپ SN1۰ هنوز بر روی ســکوی پرتاب افتاده اســت 
اسپیس ایکس قصد دارد استارشیپ بعدی SN11 را برای آزمایش آماده کند.

 کشف آب و مواد آلی در یک سیارک برای اولین بار
دانشمندان وجود آب و مواد آلی را در نمونه ی کوچکی از یک سیارک 

به نام »ایتوواکا« کشف کردند. 
به نقل از اینترستینگ اینجینیرینگ، دانشمندان به وجود آب و مواد آلی 
در یک نمونه کوچک از ســیارک ایتوواکا که در سال ۲۰1۰ طی ماموریت 

هایابوسا 1 از آن بازدید شد پی برده اند.
این اولین باری است که چنین موادی بر روی یک سیارک یافت می شود 
و ایــن نتایج می تواند بــه تحقیقات آینده در مورد نمونه های ســیارک ها 

کمک کند.
همانطور که »ایندیپندنت« به آن اشــاره کرد، محققان دانشگاه رویال 
هالووی)Royal Holloway( لندن می گویند شــاید این سیارک طی سال ها 
حرکت در فضا موادی را جمع آوری کرده باشــد و تکامل یافته باشــد. این 
مطالعات همچنان نشــان داد رایج ترین سیارک هایی که به زمین می آیند 
از نوع s هســتند که می توانند حاوی ترکیبات ضروری برای حیات باشند. 
 c  جامعه ی علمی پیش از این بر روی سیارک های غنی از کربن یعنی نوع

به عنواع منبع تشکیل حیات تمرکز داشتند.
ماموریت های »هایابوسا« توسط یک فضاپیمای رباتیک ساخته ی آژانس 
کاوش هوافضای ژاپن انجام می شود و نمونه هایی از سیارات کوچک نزدیک 
به زمین به سیاره ی ما می فرستد تا مورد تجزیه و تحلیل دقیق قرار گیرند. 

»ایتوواکا« هدف اولین ماموریت بود.
در ماه دسامبر گذشــته ماموریت »هایابوسا-۲« نمونه ای بزرگ از یک 

سیاره دیگر به نام »ریوگو«)Ryugu( به زمین آورد.
دکتر کوئینی چان)Queenie Chan( از دپارتمان علوم زمین در دانشگاه 
رویال هالوی در بیانیه ای گفت: پس از بررسی دقیق این نمونه توسط گروهی 
از محققــان در یک دانه کوچک 1۰ میکرونی)1 هزارم ســانتی متر( مواد 
آلی اولیه)گرم نشــده( و فرآوری شده )گرم شده( مشاهده شد. ماده ی آلی 
گرم شــده نشان می داد که این سیارک بیش از ۶۰۰ درجه سانتی گراد در 
گذشته گرم شده است و وجود مواد آلی گرم نشده در فاصله ی نزدیک نشان 
می دهد که پس از خنک شدن سیاره مواد آلی بر روی آن سقوط کرده اند.

دکتر چــان می گوید این یافته ها بســیار هیجان انگیزند  زیرا جزئیاتی 
از تکامل ســیارات و نقش اجرام آسمانی در تشــکیل جهان در اختیار ما 

می گذارند.
محققان تاکید کردند که با توجه به یافته هایشان نحوه تکامل »ایتوواکا« 

شباهت زیادی به تکامل زمین پیش از حیات دارد.
محققــان امیدوارند نتایج کارهای آن ها به بررســی دقیق تر نمونه ها در 
آینده کمک کند. آن ها در حال حاضر در حال بررسی نمونه ای هستند که 

توسط »هایابوسا-۲« به خوبی به زمین منتقل شده است.

 ساخت پهپادی با الهام از نقاشی های داوینچی!
یــک پهپاد بال  زن الهام گرفته از ســنجاقک قادر بــه انجام پروازهای 
کنترل شــده است که هم اکنون در آسمان روسیه در حال آزمایش است. 
به گزارش ایسنا و به نقل از آی ای، برخی از اولین طرح های ثبت شده 
از تصورات لئوناردو داوینچی از هواپیماها، پرنده های کوچکی هســتند که 
بال هایی مانند پرندگان و حشــرات را به منظور بلند شدن در هوا در خود 

داشتند.
اکنون صدها ســال بعد از ترسیم آن نقاشی ها، گروهی از مهندسان در 
روســیه به سراغ ســاخت یک بال زن)ornithopter( شبیه به سنجاقک به 
نام »ســرنیتی«)Serenity( رفته اند که برای ساخت آن مانند داوینچی از 

حشرات الهام گرفته شده است.
»بال زن« به وســایل پرنده ای گفته می شــود که به کمک بال زدن از 
زمین جدا شده و پرواز می کنند. طراحان بال زن ها می کوشند تا شیوه پرواز 
پرندگان، خفاش ها و حشــرات را به صورت مکانیکی تقلید کنند. بزرگی و 
کوچکی بال زن ها ممکن است متفاوت باشد، اما در ساخت بال زن ها معمواً 
تناسب هایی که بدن پرندگان و حشرات دارند، رعایت می شود. بال زن های 
سرنشین داری هم ساخته شده و برخی نیز موفق به پرواز شده اند. بال زن ها 
دو گونه اصلی دارند: نوع موتوردار و نوع دیگر که به وسیله زور ماهیچه های 

خلبان آن به پرواز درمی آیند.
»ســرنیتی« با بدنه تقریباً ۳.5 متری دارای سه مجموعه بال و شبکه ای 
از باتری ها، سیم ها و اتصاات است که به طرز چشمگیری توانایی به پرواز 

درآوردن آن و بال زدن و انجام پروازی کنترل شــده را دارند.
بال زدن »ســرنیتی« ســواری خشــنی را ایجاد می کند و هر نســخه 
سرنشین دار از آن باید شامل مکانیسم ژیروسکوپ برای تثبیت بدنه باشد.

اما آیا واقعــاً می توانیم موارد عملی از چنین پرنده ای را برای جابجایی 
افراد در آینده ببینیم؟ مهندســان سازنده »سرنیتی« می گویند تصور این 

کار غیر ممکن نیست و می تواند روزی محقق شود.
هواگردی که برای حرکت و پرواز از بال به بال های خود متکی است، در 
مقایسه با هواگردهای دیگر که از موتور یا پروانه استفاده می کنند، پتانسیل 
زیادی برای کاهش آلودگی صوتی دارد، اگرچه صدای بال های »سرنیتی« 

در حال حاضر تا حدی شــبیه به صدای دزدگیر خودرو است.
از آنجایی که بال زن ها از نظر تکنیکی توانایی بال زدن و شــناور ماندن 
را در هوا دارند، یک بال زن پیشرفته نیز ممکن است قدرت مانور بیشتری 

نسبت به یک پهپاد یا یک بالگرد فراهم کند.
البته طراحی بال زن های سرنشــین دار نســبت به طراحــی بالگردها و 
پهپادها پیچیده تر اســت، اما این موضوع مانع از تاش مهندسان رویاپرداز 

نخواهد شد.

چترهــای نجات عظیــم 115 فوتی)۳5 متری( که قرار اســت در ســال 
۲۰۲۳ مریخ نورد ساخت انگلیس موســوم به »مریخ نورد اگزومارس روزالیند 
فرانکلین«)Rosalind Franklin ExoMars( را بر روی سطح سیاره مریخ بنشاند 
اخیرا در صحرای اورگن مورد آزمایش قرار گرفت و آزمایشات نیز موفقیت آمیز بود.

 به نقل از دیلی میل، مریخ نورد روزالیند فرانکلین ســاخت انگلیس پس از 
موفقیت آزمایش چترهای نجات در صحرای اورگن، یک قدم به فرود در سطح 
سیاره سرخ نزدیک تر شده است. از یک جفت چتر نجات که قطر هر کدام 115 
فوت است برای کاهش سرعت این مریخ نورد در هنگام فرود در سیاره سرخ در 
ســال ۲۰۲۳ استفاده خواهد شد. به گفته محققان این ماموریت آزمایش انجام 
شده یک آزمایش فرود چترهای نجات از ارتفاع زیاد در مقیاس کامل بود که در 
آن چترهای نجات می بایست از فاصله 1۸ مایل بااتر از صحرای اورگن به پایین 
فرود می آمدند. به گفته محققان همه چیز همانطور که انتظار می رفت انجام شد.

این مریخ نورد قرار بود اوایل سال جاری پرتاب شود اما شیوع ویروس کرونا 
باعث شد تا آژانس فضایی اروپا پرتاب آن را به تعویق بیندازد. هنوز آزمایش های 
بیشتری برای تکمیل این مریخ نورد قبل از پرتاب می بایست انجام شود. تاریخ 
پرتاب جدید این ماموریت سپتامبر ۲۰۲۲ است که اگر با موفقیت پرتاب شود 

مریخ نورد می تواند در اوایل سال ۲۰۲۳ به مریخ برسد.
روزالیند فرانکلین یکی از سه مریخ نوردی است که دانشمندان برای سفر به 
 )Perseverance(»مریخ طراحی کرده اند. دو مریخ نورد دیگر، مریخ نورد »استقامت
ناسا و مریخ نورد »تیان ون Tianwen( »1-1( چین هستند که هر دو آنها تابستان 
سال میادی جاری پرتاب شدند و بنابر برنامه ریزی ها قرار است در فوریه سال 

۲۰۲1 وارد مریخ شوند.
هنگامی که مریخ نورد روزالیندفرانکلین در سال ۲۰۲۳ به مریخ برسد، در یک 
عملیات شش دقیقه ای یک ماژول فرود آن دو چترنجات را باز می کند تا سرعت 
آن را قبل از فرود کاهش دهد. کشش اتمسفری، سرعت ماژول را از حدود 1۳ 
هزار و ۴۸ مایل در ســاعت به هزار و 5۶ مایل در ســاعت کاهش خواهد داد و 
در همان زمان اولین چتر نجات بازخواهد شــد و سپس ۲۰ ثانیه بعد در حالی 
که ســرعت مریخ نورد ۲۴۸ مایل در ســاعت است چتر نجات دوم باز می شود. 

هنگامی که ماژول کمی بیش از نیم مایل از ســطح زمین فاصله داشــته باشد، 
موتورهای ترمز با چرخ دنده برخورد خواهند کرد و مریخ نورد به راحتی بر سطح 

مریخ فرود خواهد آمد.
سیستم کامل فرود چترنجات پیش از پرتاب باید بر روی زمین مورد آزمایش و 
بررسی قرار گیرد و عملکرد آن تایید شود. در تاریخ ۹ نوامبر گروهی از دانشمندان 
این آزمایشــات را با کمک بالون استراتوسفر در صحرای اورگن آزمایش کردند. 
بالون استراتوسفر یا بالون فرازای باا، بالون هایی سرنشین دار یا بدون سرنشینی 
هســتند که معمواً با استفاده از گاز هلیوم یا هیدروژن یا گاهی متان به درون 
استراتوسفر رها می شوند. این آزمایشات همانطور که دانشمندان در این مأموریت 
انتظار داشــتند، صحیح انجام شد و وسیله آزمایشی با کمک چترنجات صحیح 
و سالم بر زمین فرود آمد. تنها صدمه ای که به این دو چتر نجات وارد شده بود 
این بود که بخش ســایبان آنها کمی صدمه دیده بود که به گفته محققان این 

مسئله برای ماموریت واقعی مشکلی ایجاد نخواهد کرد.
۲۰ سپتامبر، مأموریت »اگزومارس« آژانس فضایی اروپا از تاسیسات فضایی 
تالس آلنیا به شــهر کن، فرانســه منتقل شــد. این مأموریت شامل مریخ نورد 
روزالیند فرانکلین بود که دارای یک مته تخصصی برای جمع آوری نمونه ها از 
زیر سطح مریخ است. مریخ نورد اگزومارس)ExoMars rover( مریخ نورد رباتیک 
برنامه ریزی شده مریخ، به رهبری آژانس فضایی اروپا است. بنابر برنامه ریزی ها 
قرار بود مریخ نورد اگزومارس ۲5 ژوئیه ســال ۲۰۲۰ پرتاب شود که پرتاب آن 
به دلیل شیوع کروناویروس به سال ۲۰۲۲ موکول شد. رهبران این پروژه اعام 
کردند به دلیل انجام آزمایشــات بیشتر و رفع برخی مشکات و شیوع بیماری 

کووید -1۹ پرتاب این مریخ نورد به سال ۲۰۲۲ موکول شده است.
انجام آزمایش چتر نجات یک نقطه عطف مهم برای این مریخ نورد که توسط 
ایرباس در شهر استیونج ساخته شده، است و محققان اکنون داده های آزمایش 

را تجزیه و تحلیل می کنند تا میزان پیشرفت این مریخ نورد را تعیین کنند.
»فرانسوا اسپوتو«)Francois Spoto(، رهبر برنامه اگزومارس گفت: فرود در 
مریخ کار بسیار دشواری است و جای هیچ خطایی نیست. موفقیت این آزمایش 

گامی رو به جلو و خوب است.

آزمایش چتر نجات مریخ نورد »روزالیند فرانکلین« با موفقیت انجام شد

مک  بوک پرو ۱۶ اینچی احتماا با پردازنده M1X اپل عرضه خواهد شد

بر اساس اطاعات جدید افشاگری با نام کاربری LeaksApplePro، اپل در 
ســال آینده ی میادی کامپیوتر های مک بوک پرو 1۶ اینچی را با پردازنده ی 
M1X عرضــه خواهــد کرد. اپل چندی پیــش از کامپیوتر های مک  مبتنی  بر 

پردازنــده ی اختصاصی M1 رونمایی کرد. کوپرتینویی ها پیش تر در مراســم 
توســعه دهندگان، مهاجرت از پردازنده های اینتــل x۸۶ به پردازنده های اپل 
ســیلیکون را علنی کرده بودند و در جریان آخرین رویداد خود از پردازنده ی 
اختصاصی M1 رونمایی و ادعاهای بزرگی در رابطه با آن مطرح کردند. در طول 
این رویداد، اپل عملکرد پردازشــی M1 را چندین برابر بهتر از مدل قبلی در 
همان دستگاه ها عنوان می کرد. با عرضه  شدن کامپیوترهای جدید مک مجهز 
به این پردازنده، آزمون ها و بنچمارک های انجام شــده روی این محصوات از 
عملکرد کم نظیر آن ها حکایت داشتند و به نوعی اکثر ادعاهای اپل را به حقیقت 
تبدیل کردند. اکنون اخبار منتشرشده از پردازنده ی قوی تر این خانواده برای 
استفاده در مک بوک پرو 1۶ اینچی حکایت دارند. بر اساس اطاعات منتشرشده 
از اکانت توییتری LeaksApplePro، اپل در حال توسعه ی پردازنده ای جدیدی 
از خانواده ی M برای استفاده در مک بوک پرو 1۶ اینچی است و ادعا می شود 
که پردازنده ی یادشــده فعا با اسم M1X شــناخته می شود. طبق گفته های 
این افشــاگر، پردازنده ی جدید از 1۲ هسته ی پردازشی، شامل چهار هسته ی 

کم مصرف Ice Storm برای انجام وظایف و پردازش های روزمره و هشت هسته ی 
قدرتمند Fire Storm با عملکرد باا برای پردازش های ســنگین تشکیل شده 
است. طبق گفته های افشاگر مذکور، پردازنده ی M1X در کنفرانس مطبوعاتی 
معرفی مک بوک پرو 1۶ اینچی رونمایی خواهد شد. اپل مدتی پیش سه عضو 
جدید از خانواده ی مک را با پردازنده ی یکسان M1 رونمایی کرد و تنها تفاوت 
آن ها به استفاده از سیستم خنک سازی متفاوت مربوط می شود. یک هسته ی 
گرافیکی بیشــتر در مک  بوک پرو 1۳ اینچی و مک مینی، تمامی تفاوت بین 
پردازنده ها ی سه محصول است؛ اما طبق گفته ی این افشاگر، مک بوک پرو 1۶ 
اینچی از پردازنده ای کاما جدید و قوی تری از تراشه ی M1 استفاده می کند.

اپل ســال ها است که پردازنده های ســری A را برای استفاده در آیپد پرو 
و آیفون  در دو نســخه ی اســتاندارد و ایکس عرضه می کنــد؛ اکنون انتظار 
مــی رود کامپیوترهای جدید مک همین رویــه را دنبال کنند و در مدل های 
باارده از پردازنده ی قدرتمندتری استفاده شود. شایعات قبلی از عرضه  شدن 
کامپیوترهای کاس دســکتاپ اپل، در نیمه ی دوم ســال آینده ی میادی با 
پردازنده ای با نام احتمالی M۲ حکایت داشتند و انتظار می رود اپل پردازنده ی 
ســوم )M۲( را که فعا با اسم رمز »Jade« شناخته می شود، به طور ویژه  برای 

تأمین قدرت پردازشی آی مک  و مک پرو بهینه کند.


